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N:o 72, i anledning af väckt motion angående indragning till Stats
verket af boställen; och

N:o 73, i anledning åt väckta motioner, angående grundskatternas 
aflösande m. m.

Lag-Utskottets Utlåtande N:o 29, i anledning af väckt motion om 
vissa helgdagars förflyttande till söndagar; samt

Samma Utskotts Memorial N:o 30, i anledning af återremiss i viss 
del af Utskottets Utlåtande N:o 16, angående ändring af åtskilliga stad- 
ganden rörande exsekutionsväsendet m. m.;

Skolande, i ändamål af förnyad bordläggning, alla dessa nu anmälda 
ärenden erhålla plats främst å den föredragningslista, som för nästa sam
manträde komme att upprättas.

Sammanträdet afslutades kl. V2 3 e. m.

Den 16 April, f. m.

In fidem 
II. Husberg.

Tborsdagen den 16 April.

Kl. 10 f. m.

§ 1-

De vid Kammarens sammanträden den 6 och den 8 uti denna månad 
förda protokoll upplästes och godkändes.

§ 2.

Efter skedd föredragning bordlädes för andra gången:
Stats-Utskottets Utlåtanden N:is 64—73; samt
Lag-Utskottets Utlåtande N:o 29 och Memorial N:o 30.

§ 3-

Fortsattes handläggningen af Andra Kammarens Tillfälliga Utskotts 
(N:o 1) Utlåtande N:o 5 (i samlingen N:o 39), med anledning af väckta 
motioner rörande folkskolan och elementarläroverken.

Angående de tvänne första punkterna i detta Utlåtande hade Kam
maren redan beslutat, hvadan nu i ordningen förekom:

Tredje

i



Tredje punkten. 

Ordet begärdes af

Herr Staaff:
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Herr Win kr ans: Då jag i derå punkter är förekommen af den 
föregående talaren, kan jag, med förbigående af dessa, vara så mycket 
kortare. Jag vill då till en början ansluta mig till det yttrande af den 
föregående talaren, hvaruti han beklagar de oupphörliga förändringar, 
hvilka elementarläroverken äro underkastade. Ja, detta är visserligen att 
beklaga, men kan icke gerna undvikas, då man tyckes vilja förändringar 
blott för förändringarnes skull, då man icke gör sig rigtigt reda för 
hvarken målet, dit man vill komma, eller medlen, som föra till målet. 
Skall man i detta afseende någonsin komma på det klara och sålunda 
kunna hoppas en någorlunda sund och naturlig skollagstiftning, måste 
man, enligt mitt förmenande, göra klart för sig hvad som kan anses för 
skolans uppgift och hvilka medlen äro att nå denna. Svaret på den för
sta frågan måste då blifva att bilda ynglingarne för det medborgerliga 
lifvet, eller, med andra ord, afse att Staten erhåller medborgare, duglige 
att fullgöra hvad Staten har rätt att fordra. Statens anspråk på duglige 
medborgare äro visserligen mångahanda, men torde, enligt min åsigt, kunna 
reduceras till hufvudsakligen tvenne klasser. Först och främst synes mig 
då Staten behöfva en vetenskapligt bildad kår, som är i stånd att inse 
och vårda Statens högre andliga intressen. Dessa intressen fordra att 
personer inom nationen finnas — såvida nationen vill vara andligt sjelf
ständig och ej lefva på längods från andra folk — som ega tillräcklig 
skicklighet att kunna gå utöfver den nuvarande kulturens ståndpunkt, 
kunna följa denna kultur tillbaka till de grundvalar, från hvilka den ut
går och sålunda fullständigt belysa frågor, hvilkas rätta och lyckliga lös
ning lör samhället kan vara af den mest genomgripande vigt och bety
delse. Så kunna religiösa frågor uppstå af den art, att Staten, så länge 
dess medlemmar hafva en viss religiös bekännelse, har ett nödvändigt be
hof af att få dithörande frågor rigtigt besvarade; ett svar, som svårligen 
kan blifva fullt tillfredsställande, om man ej kan gå tillbaka till de ur
kunder, som utgöra källan för denna religion — det är för oss, som äro 
kristna, bibeln, skrifven hufvudsakligen på grekiska och hebreiska. På 
samma sätt förhåller det sig inom juridiken. Äfven der kunna frågor 
uppstå af den art, att eu lycklig lösning af desamma fordrar att kunna 
följa dessa frågor tillbaka till deras ursprung — hufvudsakligen den ro
merska rätten. Så äfven inom filosofien, en vetenskap som för ett civili- 
seraclt samhälle är af den aldra största vigt. Äfven denna vetenskap må
ste, om hon vill vara sjelfständig, kunna gå utöfver den nuvarande kultu
ren, gå tillbaka till grekerna. Det anförda torde vara nog för att visa 
att staten, den civiliserade staten, har ett oafvisligt behof af klassisk bild- 
ning, af. klassiskt. bildade medborgare, af, hvad man kallar, latinskolor. 
Häraf följer dock icke, att alla medborgare böra uppfostras i dylika sko
lor. Deras antal må gerna vara obetydligt; men finnas måste de.

Riksd. Prof. 1868. 2 Afd. 3 Band. 16
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Det andra slaget af medborgare, bvilket staten för sina 'ändamål for
drar, är, enligt mitt förmenande, sådana, som kunna, efter slutade skol
studier, öfvergå till de industriela eller, som man vanligen säger, ekonomi
ska yrkena; dock så danade och utbildade att de icke endast kunna göra 
efter hvad de se andra göra, utan sjelfve intränga i grunderna för sin 
konst eller sitt yrke, sjelfständigt uppfatta dem och i sin mån föra dem 
framåt. De böra sålunda ega förmåga att icke endast kunna fatta ett 
vetenskapligt arbete, en vetenskaplig tidskrift, skrifven äfven på ett främ
mande språk, utan ock att sjelfva kunna göra upptäckter, sjelfva blifva 
lärare. Sådana synas mig föreståndarne för våra tillämpningsskolor — 
landtbruksinstitut, navigations- och krigsskolor, teknologiska anstalter 
m. fl. — böra vara. Är denna uppfattning rigtig, så framstår ock be- 
hofvet för staten af äfven i detta afseende bildade medborgare såsom ove
dersägligt. Härför måste vi sålunda hafva hvad man kallar realbildning, 
realskolor. Skälen, hvarföre dessa böra vara vida talrikare än det först
nämnda slaget, äro så i ögonen fallande, att någon utveckling deraf icke 
torde behöfvas.

Staten har, för det tredje, behof af medborgare, som öfvertaga det 
rent materiela arbetet. Till denna klass komma naturligen alla de att 
höra, hvilka håg, anlag, tid, förmåga, eller andra omständigheter icke tillåta 
att gå så långt som de förstnämnda klasserna. Dessa komma sålunda att 
åtnöja sig med mindre mått af vetande. De behöfva derföre, utom ingju
tandet af eu religiös, sedlig och rent fosterländsk ande, — liksom 
de andra klasserna — hufvudsakligen den själsodling och de kunskaper, 
att de kunna tillegna sig, hvad man kallar vetenskapens resultat, men 
icke, såsom de föregående, sjelfständigt fatta dessa resultat. Denna 
bildning måste tillkomma alla; ingen får undandraga sig densamma. \i 
hafva här det tredje slaget af för staten nödvändiga bildningsanstalter, 
folkskolan. Alla dessa vill jag dock kalla allmänna skolor. Till dessa 
sluta sig naturligen de olika specialskolorna: till det första slaget hufvud
sakligen universiteten, som bilda theologer, jurister m. fl.; till det an
dra hufvudsakligen teknologiska-, krigs-, landtbruksinstitut m. fl.; till 
det tredje åter dels lägre landtbruks- och sjöskolor, seminarier för
bildande af folkskolelärare in. 11.; dels hufvudsakligen för de verksam- 
hetsarter inom samhället, kvilka icke förutsätta någon högre bildning. Så 
ungefär synes mig vårt skolväsende böra ordnas.

Ser man nu efter, huru Utskottet förfarit för att lösa denna vigtiga 
fråga, hvilken synes mig hafva bort vara den första, som Utskottet bort 
söka bringa till klarhet för sig och andra, så söker man förgäfves efter 
någon plan. Utskottet ordar visserligen på många ställen om “medbor
gerliga skolor, allmän bildning, borgerlig bildning, specialbildning m. m.“, 
men man blir icke klok på hvad Utskottet egentligen härmed menar. Så 
anser Utskottet latinet tillhöra specialbildningen; men den naturliga frå
gan blir då den: hvad har det då här att göra, då frågan ju blott är om 
den allmänna bildningens ordnande?

Eu annan fråga åter, som ovilkorligen tränger sig fram, då man vill 
söka uppgöra ett förnuftigt undervisningssystem, är den, hvilka läroämnen 
böra föredragas i den och den skolan, i hvad form, på hvad sätt och 
framför allt på hvad stadium i lärjungens utveckling böra dessa ämnen
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förekomma? Här fordras en synnerlig vishet och omtanke af lagstiftaren 
och skolläraren, ty ett misstag i detta fall kan åstadkomma fulla motsat
sen af hvad man åsyftat, ber man efter huru åtskillige motionärer i 
denna Kammare i detta afseende förfarit, förefaller det nästan, som om de 
på särskilda papperslappar skrifvit upp de olika undervisningsämnena, ka
stat desamma i en urna, ur hvilken de, efter verkstäld omskakning, dra
git ut de inlagda pappersbitarne. Jag kan nemligen omöjligen på annat 
sätt förklara, huru de^ kunnat föreslå, att man redan i folkskolan, der 
barnens ålder är 7, 8 å 9 år, skall föredraga kommunallagar, grundlagar, 
sede- och rättslära m. in. Vore det möjligt att döda allo själsutveckling, 
så vore detta sätt, i min tanke, det ändamålsenligaste. Åsyfta de åter, 
som man val bör förmoda, själsutveckling; ja, då böra de aflåta en un
derdånig skrifvelse till vår Herre, att han skapar om menniskan, ty såsom 
hem för närvarande är skapad, är ofvannämnda undervisningssätt rent af 
omöjligt. Utskottet har icke velat gå sa långt; dock synes det mig, som 
om detsamma bra mycket följt den gamla bekanta regeln inom kokkon
sten: “man tager, efter tycke och smak, en näfve eller två“. Så har Ut
skottet förlagt tyska språkets studium till tredje klassen; men hvarföre 
detsamma skall börja i tredje och icke i första eller fjerde, eller helt och 
hållet försvinna, detta lemnar Utskottet obesvaradt. På samma sätt med 
latinet. Detsamma hör enligt Utskottets åsigt till specialbildningen. Kon
seqvent taget, borde det val då icke alls förekomma inom den allmänna 
skolan. Det bär dock blifvit förlagdt till femte klassen. Frågar man et
ter skälet till en så vigtig och i skolans organisation djupt ingripande 
fråga, får man clet svar, att åt de 6,000 lärjungar ungefär, som börjat 
latinstudium i tredje klassen, qvarstå ej mer än ungefär 2,000 i femte 
samt ungefär 300 i sjunde (ifra. Följer häraf att latinstudiet bör upp
skjutas till femte klassen? Visserligen icke. Till sjunde blir naturligtvis 
svaret, i fall man vill vara konseqvent, men konseqvens är, säger Utskot
tet, ett fåfängligt ting. Kanhända, dock icke för ett system, ty ett system 
utan konseqvens är allt annat — utom system.

Efter dessa allmänna betraktelser öfver Utskottets system samt huru 
ett undervisningssystem i min tanke borde vara beskaffad!, öfvergår jag 
till den nu föredragna tredje punkten. Visserligen borde densamma redan 
anses hafva fallit, då hans grund, den andra punkten, blifvit af Kamma
ren utslagen; men dä konseqvens i Utskottets system synes vara en bisak, 
skola vi icke fästa oss vid denna obetydliga omständighet. Låtom oss 
heldre undersöka folkskolans nuvarande ståndpunkt och se efter, om den
samma tillåter oss att ställa de fordringar på densamma, hvilka Utskottet 
uppställt. Studera vi då folkskoleinspektörer nes berättelser för åren 
1864 1866, finna vi, att af det antal barn, som, efter genomgången folk
skola, vid 16 års ålder beredas till sin första nattvardsgång, nära 27,000, 
eller, da hela antalet uppgår till ungefär 70,000, vida öfver en tredjedel icke 
uppnatt folkskolans minimikunskaper. När nu, enligt hvad man finner i 
Hen Rosenbergs motion N:o 6, pag. 15, en folkskolelärare har omkring 100 
barn af olika åldrar och utveckling, och för närvarande, oaktadt den sam
vetsgrannhet och skicklighet, som allmänt tillerkännes honom, icke lyckas 
att framhjelpa två tredjedelar af dessa barn till uppfyllande af de nu 
gällande ringa anspråken på kunskaper; kan man då rimligtvis föreställa
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sig, att samma lärare skall kunna icke allenast hjelpa den stora mängden, 
till de nuvarande minimikunskaperna, utan ock derutöfver föra ett mindre 
antal af dessa lärjungar upp till ett dubbelt, ja tredubbelt högre steg? 
Omöjligt svarar jag, och omöjligen kan man nå de åsyftade resultaten 
utan uppoffringar. Vill man målet, måste man vilja medlet, och för min 
del vill jag visserligen icke undandraga mig att medverka till anskaffande 
af medel, som är förökande af lärarekrafterna i folkskolan. Huruvida detta 
blir, såsom man förespeglar, någon besparing, blir en annan fråga. Det 
torde tvärtom blifva en betydligt förökad utgift, en utgift som, en
ligt min tanke, visserligen icke blir illa använd, men dock en ökad ut
gift. Låtom oss icke blunda härför, mine Herrar, utan se sanningen rakt 
i ansigtet! Vill man deremot nu, och detta är nu Utskottets tydliga me
ning, utan några uppoffringar nå det resultat, att folkskolan skall med 
samma medel som hittills åstadkomma ett mångdubbladt resultat, torde 
det gå som det går vid alla onaturliga fordringar. Folkskolan skall icke 
kunna framhjelpa barnen till nuvarande miuimikurser. År det nu en 
tredjedel, som icke uppnå minimum, skall detta antal naturligen förökas, 
då samme samvetsgranne och skicklige lärare nu skall söka ersätta tvänne 
klasser i elementarläroverken. Han skall hädanefter, såvida han är men
niska och såvida han förut gjort sin pligt, illa uppfylla dessa båda pligter, 
och han skall utsättas för den stora frestelsen — för hvilken hvarje lä
rare med ambition kan vara utsatt — att framdrifva några få, i åtskilliga 
afseenden lyckligt begåfvade, och genom dessas framgångar, då de vinna 
inträde vid högre läroverk, vinna glans och ära åt sig och sin skola, un
der det han försummar — och jag vågar nästan säga, måste försumma 
den större delen af lärjungarne. Detta är en erfarenhet, som den i Eng
land för granskning af undervisningsväsendet nedsatta komitéen gjort. 
Den har nemligen, enligt uppgift i den sednaste norska skolkommissionens 
förslag, mer än en gång funnit, att i de läroverk, hvilkas lärjungar vid 
anställda konkurrenstäflingar vunnit höga pris för sin skicklighet, ej 
sällan rådt en enorm okunnighet. Detta synes mig blifva följderna för 
folkskolan, om Utskottets förslag antages. Äfven elementarläroverken 
komma naturligen att förlora. Jag medgifver nemligen icke sanningen af 
det ofta upprepade yttrandet, att skilnaden mellan folkskolan och ele
mentarläroverkets två nedersta klasser är endast kunskapen i tyska språ
ket för det sednares lärjungar. Jag vågar påstå, att skilnaden är vida 
större, att de två klassernas lärjungar erhållit en vida större själsodling 
i allmänhet — förutsatt att de ej äro flera år yngre än folkskolans lärjun
gar — och detta af helt naturliga skäl: en jemförelsevis mera bildad lä
rare, ett ringa antal barn på ungefär samma ståndpunkt m. m. Såsom ett 
af de väsendtligaste företrädena vid åtskilliga utländska läroverk framför 
våra anses just den vigtiga omständighet, att de barn, som skola studera 
vid ett elementarläroverk, i god tid, vid 6 å 7 års ålder, förberedas i — 
t. ex. i Tyskland — s. k. “Vorschulen", hvilka förskolor stå i det när
maste sammanhang med det egentliga läroverket. Det är klart, att en 
lärjunge, som på detta sätt direkte förberedes för sitt mål, skall bättre 
uppnå detsamma än t. ex. en gosse i våra folkskolor, hvilka icke kunna 
och, i min tanke, ej heller böra hafva detta mål uteslutande i sigte. Följ
den af den nu föreslagna sammanblandningen skall derför blifva skadlig
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för båda parterna. Våra elementarläroverk, som hittills varit bland de 
mest demokratiska i den civiliserade verlden, så att de väckt utländnin- 
gens uppmärksamhet, skola naturligen hädanefter blifva mera aristokratiska, 
ithy att den förmögnare skaffar sina barn genom privata anstalter den 
förberedelse, som folkskolorna i allmänhet icke kunna gifva. Mången ta
lent från kojan skall på detta sätt uteslutas. Medgifver man för öfrigt 
hvad jag nämnde i början, att Staten för vissa ändamål behöfver på visst 
sätt danade medborgare, så är klart, att med den utveckling alla Statens 
funktioner i våra dagar nått, den medborgare, som tänker egna sig åt en 
viss af dessa, i god tid bör förbereda sig dertill. Jag vet derföre knappt 
någon civiliserad nation, som har vågat uppskjuta inträdesåldern i ele
mentarläroverken till högre än 10 år; hvartill dock ofta kommit en sär
skild förberedelse från, som jag förut nämnt, tidigare år.

På nu anförda grunder yrkar jag, i folkskolans och elementarläro
verkens rätt förstådda intresse, afslag på den föredragna tredje punkten 
samt instämmer i det hela med Herr Staaff, att en revision må ned
sättas, som, med eller utan ledning af de af Utskottet framställda åsigter, 
söker utarbeta ett ändamålsenligt undervisningssystem.

Herr Siljeström:

Herr Magnell: Uti denna tredje punkt är det egentligen en dubbel 
uppgift, som ställes på folkskolorna, den ena att undervisningen må om
fatta, med undantag af tyska språket och vissa modifikationer i öfrigt, 
hvad som fordras för inträde i elementarläroverkets tredje klass, och den 
andra att folkskolan skall utgöra en underafdelning under elementarläro
verket. Detta sednare är visserligen icke uttryckligen uttaladt i punkten, 
men det framgår dock tydligt af Utskottets förslag.

Hvad nu den första uppgiften angår, så instämmer jag fullkomligt 
med Herr Siljeström, ty jag tror, att folkskolan, sådan den nu är, både 
bör och kan meddela den undervisning, som fordras för inträde i elemen
tarläroverkets tredje klass, och jag tror äfven, i likhet med nämnde ta
lare, att folkskolan åtminstone för en del af lärjungarne kan drifva kun- 
skapsmåttet ännu högre. Illa vore det derföre att genom bifall till Ut
skottets redaktion af paragrafen sätta eu gräns för folkskolans verksamhet 
uppåt.

Hvad åter beträffar det andra ändamålet, eller att folkskolan skulle 
utgöra en underafdelning under elementarläroverket och på grund deraf 
dettas två första klasser försvinna, så tror jag att detta möter svårighet 
i den långa tid, som fordras för att genomgå folkskolan. I allmänhet in
tagas barnen vid sju års ålder i småskolan, och vid nio års ålder äro de 
vanligen färdiga att ingå i den egentliga folkskolan. Kursen här är ämnad 
att räcka till dess barnen uppnått en ålder af omkring femton år, ty det 
är icke folkskolans uppgift att forcera undervisningen så, att den upptager 
barnens hela tid, utan dem bör lemnas tillfälle att äfven deltaga i de 
sysselsättningar, som hemmet erbjuder. Det kan icke heller rimligtvis be
gäras att folkskolan skall kunna på ett par år bibringa sina lärjungar 
det föreskrifna kunskapsmåttet, då man vet, att folkskolelärarne i allmän
het hafva omkring 60 å 80, stundom 100 lärjungar, hvilka måste under
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visas i flera afdelningar, och att daglig undervisning icke kan meddelas 
hvar och en af dessa afdelningar, hvarjemte i de nordligare länen, der skolan 
är delad i särskilda distrikt, undervisning i hvarje distrikt kan lemnas 
blott under vissa tider af året, ofta blott under loppet af några få veckor 
i hvarje skol-rote. De, som ämna sig till elementarläroverket, kunna icke 
vara belåtna med detta undervisningssätt. Första och andra klasserna i 
elementarläroverket kunna på två år genomgås, men för att medhinna 
samma kurs i folkskolan skulle behöfvas 5 å 6 år. Följden deraf skulle 
blifva, att hvar och en, som ville bereda sina barn en vetenskaplig kilning, 
måste på ett eller annat år hålla privatlärare, och den vetenskapliga un
dervisningen skulle således blifva privilegierad för de förmögnare, som 
hafva råd att bekosta privatlärare. Ser man saken från elementarläro
verkets synpunkt, kan elementarläroverket icke hafva något att invända 
mot de två första klassernas borttagande; ty det tager icke emot lärjungar, 
förr än desse förvärfvat det för inträde bestämda kunskapsmåttet. För 
elementarläroverken vore det utan tvifvel en stor lättnad att blifva af 
med dessa små gossar i första och andra klassen, som nu taga så mycken 
tid och trägen omsorg i anspråk, och för hvilka man måste använda in
galunda de sämsta lärarekrafterna. Men man får väl ej se saken från 
synpunkten af elementarlärarnes beqvämlighet, utan från svenska folkets 
nytta och fördel. Hittills har vårt land haft den berömmelsen, att våra 
skolor varit öppna lika väl för torparens som för millionärens barn; och 
man måste medgifva, att skolan ofta från hyddan fått mottaga sina ar
betsammaste, ordentligaste och snillrikaste lärjungar. På grund häraf får 
jag reservera mig mot att, om man bifaller den ifrågavarande punkten, man 
på samma gång skulle anses billiga borttagandet^ af elementarskolans första 
och andra klasser. Då jag har ordet, vill jag äfven nämna att jag anser, 
att första klassen utan synnerlig olägenhet kan borttagas, emedan det 
hem, der man kan tänka på en vetenskaplig uppfostran för en son, van
ligen är sådant, att det ringa kunskapsmått, som fordras för intagandet 
i andra klassen, synnerligen om tyskan borttages, der kan meddelas. Med 
afseende å de en- och tvåklassiga läroverken, hvilkas indragning står i 
sammanhang med förslaget i denna punkt, så, ehuru jag tror, att de flesta 
kommuner, som hafva dylika läroverk, skulle vara belåtna med att dessa 
ändrades till högre folkskolor, anser jag dock att denna förändring icke 
kan göras utan dessa kommuners hörande och medgifvande, ty dessa ele
mentarläroverk hafva tillkommit på det sätt, att Staten beviljat erforderligt 
anslag, med vilkor att kommunen bekostat läroverkshus och bostad åt 
rektor. Så vidt nu kommunen fullgjort och fortfarande fullgör sitt åta
gande, så torde väl ej Staten böra bryta sitt gifna löfte.

På grund af hvad jag nu anfört, instämmer jag med de föregående 
talarne, som yrkat afslag å punkten, emedan jag anser, att den bort for
muleras så, att ej hinder kunde synas vara lagdt för folkskolan att gå 
längre än förslaget bestämmer.

Herr Gumse Hus: Det är ej utan, att man vid detta tillfälle kan 
ega stor anledning att ingå i denna frågas behandling i hela dess all
mänhet. Tillfället är lockande, och äfven jag skulle öfverlemna mig deråt, 
om jag icke trodde det vara skadligt för hvarje punkts rätta handläggning
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att låta diskussionen springa ut öfver hela Betänkandet, hvarigenom upp
märksamheten på det ämne, som närmast föreligger, onekligen skulle blifva 
försvagad. Om jag i korthet skulle angifva min åsigt om läroverkens or
ganisation, så vore det den, att de borde utgöra ett helt, så att ett föl
jande alltid sammanpassade med ett föregående, ända från skolans lägsta 
stadium upp till universitetet, som skulle bilda slutstenen i den offentliga 
undervisningsbyggnaden, samt att de särskilda läroämnen, hvilka tillhörde 
det praktiska lifvets olika kraf borde falla af från den allmänna under
visningen efter hand och blifva föremål för undervisning i specialskolor, 
så att hela vårt undervisningsväsende blcfve ett stort fruktbärande träd 
med många och väldiga grenar; men huruvida skolan nu befinner sig på 
den ståndpunkt, att en sådan princip låter i sin helhet genomföra sig är 
något, hvarom jag hyser stort tvifvel. Jag vill emellertid inskränka mig 
till att behandla den punkt, som nu är föredragen, hvarvid jag dock icke 
vill gå tillväga på samma sätt som de föregående talarne. Jag vill se 
efter, huru det står till med folkskolan i närvarande stund och om den 
föreskrift, man i denna punkt velat gifva folkskolan, är lämplig. För den 
som känner folkskolan är det då bekant, att många barn icke kunna fås 
till folkskolan, och det första man bör göra är att öppna vetandets por
tar för alla. Härtill gagnar icke våldet, men det behöfves vänliga upp
maningar och kraftiga åtgärder, för att bringa saken derhän att alla barn 
verkligen få åtnjuta undervisning i skolan.

Sedermera är det en annan sak, då barnen väl kommit in i skolan, 
att vi i skollagen ega ett stadgande, som på ett förvändt sätt tillämpas 
ej blott af föräldrar och lärare utan till och med af en och annan skol
inspektör. Då det. i lagen talas om ett minimum af de kunskaper, som 
folkskolan har att bibringa, är det klart att dermed menas det minsta 
möjliga kunskapsmått, som kan fordras hos den, hvilken genomgått folk
skolan. Men i allmänhet har man tagit saken så, att det föreskrifna 
minimum skulle vara fullkomligt nog för hela undervisningen i folkskolan, 
efter hvars inhemtande man icke fått lära mera, hvarigenom detta mi
nimum blifvit förvandladt till ett maximum. Jag är sålunda af den åsig- 
ten, att det skulle vara mycket origtigt att nu bestämma ett lågt minimum 
för folkskolan, ty derigenom skulle man icke komma från den nyss an
tydda svårigheten, och äfven om ställningen framdeles skulle något för
bättras, så blifva i allt fall minimibestämmelserna de gränser, inom hvilka 
undervisningen hufvudsakligen kommer att hålla sig, och deri ligger just 
det olämpliga. Men man kan äfven beträda en annan väg genom att gå 
till väga såsom Utskottet i denna punkt föreslagit och bringa saken derhän, 
att ett visst qvantum är för folkskolans undervisning bestämdt, således 
ingen minimibestämmelse, utan hela omfånget af folkskolans undervisning. 
Ja, detta kunde vara rigtigt, om det vore möjligt att efterlefva. Det kunde 
visserligen gå för sig på sådana ställen, der man egde gode lärare, nitiska 
skolstyrelser och kraftfulle inspektörer. Men på många andra ställen 
vore det alldeles orimligt att begära, det en sådan föreskrift skulle följas. 
Att folkskolan en gång skall hinna till en sådan ståndpunkt derom är 
jag öfvertygad, och tror, att en hvar kan hysa samma öfvertygelse utan 
att kunna beskyllas att ega alltför sangviniska förhoppningar. Men på 
det att skolan må komma dit, tror jag, att man bör låta clen gå samma
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väg som hittills. Låt lärarne blifva mera lifvade för sitt kall, skolstyrel
serna klarare fatta sitt åliggande att befrämja undervisningen och folk- 
skoleinspektörerne fullt motsvara hvad man med dem afsett. Då bar man, 
mine Herrar, åstadkommit den lefvande inverkan på folkskolan, som skän
ker henne kraft att utbilda sig sjelf, men man har icke pålagt benne nå
gon tvångströja, hvilken alltid måste blifva skadlig, vore den än så lindrig. 
Att föreskrifva något, som ej kan på alla ställen efterlefvas, är således 
icke rätta vägen att befrämja den utveckling, hvartill folkskolan onekligen 
är i stånd. Man talar om småskolan, och vill att den skall vara en in- 
gredierande del af folkskolan; ja, detta är alldeles rätt, Yore hemmen 
sådana, att man der kunde besörja den förberedande undervisningen, då 
behöfdes inga småskolor, men nu äro de nödvändiga. De böra dock icke 
taga alltför mycket för sig, ty man kan icke ega stora anspråk på de lä
rare eller lärarinnor, som der skola undervisa. Småskolan eger i allt fall 
sitt stora värde, såsom förberedande inträdet i den egentliga folkskolan. 
Allt detta skall också säkerligen i en snar framtid gestalta sig på bästa 
sätt, om man blott låter utvecklingen ske i den naturliga ordningen och 
folket sjelf t får taga skolan om hand. Då skall ingen tvångströja behöfva 
påläggas folkskolan, åtminstone ingen annan än en sådan, som öfverens- 
stämmer med folkskolans natur och den utveckling den hunnit; ty all 
lag, som går de naturliga förhållandena, som går nationens seder och bruk 
i förväg, är icke blott olämplig, den är skadlig. På frihetens och den 
naturliga utvecklingens väg skall folkskolan sålunda hinna det mål, vi 
alla önska, om man blott låter henne vara ostörd af några bindande 
föreskrifter eller hämmande band.

Utskottet ifrar för att angifva en tydlig gräns för den högre folk
skolans verksamhet, men jag frågar: hvar finnes denna högre folkskola? 
Jo, på 9 å 10 ställen i hela riket. Dessa högre folkskolor äro således 
ytterst få, och deröfver kan ingen förundra sig, ty det är ingen småsak 
att sammanbringa de medel, som erfordras för inrättande och underhåll 
af en dylik skola; den kostar mycket penningar. Och äfven om man 
skulle lyckas att erhålla flera sådana skolor, kan det val icke vara skäl 
att ställa den egentliga folkskolan, som dock utgör kärnan af våra bild
ningsanstalter, i beroende af något möjligen blifvande. Nej, man måste 
taga saken såsom den är, och icke begränsa den egentliga folkskolan. Kan 
den ej utveckla sig såsom den bör, må man bereda den ytterligare lärare- 
hjelp. Sådant kan visst blifva svårt, men bör dock alltid vara lättare än 
att inrätta en ny skola.

Det finnes ett uttryck i denna punkt, hvilket man återser på flera 
ställen i detta Betänkande, och som verkligen förefaller mig något be
synnerligt. Det är talet om en praktisk undervisning. Jag medgifver, att 
det praktiska hittills varit ganska mycket försummadt och derföre numera 
med fullt skäl kan taga ut sin rätt. Men enligt detta Betänkande ser 
det ut, som praktiken skulle stå i fiendskap med theorien. Jag hade 
eljest trott, att det praktiska icke egde något högre värde, der det icke 
vore styrdt af vetande. Utskottet talar nu om folkskolans kraf på en 
mera praktisk och afslutad lärokurs. I min tanke är all undervisning 
praktisk, i samma mån den reder begreppen och gifver lärjungen en klar 
bild af de föremål, undervisningen omfattar; och kan folkskolan så göra,
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bör man väl icke fordra annat, ty icke kan det vara meningen, att i folk
skolan inlära några praktiska yrken och låta lärjungen der sysselsätta sig 
med handtverkerier, landtbruk eller något dylikt. På flera ställen i Be
tänkandet återfinner man talet om den praktiska undervisningen, och det 
tyckes nästan hafva föresväfvat författaren, att det praktiska här vid lag 
vore en motsats till det theoretiska. För min del tror jag, att praktiken 
och theorien, då man förstår dem rätt, böra gå hand i hand, så att 
theorien leder och utvecklar praktiken.

På grund af hvad jag sålunda haft äran anföra, kommer jag slutligen 
till det resultat, att denna föredragna punkten är alldeles öfverflödig, ja, 
att den skulle verka hindrande och hämmande för folkskolans fria utveck
ling, och att folkundervisningen bör lemnas åt sig sjelf, tills den har hunnit 
derhän, att man med lätthet kan införa den lagstiftning, som nu är i 
fråga, sedan den nemligen redan är förberedd i skolans egen utveckling. 
Då kan det vara tid att besluta en sådan föreskrift, som nu är föresla
gen, nu är det för tidigt. Jag afstyrker således denna punkt och hoppas 
att den måtte, i likhet med den näst föregående, af Kammaren afslås.

Herr Lundström: Denna tredje punkt har redan blifvit ansatt af
åtskillige talare, livilka på ett klart och redigt sätt framställt sina an
märkningar deremot, och då jag vill komma till samma resultat som dessa 
herrar, d. v. s. afslag å punkten, kan jag numera fatta mig ganska kort. 
Jag vill särdeles betona nödvändigheten deraf, att, då Kammaren afslagit 
andra punkten, man äfven bör, i anseende till det sammanhang som eger 
rum. emellan den andra och tredje punkten, afslå denna sednare i sin 
ordning. Ty då man ej vill fordra hjelplig innanläsningskunskap såsom 
vilkor för inträde i den egentliga folkskolan, utan anser att undervisning 
deri äfven bör meddelas i folkskolan, är det ju klart, att folkskolelärar- 
nes tid skall så mycket tagas i anspråk, för att bibringa lärjungen denna 
innanläsningskunskap och de öfriga kunskaper, som redan nu måste in- 
hemtas i folkskolan, att läraren icke kan ega någon tid öfrig för att 
meddela undervisning i det, högre kunskapsmått, Utskottet velat uppställa 
för folkskolan. För mig är det således klart, att folkskolan måste om
bildas och ställas på en helt annan punkt än nu, för att kunna bibringa 
sina lärjungar det kunskapsmått, som, med undantag af tyska språket, nu 
fordras för inträde i elementarläroverkets tredje klass. Man har visst 
åberopat, att, enligt hvad erfarenheten gåfve vid handen, folkskolan redan 
på många ställen nått en dylik utveckling. Jag får då säga, att min er
farenhet är en annan, och att jag känner en mängd skolor åtminstone på 
landsbygden, der lärarne ingalunda äro i stånd att meddela sina lärjun
gar kunskaper tillräckliga för inträde i tredje klassen vid elementarläro
verket. Jag har erfarenhet deraf, att uti Norrland barn, hvilka från folk
skolan sökt inträde uti första klassen vid elementarläroverket, ofta måst 
skickas tillbaka i följd af bristande innanläsningskunskap. Detta bevisar, 
att folkskolelärarne på många ställen icke ega de insigter och den skick
lighet, som detta Betänkande synes förutsätta. Ja, jag vågar till och med 
påstå, att många folkskolelärare finnas, hvilka icke sjelfve ega så stora 
kunskaper som lärjungarne uti våra elementarläroverks andra klasser, och 
då fruktar jag, att det skulle blifva illa bestäldt med den undervisning,
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Utskottet anser böra tillkomma folkskolan. Det första man har att göra, 
för att kunna vinna det mål Utskottet afser, är således att låta folksko
lan helt och hållet ombildas. Men jag tror icke, att det kan vara någon 
brådska dermed, ty allmänheten är säkerligen icke så missbelåten, hvar
ken med det kunskapsmått som folkskolan nu meddelar, eller med ele
mentarläroverkens två lägsta klasser; och om man inom detta område af 
lagstiftningen vill låta den ena förändringen oupphörligt aflösa den andra, 
bör man besinna, att såväl lärare som lärjungar derpå blifva lidande.

För min del kan jag icke annat än yrka utslag å denna punkt och 
instämmer derföre med Herrar Staaff och Vinkrans i det af dem fram
ställda yrkandet.

Herr O eklind: Om varsamhet i något förhållande är nödvändig, 
så är det säkerligen i fråga om det uppväxande slägtets vård. Jag tror 
emellertid, att varsamhet icke alltid blifvit hos oss iakttagen i detta fall. 
De förändringar, elementarläroverken varit underkastade under de sed- 
naste 20 åren och det för ungdomen skadliga experimenterande, som häraf 
varit en följd, berättiga till ett sådant yttrande, och så länge man fort
går på den vägen, skall det blifva omöjligt för skolan att erhålla den 
fasthet och fulländning, som fordras för att hon skall kunna hinna det 
mål, som är henne förelagdt. Härmed vill jag dock icke hafva sagt, att 
den nuvarande skolordningen är sämre, än den som gällde för 20 år se
dan, utan jag tror tvärtom, att de förändringar, som skett, i väsendtlig 
mån befrämjat skolans fortgång. Men det oaktadt är min öfvertygelse, 
att hvad skolan nu behöfver är framför allt rådrum, för att kunna fritt 
utveckla sig. Skolan behöfver göra sig hemmastadd med de nya former, 
man iklädt henne, och först sedan man genom någon tids erfarenhet fun
nit vissa af de nu gällande stadgandena möjligen vara mindre ändamåls
enliga, först då, säger jag, kan det vara tid att förändra dem. Detta 
gäller nu frågan i sin allmänhet. Hvad särskild t angår den tredje punk
ten i detta Betänkande, jemförd med den sjette punkten, är jag sinnad 
att bifalla hvad deruti blifvit föreslaget, ty derigenom afser man att höja 
folkskolans undervisning, och vill på samma gång i en ej oväsendtlig män 
befrämja elementarläroverkens utveckling och särskildt de treklassiga ele
mentarläroverkens, hvilka i så fall skulle kunna utsträcka sin undervis
ning till det kunskapsmått, som fordras för inträde i sjette klassen.

Herr A. W. Nilson: Det var lätt att förutse, att det Tillfälliga 
Utskottet skulle från visst håll blifva strängeligen efterhållet för de revo
lutionära åsigter, som det vågat uttala rörande undervisningsväsendet i 
allmänhet, och särskildt hvad den ömtåliga frågan om elementarlärover
kens organisation beträffar.

Den ärade talare, som i denna fråga under sednaste plenum först 
hade ordet, och som dervid underkastade Betänkandet i sin helhet en 
granskning, har klandrat Utskottet, derföre att det framkommit med posi
tiva förslag och ej inskränkt sig till att föreslå Riksdagen hos Regeringen 
begära en allmän revision af hela vårt undervisningsväsende; och ett par 
andra talare hafva i detta klander instämt. Jag får likväl fästa deras 
uppmärksamhet derpå, att det just är en sådan revision, som Utskottet
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önskat; men det syntes likväl Utskottet tillika vara angeläget att på 
samma gång tydligen angifva i hvad rigtning man vill hafva revisionen 
verkställd, emedan i annat fall det lätt kunde inträffa, att frukten af en 
sådan revision blefve en helt annan än den Representationen åsyftat.

En annan talare under förra plenum har jemväl tagit Utlåtandet i 
dess helhet i skärskådande, och sagt sig omöjligen kunna finna något sy
stem uti de särskilda förslag Utskottet framställt. Det kan väl hända, 
att han till någon del har rätt härutinnan; men jag får till Utskottets 
ursäkt anföra, att Utskottet ej fattat sin uppagift vara att framlägga ett 
fullständigt och i alla delar genomfördt systematiskt förslag till undervis
ningsväsendets reorganisation, utan endast uttala vissa åsigter och grund
satser, hvilka man önskade Regeringen måtte beakta och lägga till grund 
vid den nya organisation af undervisningsväsendet, som Utskottet anser 
behöflig och hvarom det föreslår, att Riksdagen måtte hos Regeringen göra 
underdånig hemställan.

Det är alltså af Regeringen man önskar att det nya systemet måtte 
uppgöras, men bygdt på de i Utskottets Betänkande framställda grunder. 
Aro nu de åsigter och grundsatser, Utskottet uttalat, verkligen så till
konstlade och mot hvarandra stridande, att de, såsom man förmenat, omöj
ligen kunna tillämpas vid uppgörandet af ett nytt system? Jag tror det 
icke. Det må visserligen medgifvas, att förslaget skulle vinna mer konse
qvens, om Utskottet gått radikalare till väga och bland annat föreslagit, 
att t. ex. studiet af de döda språken blefve framflyttadt ytterligare ett 
eller annat läsår. Men om också Utskottet härtill icke skulle hafva varit 
så alldeles obenäget, så har det dock ansett sig böra iakttaga måtta och 
göra en och annan koncession till förmån för dem, som ifra för de klas
siska språkens studium. Den brist på konseqvens, som genom denna kon
cession möjligen kan komma att vidlåda systemet, borde emellertid icke 
klandras företrädesvis af dem, hvilkas anspråk man här vid lag särskildt 
velat se till godo.

Beträffande nu särskildt förevarande tredje punkt, så — och ehuru 
jag beklagar att Betänkandets andra punkt icke blef af Kammaren an
tagen, helst som det var att förutse att detta beslut skulle åberopas så
som skäl för afslaget äfven å den tredje — kan jag likväl omöjligt inse 
att några verkliga hinder finnas för antagandet af denna punkt, äfven se
dan den andra fallit. Jemför man undervisningskurserna vid elementar
läroverkens tvänne lägsta klasser och vid folkskolan, skall man finna att 
någon väsendtlig olikhet, med undantag för tyska språket, icke förefinnes dem 
emellan. Utskottets förslag ställer alltså icke i sjelfva verket några ökade 
fordringar på folkskolan, liksom det ej heller är ifrågasatt, att alla folk
skolans barn skola hinna till det kunskapsmått, som erfordras för inträde 
i elementarläroverkets tredje klass. Det är endast fordradt att de barn, 
hvilka folkskolan skickar ifrån sig till elementarskolan eller högre folk
skolan, skola hafva inhemtat dessa lärokurser. Då dessa barn gemenligen 
utgöra folkskolans eliter och höra till de mera begåfvade, så blir det ock 
ingen svårighet för folkskolan att bibringa dem detta kunskapsmått, såsom 
hon ock redan länge på de flesta ställen visat sig kunna. Alla de, som 
önska att de två lägsta klasserna af elementarskolan skola försvinna, måste
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nödvändigt antaga denna punkt; i annat fall låter det sig omöjligt göra 
att borttaga dessa klasser.

Hvad redaktionen åt punkten beträffar, hyser jag för min del ingen 
betänklighet vid att antaga den förändring deri, som Herr Siljeström före
slagit, så mycket mindre som det aldrig kunnat vara Utskottets afsigt att 
vilja begränsa folkskolans verksamhet eller bestämma ett maximum för 
de der förekommande lärokurser, hvarutöfver undervisningen ej finge 
sträcka sig.

En ärad talare, Herr Gumselius, har fästat sig vid det i slutet af 
punkten förekommande uttryck “praktisk och afslutad lärokurs", hvilket 
han yttrat sig icke kunna rätt fatta. Dessa ord torde dock vara lätt 
förklarliga. Såsom bekant, utgöra elementarläroverkens kurser för första 
och andra klassen endast första länkarne i de undervisningspensa, som 
inom samtliga klasserna skola successivt inhemtas; och dessa kurser an
sluta sig således på det aldra närmaste till de efterföljande, så att t. ex. 
i historien i första och andra klasserna läses endast ett eller annat tide
hvarf; i botaniken genomgås endast ett ringa antal växter o. s. v. Så
dant kan naturligtvis ej vara lämpligt för folkskolorna; och derföre har 
Utskottet velat genom nyssberörda bestämmelse uttrycka att kurserna der
städes böra vara mera afslutade, så att den kunskap, lärjungen vid sin 
afgång från folkskolan hunnit inhemta, kan sägas bilda någonting helt och 
omfattande.

Jag yrkar bifall till Utskottets Betänkande oförändradt; men om 
Kammaren skulle heldre vilja ansluta sig till Herr Siljeströms förslag, 
har jag, som sagdt, intet att deremot anmärka.

Herr Dahm: Med en viss öfverraskning har jag hört åtskillige af
Kammarens ledamöter, som tillika äro lärare vid elementarläroverken, 
hvilka uppträdt emot denna punkt af Betänkandet och förnekat den deri 
uttalade sanningen. Det ser nästan ut, som om man befarade att genom 
ett bifall till denna punkt binda sig vid antagandet af alla de öfriga, och 
liksom man ville genom ett raskt anlopp, såsom man säger, “mota Olle i 
grind11. Denna fruktan är dock alldeles obefogad; ty man skall, vid när
mare skärskådande finna att den tredje punkten är alldeles fristående i 
så måtto, att om man än bifaller den, kan man afslå alla de efterföljande; 
hvaremot, om man afslår denna punkt, man också svårligen kan undgå 
att afslå hela Betänkandet.

Att det nu är skäl att bifalla punkten, det är min bestämda öfver
tygelse. Jag tror nemligen, att folkskolan behöfver utvecklas allt mer och 
mer, och att till följd häraf dess mål måste sättas allt högre och högre. 
Och hvarföre skulle man ej så förfara? Derföre, svarar man, att ej alla 
folkskolor kunna uppnå målet, om det sättes så högt.

Jag bekänner, att jag ej förstår en sådan tankegång. Menniskan 
skulle alltså ej ega skyldighet att sträfva till sin sedliga förbättring, sin 
intellektuela förkofran, derföre att hon icke kan hinna fullkomligheten ? 
Konstnären skulle ej få sätta sitt mål högt eller afstå från sin sträfvan 
efter att i åskådlig bild framställa skönhetens ideal, derföre att det stän
digt viker undan för honom? Det är också att fatta frågan alltför trång- 
sinnadt, om man föreställer sig att skolan icke har ett annat mål, än som
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kan inrymmas i en eller huru många som helst lagparagrafer. Den folk
skolelärare, den elementarläroverkslärare, som icke bibringar skolungdomen 
annat och mera än hvad som står på papperet i en stadga, det är en 
dålig läraie. Han måste sätta sitt mål vida högre. Derföre tror ja0, 
lika med Herr Siljeström, att det mål, som Utskottet i förevarande punkt 
synes hafva betraktat såsom det yttersta, är för noga bestämdt, och der
igenom äfven för inskränkt. Det bör ställas så att det stiger mer och 
mer, ju högre lärare och skola utveckla sig; och jag anser derföre, att 
det icke bör bestämdare uttryckas än som skett genom det ofvannämnda 
förslaget. Och om också på detta sätt en eller annan skollärare blefve 
efter målet, det föreskrifna kunskapsmåttet på ett eller annat ställe icke upp
nåddes, hvad mera? Såvidt jag kan förstå ligger deri icke den aldra rin
gaste fara.

Emellertid ber jag dem, som påstå att målet är satt alldeles för högt 
jemföra kurserna i elementarläroverkens tvänne lägsta klasser med folk
skolans nuvarande. Man skall då finna, att de sednare väl fullt motsvara 
till och med öfverskjuta de förra; att i elementarskolans naturhistoriska 
kurs ingår undersökningen af ett visst antal växter, är ett mindre lyck- 
hgt stadgande, hvilket uppenbarligen går allt för mycket i detalj, samt 
derföre borde utbytas mot den allmännare föreskrift, som för folkskolan 
är gällande. Och då man i allmänhet stadgar, att de i folkskolan begag
nade undervisningskurser böra ställas i jemnbredd med de för elementar
läroverkens tvänne lägsta klasser gällande, så torde man med fullt för
troende kunna till vederbörandes vishet och omtanke öfverlemna bestäm
mandet af detaljerade föreskrifter och åtgärder, som med ordnandet häraf 
sammanhänga.

I det jag ännu en gång ber att få lägga märke dertill, att af ifråga
varande stadga omöjligen någon våda vare sig för folk- eller elementar
skolan kan uppkomma, men deremot bestämda fördelar kunna motses 
anhåller jag om Kammarens bifall till den nu föredragna punkten likväl 
modifierad i enlighet med Herr Siljeströms förslag.

Häri instämde Herr Ola Jönsson.

Herr Jöns Olsson i Nordanå: Då jag till alla delar instämmer i 
Utskottets argumentation, är det ej min afsigt att framkomma med några 
nya skäl, utan endast att till bemötande upptaga ett och annat af hvad 
från motsidan andragits. Den förste talaren har sålunda, till bevis derpå 
att folkskoleundervisningen omöjligen kunde föras så långt som Utskottet 
åsyftat, beropat sig å de vid Betänkandet fogade tabeller och ur dem velat 
ådagalägga, att i glest befolkade trakter barnen redan nu endast till ett 
mindre antal och mera oregelbundet besöka skolan. Jag ber likväl att 
såsom exempel på ett alldeles motsatt förhållande få meddela, att uti en 
lnv.gleSast befolkade socknar inom mitt kommittentskap, der det finnes 
400 barn inom skolåldern, ej mindre än 190 hafva kommit öfver minimum 
- ®ndast 18~“20 »ro UTlder detsamma. Att så ej förhåller sig öfverallt 
ar föraldrarnes fel, men ingalunda skolans eller lärames, ty det låter sig 
ej göra att meddela tillfredssställande undervisning åt barn, som ej besöka 
skolan mer än en fjerdedel af den stadgade tiden eller kanske allsintet.
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Det är alltså min öfvertygelse, att folkskolan mycket väl förmår med
dela en undervisning, som motsvarar kurserna i elementarläroverkens 
tvänne lägsta klasser, allt under förutsättning att föräldrarne verkligen 
låta barnen gå i skolan; och i sådant hänseende är det till och med an
tagligt, att den ifrågavarande utvidgningen af folkskolan skall verka gan
ska fördelaktigt, ithy att åtminstone de föräldrar, som ämna låta sina 
barn från folkskolan inträda i elementarläroverket, tvifvelsutan skola låta 
sig angeläget vara att tillhålla barnen vid en ordentlig skolgång.

Såsom en föregående talare anmärkt, bör vid ombildningen af folk
skolans schemata äfven afseende fästas derå, att barnen erhålla tillräcklig 
undervisning för att sedermera af pastor beredas till sin första nattvards
gång. Man har visserligen invändt, att detta icke skulle låta sig göra; 
men jag finner ett sådant påstående högst besynnerligt och vittnande 
ganska illa om folkskolans ståndpunkt på den ifrågavarande orten.

Jag vill ej längre upptaga Kammarens tid, utan inskränker mig att 
yrka bifall till Utskottets Utlåtande; dock med förklarande, att, derest 
Kammarens majoritet heldre skulle vilja omfatta Herr Siljeströms förslag, 
jag icke har något att emot detsamma erinra.

Herr Me din: Jag vill ingalunda förneka, att de motioner, som för-
anledt ifrågavarande Betänkande, äro stödda på goda skal, och att en 
förändring måhända skulle verka ganska välgörande. Men jag har en in
vändning att göra mot saken, den nemligen att man, enligt min tanke, 
icke bör vid hvarje riksdag vidtaga förändringar i en lagstiftning, och 
derigenom beröfva sig möjligheten att ledas af den enda rådgifvare, som 
duger: erfarenheten. Man åstadkommer äfven dymedelst missnöje hos 
allmänheten och förtager mycket af det intresse, hvarmed skolan eljest så 
naturligt och så gerna omfattas.

Dessutom gifves det många församlingar, hvars lärare icke äro kom
petente att bereda barnen till elementarläroverkets tredje klass. Detta 
bör beaktas, liksom alla de svårigheter, som af föregående talare blifvit 
antydda; och som otvifvelaktigt skulle härflyta af punktens antagande.

Dock medgifver jag, att i Herr Siljeströms förslag ligger en afsevärd 
modifikation. Skulle det antagas, kan jag möjligen sluta mig dertill; men 
till Utskottets förslag måste jag rösta rent afslag.

Herr Jonas Andersson: Då det Tillfälliga Utskottets föreliggande
Betänkande blifvit föremål för mycket klander, vill jag för min del för
klara, att jag är särdeles tillfredsställd med Utskottets verksamhet, som 
vittnar ej mindre om nitisk möda än om insigt och rigtig uppfattning af 
tidens fordringar. Jag vill likväl ej i likhet med flera föregående talare 
göra några utflygter in på de öfriga punkterna, utan hålla mig till den 
nu föredragna och detta så mycket heldre, som jag fullkomligt instämmer 
i det yttrande, att denna punkt är fullkomligt oberoende af de andra.

Man har här synnerligen framhållit den anmärkning, att våra folk
skolor ej skulle kunna prestera den undervisning, som meddelas i elementar
läroverkens första och andra klasser. Vore så förhållandet, så vore vi 
sannerligen att beklaga. Folkskoleundervisning har nu meddelats i 26 år; 
och jag hemställer, om det kunde räknas Svenska folket till heder, att
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efter så lång tid hafva hunnit så föga framåt. Efter min öfvertygelse är 
också denna uppfattning på en gång nedsättande och missledande- men 
2§“ den någon grund, så synas mig klagomålen heldre än mot folkskolan 
hora rigta emot seminarierna, som så illa sörjt för lärarebildningen 
w Je1m,°r.T llkval ifrågavarande kurser — folkskolans och efementar-
förut^ånekndfeSS' bada IagSta klasser ~ sä finner man, såsom här blifvit 
till \ ,ens nägon väsendt% skilnad; och den synes vara
till företräde för folkskolan, eftersom derstädes likväl grundläSes den

i nmg, hval af Svenska folket är i åtnjutande, och som fordras för del 
tagande i kommunala och politiska värf

0Ch »“* Kratta,
frilin ffd ha1’ äfvfns s?gt’ att dä man afslagit andra punkten deraf borde 
£ afela^ fmval,å den„ tredJ'e- ^g kan ej inse sammanhanget emellan
den ena ochr’föOCh ^ ^ i SilJeström W motsätta sig 
flen ena, och förvara den andra. Jag tror för min del att man hör

a „mojhS utveckling så väl åt småskolan som folkskolan ■ och på
måga^nog ”atiöl' 6 agf’ 801Yj alla skodärare eSa kunskaper och för
måga nog att följa med på denna väg, kan jag likväl ej erkänna att
detta missförhållande bör utgöra hinder för fortskridandet och enlkt
i tanki’ aI ytfrsta orsaken till ett slikt folkskolans efterblifvande att 
oka mindre hos lararen - ty den bristen kan afhjelpas - utan i bri- 

stande intresse vare sig hos presten eller skolrådet dle? församlingen 
Jag inskränker mig för närvarande till dessa få anmärkningar

om Ä SlrLimf Je8trömS rigt‘6t “h

• ^eiir Östman: Jag har alltid varit en vän af upplysning och bild
ning, och skulle icke hafva mycket emot att de tvänne lägsta klasserna af 
elementarskolan Meta förenade med folkskolan, om lag icke förutsåge 
att olagenheter äfven derigenom skulle komma att uppstå; ty med den
Saa att'de’skol1 Mksl[olfelärare.nu ar0 bonade, så kan man väl icke 
Begära, att de skola innehafva de kunskaper, som erfordras att motsvara
aidTrier elcbeiitarSk0lan; i heller skulle han “Skinna att sköta både 
lag fruktår ä i’ S0? Sk0 a ing? 1 elementarskolans tredje klass, och 
bevista foli f l afven under nuvarande förhållanden icke alla de barn, som liittf ,folkskolari- uppnå de mmimikunskaper, som skolstadgan förut
sätter, hvadan jag tror, att det ännu är för tidigt att sammanblanda den
LftS ; och ”det af omt J,rk” «*>* i>s Dt-

Herr Johannes Andersson instämde i Herr Östmans anförande.

Herr O. B. Olsson: Sedan Herr Dahm till fullo uttalat de åsigter
jag hyser och amnat yttra rörande denna punkt, vill jag icke förlänga 
diskussionen, utan inskränker mig att instämma med honom.
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Herr Sven Nilsson: Jag har endast velat tillkännagifva, att äfven
jag instämmer med Herr Dahm och Herr Siljeström.

Herr Meijerberg: Jag kan icke neka, att förhandlingarne rörande 
detta Betänkande i visst hänseende varit egnade att hos mig väcka någon 
förundran, i synnerhet hvad beträffar öfverläggningen angående nu före
liggande punkt. Utskottets förslag går ut derpå, att de båda lägsta klas
serna af elementarläroverket skulle indragas och att undervisning i folk
skolan måtte meddelas till det mått, att eleverna kunde derifrån öfvergå 
till elementarläroverket. -- I afseende å den diskussion, hvartill detta 
förslag nu gifvit anledning, har det förvånat mig att höra, hvilka olika 
omdömen uttalas angående folkskolans närvarande ståndpunkt. Det ar 
verkligen rätt besynnerligt, att, så snart någon förändring på allvar ifråga- 
sättes i folkskolans organisation, man påstår med mycken ifver, att folk
skolan är bra, sådan den är, samt dess lärare goda och vuxna sitt kall. 
Då åter någon revision åsyftas af elementarläroverket, heter det deremot, 
att folkskolan är så dålig, att den omöjligen kan uppfylla, hvad man 
önskar af densamma.

För min del ämnar jag icke gå till någon dylik öfverdrift hvarken åt 
det ena hållet eller det andra, utan vill jag söka att bedöma saken sådan 
deri visar sig i verkligheten. Jag tror mig ega någon kännedom om föi- 
hållandena i detta afseende så väl i städerna som på landet; och jag lår 
Öppet uttala, att, oaktadt jag visserligen anser, att folkskolan ännu icke 
hunnit till den ståndpunkt, som den tvifvelsutan både bör och kan intaga, 
denna dock icke är så låg, som en och annan talare här i dag velat på- 
stå. Ty om man granskar tabellerna till folkskoleinspektörernes berättelser 
för åren 1864—1866, finner man i dem uppgifvet, att af barn, som be
vistat folkskolan, icke mindre än 85,189 vunnit öfning att förstå och an
vända modersmålet; 54,235 läst historia och geografi; 40,349 undervisats 
uti naturläran, 12,518 uti geometri och lineartecknmg samt 134,685 uti 
räkning. Nu är frågan: kan folkskolan uppfylla den högre fordran, man 
ställer på densamma? Kan den ersätta de båda lägsta klasserna af ele
mentarläroverket ? För att derpå kunna gifva ett svar, blir åter första 
frågan denna: hvad fordras för inträde i tredje klassen af elementar
läroverket? En talare har redan uppräknat de kunskapskurser, som för 
närvarande äro bestämda. För min del vill jag ytterligare nämna, att, 
enligt mitt förmenande, fordringarne i de båda lägsta klasserna, hvad 
modersmålet beträffar, icke omfatta så mycket som att “förstå och använda 
det. Detta har emellertid presterats i nästan alla folkskolor och af mera 
än 35,000 barn; och jag vet bestämdt, att detta kan presteras. Hvad åter 
vidkommer geometrien, tyckes det, som skulle i de båda första klasserna 
barnen blott sysselsättas med förberedande öfningar; ty ännu i tredje och 
fjerde klasserna fordras allenast en bok af Euclides och något af den andra. 
Det är således först i tredje klassen och den fjerde, som undervisningen i 
geometri egentligen börjar. Beträffande naturläran, är det fastställda pen
sum ganska litet, då det blott omfattar kännedomen af ett mindre antal 
växter. Med afseende vidare å historia och geografi, vill jag fästa uppmärk
samheten på, att först i tredje och fjerde klasserna fordras att hafva

genomgått
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genomgått hela svenska historien och Europas politiska geografi. Äro nu 
fordringarne i första och andra klasserna af elementarläroverket dessa, 
anser jag, att man tryggt kan påstå, att folkskolan är i stånd att pre
stera detsamma. Jag kan icke medgifva, med en talare från Norrland, 
att folkskolans lärare “i allmänhet“ skulle vara i saknad af den bildning, 
som är af nöden för att kunna meddela så mycket, som fordras af yng- 
l.ingai i elementarläroverkets båda högsta klasser. Deremot vill jag icke 
förneka, att eu sådan bristande skicklighet och förmåga undantagsvis kunna 
förefinnas bär lika. väl som inom andra undervisningsanstalter, och jag för
modar, att äfven inom elementarläroverket finnas lärare, som icke kunna 
räknas till de fullt lämplige och skicklige för sitt kall. Men undantags
fall betyda bär intet, utan frågan är: hunna folkskolans lärare i allmän
het uudeivisa till detta mått? För min del tilltror jag mig kunna med 
bestämdhet påstå, att detta är förhållandet.

I ör öfrigt håller jag före, att det skulle blifva en stor vinst för folk
skolan, i fall Utskottets förslag i denna del vinner framgång. Först och 
främst skulle -- såsom ock framhålles i Utskottets Betänkande — folk
skolan derigenom beredas såväl moraliskt som materielt understöd. För- 
äldiai, tillhörande de mera bildade och mera bemedlade klasserna, skulle, 
då de funne sig kunna sätta sina barn in i folkskolan, med full visshet 
att dessa der kunde erhålla sin första grundläggande bildning, derigenom 
föranledas att mera kontrollera skolan och sålunda utöfva en större på
tryckning på densamma, hvilken måste bidraga att höja och utveckla den.

.Vidare är jag förvissad, att folkskolans lärare genom en sådan an- 
01 dunig skulle tillskyndas stor fördel. De skulle utan tvifvel icke kunna 
undgå att känna sig uppmuntrade till fortsatt nit och ökade ansträng
ningar i sitt dyrbara kall genom den uppmärksamhet, som sålunda komme 
att fästas, vid dem och deras verksamhet. Dessutom skulle det lända till 
eu visserligen icke ringa fördel för folkskolan och samhällsutvecklingen i 
allmänhet, om de olika samhällsklassernas barn finge mötas i folkskolan; 
och detta tror jag skulle blifva fallet, om de båda lägsta klasserna i ele
mentarläroverket borttoges, och folkskolan sålunda, om icke på annat sätt, 
åtminstone genom sakernas tvång, komme att mera, än hittills varit för
hållandet, besökas af barn från de olika samhällsklasserna.

Slutligen skulle äfven för elementarläroverket sjelf åtgärden, enligt 
mitt förmenande, innebära en fördel. Såsom man vet, är förhållandet för 
närvarande, att ett stort antal barn, hvilka söka inträde i elementarläro
verket, gå der endast ett eller annat år för att sedan egna sig åt prak
tiska yrken. Dessa barn hafva ofta nog icke håg för studier, och de af
bryta fördenskull undervisningen. Detta är ock erkändt af flere lärare, 
och från dessa alumner skulle elementarläroverket genom deri här ifråga
satta reformen komma att befrias. Och om man får hemta någon led
ning för uppfattningen af det vigtiga ämnet från utländingars omdömen 
i detta hänseende, kan jag nämna, att jag talat med eu man, som noga 
känner Sveriges undervisningsväsende, och han förklarade, att eu af de 
största olägenheter, hvarmed våra elementarläroverk äro behäftade, enligt 
hans öfvertygelse var den, att så många barn funnes, som söka inträde i 
dem och gå der endast ett eller annat år. Hvad mig angår, delar jag 

Riksd. Prof. 18b 8. 2 Ajd. 3 Rand,
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denna åsigt. Icke måtte det väl kunna vara någon vinst för elementar
läroverket, att det besökes af en sådan mängd ynglingar, hvilka icke passa 
för studier och blott för eu kortare tid begagna undervisningen för helt 
andra ändamål än det, hvartill elementarläroverket blifvit inrättadt.

Man har här sökt framhålla såsom någonting synnerligen vackert, 
att folkets barn så ofta studera. Ja, detta har hittills i hög grad varit 
förhållandet; men fråga är dock, huruvida detta sträfvande och denna 
äflan lända till gagn och verklig nytta för fosterlandet i den utsträck
ning, hvarunder den för närvarande eger rum. För min del anser jag, 
att fördelen utan allt tvifvel vore större för landet i dess helhet, om en
dast sådana, som hafva utmärktare anlag, eguade sig åt studier, men att 
de öfriga stadnade i hemmet vid plogen eller lärde sig de landtliga yrken, 
för hvilka deras anlag lämpa sig och der de mera kunna verka till gagn 
för fosterjorden. Om derföre det skulle inträffa, hvad man här anmärkt 
såsom en följd af och emot förslaget, att icke så många af allmogens barn 
hädanefter som hitintills komme att besöka elementarläroverket, kan jag 
således deruti just icke se någon synnerlig skada eller olycka för det all
männa. Deremot är jag öfvertygad, att ingen bondeson, som är bättre 
begåfvad, genom den förändring som nu blifvit förordad af Utskottet, skall 
hindras från möjligheten att förvärfva sig denna högre bildning, dels der
före att det kunskapsmått, som erfordras för inträde uti elementarlärover
kets nuvarande tredje klass, ej är så stort, att det ej lätteligen kan af 
den mera begåfvade förvärfvas vare sig uti folkskolan eller genom någon 
enskild undervisning.

För öfrigt tror jag mig, med den kännedom jag har om förhållandena, 
kunna intyga, att i sjelfva verket dock icke så många af allmogens barn 
för närvarande öfvergå till elementarläroverket. Jag har här kataloger 
öfver lärjungarne vid ett af rikets större elementarläroverk för en följd 
af år. Just detta elementarläroverk har här åberopats af en talare till 
bestyrkande af hans påstående, att så många barn från landsbygden strömma 
till elementarläroverken. Vid genomgående af dessa förteckningar visar 
sig emellertid, att största antalet lärjungar äro från städerna, samt att 
högst få äro söner till bönder eller mindre jordbrukare. Så till exempel 
äro af 53 lärjungar uti lägsta klassen, under läsåret 1858 - 1859, endast 
3 bondesöner; uti andra klassen endast 2 o. s. v. Jag har dessa förteck
ningar med mig, på det att hvar och en må kunna kontrollera hvad jag 
här uppgifvit.

Jag har ansett mig böra lemna dessa upplysningar för frågans rätta 
bedömande, men det finnes ock en annan sida af saken, som, enligt min 
åsigt, icke bör lemnas ur sigte och hvarå jag önskar få fästa uppmärk
samheten, eller den ekonomiska. Jag tror mig icke öfverdrifva, om jag 
antager, att genom indragning af de båda lägsta klasserna vid elementar
läroverket Staten skulle tillskyndas eu besparing af 3 å 400,000 Ibdr. 
Jag har i detta hänseende gjort en beräkning, men jag vill icke upptaga 
tiden med dess meddelande. Allt nog slutsiffran blir ungefärligen denna. 
Om dessa medel i stället användas till folkskolans upphjelpande och för
kofran, är jag öfvertygad, att folkskolan i allmänhet skulle kunna pre
stera hvad som erfordras för att ersätta de båda lägsta klasserna af ele
mentarläroverket.
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För min del anser jag således, att det icke vore olämpligt att god
känna tredje punkten, sådan den här lyder; men då Herr Siljeströms 
förslag syftar åt samma håll, vill jag förena mig med honom i hans yr
kande.

Herr 011 erström: Jag har visserligen icke grundlagsenlig rätt att
tala på beslutet i afseende ä andra punkten af detta Betänkande, hvari 
jag ej haft tillfälle att deltaga. Så mycket vågar jag dock säga, att, om 
Kammaren konsiderationslöst afslagit denna punkt, detta förfarande tyc
kes antyda, att man genom krossande af det ägget vill döda sjelfva ungen. 
Frågan rör sig likväl äfven nu om folskolan, och Herr Dallra har sökt att 
återföra diskussionen till det rätta området. Och det må gå huru det 
vill med elementarläroverket i de följande punkterna. Man må gerna för 
mig bibehålla elementarläroverkets abc-darier, men må man åtminstone 
gå så till väga, att man söker att gifva folkskolan den lyftning, som från 
lagstiftningens sida är möjlig att åstadkomma.

Jag har visserligen, såsom synes af min reservation, icke varit fullt 
belåten med Utskottets förslag i tredje punkten, derföre att jag fruktade, 
att den kurs, som Utskottet der funnit sig böra föreslå för den egentliga 
folkskolan, skulle blifva ansedd såsom motsvarande den nuvarande mini- 
mikursen — visst icke maximum, såsom Herr Siljeström befarade och 
som föranledde honom till sitt ändringsförslag — jag fruktade, säger jag, 
att den kurs, som i punkten är uppgifven, skulle komma att hädanefter 
utgöra den allmänna miuimikursen. Detta skulle jag anse vara mycket 
olyckligt, emedan jag tror, att man här icke bör lemna ur sigte dessa 
samhällets olycksbarn, för Indika den nu gällande minimikursen blef stad
gad med stadgan af år 1842. Här har man likväl från första början ve
lat inlägga tvång, såsom eu föregående talare betonat, med afseende å hvad 
nu blifvit föreslaget. Folkskolestadgan lägger tvång på samhällets olycks
barn i 7 §, som stadgar minimikurs för de skolbarn, hvilka af fattigdom 
hindras att undervisning eu längre tid begagna eller sakna erforderlig 
fattningsgåfva. Man har nu velat begagna denna minimikurs äfven för 
dem, som icke kunna hänföras till dessa vanlottade, och häri ser jag ett 
stort fel, ty jag tror. att eu .särskild minimikurs borde bestämmas äfven 
för dessa sednare. Och om man kunnat utan fara lägga tvång på dessa 
olycksbarn, sä måtte man väl kunna stadga ett minimum äfven för dem, 
som icke kunna ställas i bredd med dessa; och detta är just det mini
mum, som Utskottet föreslagit. Jag anser den folkskola illa organiserad 
och illa skött, som icke kan prestera ett högre mått af kunskaper än det, 
som för närvarande meddelas uti svenska ämnen uti de båda lägsta klas
serna af elementarläroverket. Således har jag afvikit från Utskottet i det 
hänseendet, att jag velat bibehålla folkskolans nuvarande minimikurs för 
dem, för hvilka den är gällande, men ock velat hafva bestämd en högre 
minimikurs för de öfrige.

Den modifikation af Utskottets förslag, som Herr Siljeström framlagt, 
är så oskyldig som den gerna kan vara, derföre att den i sjelfva verket 
icke innehåller annat, än hvad som under alla förhållanden kan ega rum. 
Den afser blott att gifva ett godt råd. Men det rådet kan Ecklesiastik
ministern meddela; det rådet kan folkskoleinspektörerne gifva samt hvar
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och en för öfrigt, som har intresse, insigter och nit för folkundervisningen 
i vårt land; det rådet nemligen att folkskolan bör söka att gå åtmin
stone så långt, som de båda lägsta klasserna af elementarläroverket i 
svenska ämnen. I det fallet således är med det modifikationsförslaget 
icke något vunnet. Jag tror derföre, att man borde bestämdt uttala, att 
man, med bibehållande af den nu föreskrifna minimikursen för dessa van
lottade, antoge hvad Utskottet föreslagit såsom minimikurs för dem, som 
icke kunna hänföras till dessa.

Det synes mig dock, och det låter verkligen så, som om hela Be
tänkandet skulle ramla, med det att, som jag åtminstone anser, man kros
sade ägget; ty de väsendtligaste hindren för folkskolans utveckling har 
jag, för min del, sett först och främst i det sätt hvarpå Staten under
stöd folkskolan, och för det andra deruti att man icke byggde folkskolan 
på den gamla kloka grunden — på hemmets undervisning — utan ka
stade bort den och flyttade abc-darierna in i folkskolan. Då Riksdagen i 
dessa båda punkter redan visat, att den icke vill någon förändring i det 
bestående förhållandet, inser jag fuller väl, att jag sannolikt icke har det 
minsta att hoppas med afseende å hvad häraf skulle kunna följa för att 
lyfta folkskolan till den plats inom vårt undervisningsväsende, den, enligt 
min föreställning, bör intaga.

Jag* kan likväl icke sluta, innan jag fästat uppmärksamheten å eu 
vilseledande uppgift, som framkommit under denna diskussion. Man har 
sagt, att folkskoleinspektörernes årsberättelser skola ådagalägga, att för 
ett visst år 27,000 konfirmander haft kunskaper under minimum. Men 
hvarifrån äro dessa 27,000 tagna? Huru stor del af dem har vant i folk
skolan? Derom är ingenting upplyst. Nej, flertalet har säkerligen icke 
besökt folkskolan. Då man kan visa, att pastorat finnes med 1,000 barn 
i skolåldern, och der kommunen släpar sig fram med en enda ambulerande 
skola, huru är det tänkbart, att dessa skola kunna hinna att undervisas 
ens till minimum?

Under sådana förhållanden och då man icke vill kraftigt gripa in med 
någon bestämd föreskrift i afseende å hvad som borde göras från grunden, 
må jag till min smärta bekänna, att jag icke längre hyser förhoppning om 
något helt och godt resultat, och jag slutar utan att framställa något 
yrkande.

Herr Leffler: Flere af de föregående talarne hafva yttrat den
åsigt, att hela det system, som möjligen kan innefattas i nu föreliggande 
Betänkande, skulle hafva ramlat genom afslaget på den andra punkten. 
Jag vill icke neka, att jag delar denna mening, och skall derföre till be
svarande upptaga hvad som blifvit yttradt till försvar derför, att andra 
punktens fall icke har något inflytande på det hela.

Vid motiveringen för den fordran, som uppställes i samma andra punkt, 
att för inträde i den egentliga folkskolan hjelplig innanläsning bör fordras, 
har Utskottet ganska välbetänkt åberopat, “det man insett, hvad som lig
ger i öppen dag, att den egentliga folkskolan alltid skall se sin förmåga 
att bibringa barnen ett högre kunskapsmått förlamad, så länge läraren 
är bunden vid stafnings- och innanläsningsöfningarne. Skolan blir också 
härigenom på de flesta ställen öfverhopad af ett alltför stort antal barn.
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Dyrbara krafter förspillas på ett arbete, som kunde lika väl utföras af 
krater, utbildade särskild! för detta ändamål. “ Oaktadt sanningen af 
dessa ord väl näppeligen kan förnekas, har dock en talare tilltrott sig det 
yttrandet, att den organiserade folkskolan utan olägenhet kan uppfylla 
fordringarne på inlärandet af en god innanläsning utan att försumma 
åstadkommandet af det kunskapsmått, som bibringas i elementarlärover-. 
keta första och andra klass. Men jag tillåter mig fråga, om väl detta 
ens är möjligt, och jag vänder mig för erhållande af svar till hvar och en, 
som har någon erfarenhet om hvad en ensam lärare kan uträtta med ett 
antal af 50 till 100 barn och derutöfver, om han skall undervisa några 
i alfabetet, andra i stafning, åter andra i renläsning, geografi, kristendoms- 
kunskap, naturvetenskap, quatuor species in. m. Samme talare har vi
dare sagt, att ingen folkskola i riket finnes, som ej kan meddela den un
dervisning, som bibringas i nämnde två klasser. Jag nödgas tvifla derpå 
och vädjar till folkskoleinspektörernes officiela berättelser, hvilka omtala 
ett antal af inemot 27,000 konfirmander, som ej uppnått folkskolans mi- 
nimikurs. Må vara att, såsom en annan talare anmärkt, flere bland desse 
ej bevistat folkskolan, så blir dock i alla händelser procenten af 70,000 
ganska ansenlig. Vidare beräknar samme talare, att endast en bland 
hundrade af folkskolans lärjungar ingå i elementarläroverket, hvaraf han 
vill draga den slutsats, att dessa aspiranter på sistnämnda läroverk icke 
göra folkskolan mycken molest. Jag har mig ej bekant, om uppgiften är 
rigtig; betvifla!- det ingalunda, men en sak vet jag med visshet och det 
är, att en enda gosse, som bland hundra andra skall särskilt undervisas för 
att vinna ett visst föresatt olika mål, gifver tillräcklig anledning dertill att 
undervisningen sönderbrytes och förstöres för hans 99 kamrater. Ytter
ligare har såväl denne ärade talare som min närmaste granne till höger 
genomgått kurserna för do båda lägsta klasserna i elementarläroverket 
och dermed trott sig bevisa, att folkskolan kan prestera detsamma som 
dessa klasser och dessutom “mer till.“

Jag vill icke förneka, att detta delvis är förhållandet i Stockholm, 
Göteborg och kanhända några flera af de största städerna, men här gäller 
det att lagstifta för hela rikets folkskolor, hvilka, enligt hvad nyss är 
ådagalagdt, ännu icke äro vuxna det uppdrag man vill pålägga dem. Också 
hördes nyligen eu röst från eu af de norra orterna beklaga, att mången 
folkskolelärare sjelf icke innehar det mått af kunskaper han borde bi
bringa sina lärjungar, i fall han skulle förbereda dem för intagning i 
elementarläroverkets tredje klass. Nu måste visserligen medgifvas, att 
folkskolelärarnes bildning på de sednare åren blifvit betydligt höjd genom 
de förbättrade seminariernas verksamhet, men man får dervid icke förbise, 
att flertalet af de nuvarande lärarne icke haft tillgång till denna full
komligare undervisning, samt att det troligen kommer att dröja ännu ett 
par decennier, innan den gamla, för sitt kall mindre väl utrustade lärare
stammen hinner att gå ut. Dessutom bör det beaktas, att man vid be
räknandet af hvad folkskolan i jemförelse med elementarläroverket kan 
prestera alldeles lemnar lärjungarnes ålder ur räkningen. När den förra 
skolans kurs blifvit så genomgången, att den skulle berättiga lärjungen 
till inträde i den sednares tredje klass, är han oftast 14 till 15 år, då 
deremot en lärjunge, som genomgått första eller andra klasserna i elemen
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tarläroverket, efter regeln vid 11 år uppflyttas i tredje klassen. Hvad 
bevisar väl detta, om icke att undervisningen i folkskolan är, såsom den 
ock bör vara, ställd och anordnad på ett helt annat sätt än i elementar
läroverket. Den förra har nemligen att förbereda ynglingen för hans in
träde i det praktiska lifvet, då deremot den sednare måste ställa till sitt 
mål att bibringa en sådan undervisning, hvarpå framtida studier kunna 
grundas. Jag vill derföre icke bestrida, att den tid kan komma, då folk
skolan jemte sitt egentliga, nu antydda mål kan bereda en och annan 
yngling till inträde så högt som i tredje klassen, men för närvarande är 
det ej så.

Min ärade granne till höger har lemna! åtskilliga uppgifter, Indika 
jag ber att få underkasta någon granskning. Bland annat har han yttrat, 
att 35,000 bland folkskolans barn vunnit öfning att förstå och använda 
svenska språket, Det der låter mycket vackert, men då man besinnar, 
att summan af barn som besöka folkskolan uppgår till 360,000, så hem
ställer jag om icke procenten af det hela är bra liten och vågar påstå, 
att argumentet bevisar — ingenting. Samma talare har yttrat tänkvärda 
ord om önskligheten deraf, att icke för många barn söka inträde i ele
mentarläroverket, då en stor del bland dem stadnar qvar der endast en 
kortare tid. Jag är af alldeles samma åsigt. Men omedelbart sedan han 
sagt, att för många barn besöka elementarläroverket, påstår han att endast 
få af allmogens barn der söka inträde, och såsom bevis derpå citerar han 
en katalog från en af stiftsstäderna här i landet, af hvilken synes, att 
endast tre bondsöner der sökte sin bildning. Men, mine Herrar, hvilken 
katalog? Jo katalogen från Göteborg. Bevisar det något? Jag svarar 
dertill nej; ty det är ett kändt faktum, att de bland allmogens barn, som 
vilja egna sig åt studier, mest draga sig till de mindre städerna, der lef- 
nadskostnaden är billigare. Om talaren till stöd för sin åsigt kunnat 
åberopa Skara, Strengnäs eller någon annan småstad, skulle jag känt mig 
öfverbevisad, men nu är jag det så mycket mindre som jag kan gifva 
exempel på ett läroverk i hufvuclstaden med 300 lärjungar, der det icke 
finnes något enda barn af allmogen. Samme talare framhåller den ekono
miska fördel, som skulle uppkomma genom förändringen och kalkylerar 
vinsten till 400,000 Rall- om året. Huru han kommit till denna höga 
siffra vet jag ej, men anser dock denna vinst tvifvelaktig, ty läroverket 
må heta folkskola eller elementarläroverk, så kostar det penningar. Det 
säkra är, att om den nu så högt beprisade indragningen af de två klas
serna kommer till stånd, kommunerna få draga en stor del af den tunga 
som nu diabbar Staten, och framtiden får visa om det kännes lättare.

Då jag slutligen vänder mig till Betänkandet, vill jag inskränka mig 
att för närvarande tala endast om tredje punkten. Af det denna punkt 
föregående resonnement skönjes tydligt, att ett visst missnöje med ställ
ningar och förhållanden inom folkskolan varit rådande hos Utskottet. 
Man vill höja folkskolan och man anser lämpligt göra det, icke genom en 
förbättrad lärarebildning, utan på det sätt, att man på skolan ställer “en 
förhöjd fordran", att man “fastställer dess undervisningskurs till ungefär 
samma läroämnen och omfång som elementarläroverkets två första klasser“ 
och att man åtnöjer sig “att till denna ståndpunkt föra sina mera be- 
gåfvade lärjungar*. Men då man ser på de medel Utskottet vill använda
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för vinnande al målet, så finner man att dessa uteslutande röra den 
yttre formen. Folkskolan skall genom denna “höjda fordran* erhålla en 
“kraftig maning till framåtskridande*. “Liirarne skola för lösning af den 
högre uppgiften känna sin håg lifvad och sitt mod höjdt1'. Men hvartill 
tjenar en sådan maning, om förmågan icke medgilver tillfredsställandet af 
denna höjda fordran, och hvad finnes, som bättre kan lifva hågen och 
höja modet, än medvetandet att man uppfyllt sitt kall så långt krafterna 
räcka till. Men äro krafterna underlägsna anspråken, torde hågen ej lif- 
vas utan slappas och modet ej blifva höjdt utan nedslaget.

Under närvarande förhållanden kan jag i afseende på tredje punkten 
icke yrka annat än afslag. Men om Kammarens majoritet är af annan 
mening, vill jag sluta mig till Herr Siljeströms förslag såsom innefattande 
en möjlighet åtminstone för folkskolan att hafva ett annat mål än ele
mentarläroverket.

Herr Svensén: Ehuru jag beklagar den utgång, som i föregående
plenum Utskottets* förslag fick i de båda föregående punkterna, och ehuru 
lag hoppats, att detta Betänkande skulle i sina hufvudgrunder antagas af 
Kammaren, får jag likväl förklara, att jag, för min del, icke ser någon 
fara uti att godkänna den nu föredragna punkten, fastän de båda första 
blifvit afslagna. Visserligen har man haft en hel mängd saker att an
märka emot denna punkt, men vi känna litet hvar, hurusom de obotfär
dig förhinder alltid är framme, så snart fråga är om någon reorgani
sation eller något försök till upphjelpande af folkundervisningen i vårt 
land. Eu talare har sålunda yttrat, att han icke kunde begripa hvad 
Utskottet menat med “praktisk lärokurs*. Jag må bekänna, att jag icke 
väntat ett dylikt yttrande från den talaren. Jag vill emellertid nämna, 
att jag, såsom ledamot af Utskottet, tänkt mig saken så, att i stället för 
att första och andra klasserna i elementarläroverk nu prestera en liten bit 
undervisning t. ex. i botanik, skulle folkskolan bibringa lärjungarne på ett 
begripligt och någorlunda fullständigt sätt kännedom om naturvetenska
perna i de delar, som kunna vara företrädesvis nyttiga och lämpliga för 
det allmänna lifvet. Likaså har jag föreställt mig, att det skulle vara 
till fördel och gagn, om folkskolan presterade någon undervisning i bok
hålleri med tillämpning af de inhemtade grunderna i aritmetiken. Unge
färligen så har Utskottet äfven tänkt sig förhållandet, då Utskottet här 
talar om en “mera praktisk och afslutad lärokurs*.

Hvad beträffar saken i allmänhet, hafva flere föregående talare redan 
tillräckligt utvecklat Utskottets tanke; och för min enskilda del ser jag 
icke heller någon fara uti att antaga det modifikationsförslag, som Herr 
Siljeström framlagt, emedan det i allt fall kommer att blifva Regeringens 
sak att ordna detaljerna.

Innan jag afstår från ordet, vill jag likväl erinra om en omständighet, 
hvilken icke synes mig hafva under denna öfverläggning blifvit påaktad af 
Kammaren, eller skilnadeu i kostnad för de olika läromethodema. Då af 
en vid Betänkandet fogad tabell det visar sig, att kostnaden för en enda 
lärjunges undervisning kan uppgå till 850 riksdaler och detta blott i ett 
treklassigt läroverk, frågar jag: är det rim och reson att af Statens medel 
kasta bort så mycket penningar för en undervisning, som lika val, men
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vida billigare, kan vinnas i folkskolan? Jag tror mig kunna antaga, att 
ingen folkskola kostar på lärjungarne mera än 10 riksdaler om året. Jag 
vill visserligen icke häremot uppställa någon jemförelse med de högre af- 
delningarne vid elementarläroverket, men förvånande förefaller det dock, 
att Staten anser sig hafva råd till en kostnad per lärjunge af 937 riksdaler i 
Luleå högre elementarläroverk, af 868 riksdaler vid det i Strengnäs, af 781 
riksdaler i Hudiksvall o. s. v. Man häpnar vid dessa summor, då man be
sinnar, att undervisningen dock han åstadkommas för billigare pris och 
lika bra på annat sätt. Jag är öfvertygad, att ingen enskild person, som 
af en eller annan anledning håller privat lärare för sina barn, betalar 
honom så högt; och dock anses en sådan anordning för undervisningen 
vara den företrädesvis och mest depensiva.

Jag skall icke vidare yttra mig om saken, hvilken redan gifvit anled
ning till en utsträckt debatt, utan inskränker mig att uttala den önskan, 
att K animal en icke må låta förevarande punkt af Betänkandet röna samma 
öde att helt och hållet afslås, som den närmast föregående: men i fall så
dant skulle, vara pluralitetens mening, vill jag för min del' heldre biträda 
det bemedlingsförslag, som blifvit framstäldt af den ärade representanten 
från Södertörn.

Herr Hedlund: Den fråga, som här föreligger, synes mig innebära,
huruvida den tanken kunde verkliggöras, som mer än en gång blifvit ut
talad, att hela den första undervisningen skulle vara gemensam för alla 
svenska folkets barn, hvilka klasser de än må tillhöra. Det är denna 
demokratiska tanke, som ligger till grund för det närvarande undervisnings
väsendet. Det tillhör våra elementarläroverks historiska berömmelse, att i 
dem de fattigaste och de rikaste mäns söner gemensamt erhållit sin upp
fostran för lifvet. Frågan gäller nu, huruvida denna första bildningsgrund 
skulle kunna vara grundvalen för hela undervisningsväsendet. På denna 
punkt står frågan. För närvarande löpa de olika bildningslinierna i viss 
mån para Helt med hvarandra. På ett ställe finnes sålunda en folkskola 
med några . hundratal barn och der bredvid ett elementarläroverk, som 
undervisar i ungefärligen samma ämnen; och skilnaden är blott den, att 
i den ena bildningsanstalten gå mera bemedlade mäns barn och i den 
andra den stora menighetens. För den förra betalar Staten den första 
undervisningen med dryga medel, och för den sednare betalar kommunen 
en knapp aflöning åt lärarne för de fattigares barn. Jag tror icke, att 
det äi rätt att fortgå på den banan, och för min del är jag icke rädd att 
göra en ytterligare förändring i skolväsendet, för att komma derifrån. 
Jag tror, att ett stort mål, som man vinner derigenom, att man fortgår i 
en falsk rigtning, icke är mycket att eftersträfva, utan är då i min tanke 
snarare att föredraga någon liten olägenhet af ombyten i planen för skol
väsendet, om blott man derigenom kommer in på en rigtig bana. Der 
har jag dock icke brådtom, om jag också icke vill gå långsamt till väga, för 
att komma ifrån en bana, som leder till ett origtigt mål. Hela karak- 
teren af Utskottets Betänkande angifver icke heller, att Utskottet vill gå 
brådstörtad! till väga. Men i denna nya rigtning spelar tredje punkten 
en vigtig roll, ty, såsom jag nyss yttrade, frågan gäller här att göra till 
en sanning kommunens skola såsom ett gemensamt underlag för under
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visningen. Utskottets mening med Betänkandet bär ock varit att anknyta 
folkskolan till det öfriga undervisningsväsendet, derigenom att alla folkets 
barn finge börja undervisningen i den trängre kretsen eller kommunen. 
Jag tror, att en sådan anordning skulle vara af väsendtligt gagn. Der 
kunna bildas kamratskaps- och vänskapsband, som utjemna många strider 
sedermera.

Här nämndes, att från hyddorna många af våra största män gått ut, 
och man har befarat, att, om man skulle antaga Utskottets förslag att 
höja kunskapsfordringarne för inträde i elementarläroverket, folkets barn 
hädanefter icke skulle träda in på den egentliga studiebanan. Detta är 
en alldeles falsk uppfattning af förhållandet. Just derigenom att folk
skolan blir det gemensamma underlaget och alla barn komma i beröring 
och samband med hvarandra, just derigenom lemnas de goda anlagen ti
digt tillfälle att göra sig gällande och vinna det erkännande, som erfordras 
för att gå vidare framåt på kunskapsbanan.

Deremot kan hända och bör hända, att mindre begåfvade ynglingar 
afhållas att egna sig åt studier, för hvilka de icke passa, utan stadna vid 
sina egentliga sysselsättningar samt afsluta undervisningen med de kunskaps- 
mått, folkskolan meddelar; och detta är visserligen ingen olycka för det 
allmänna, utan en fördel. Nu finnes en mängd föräldrar, som sända sina 
barn till Statens elementarläroverk, för att begagna undervisningen i de 
första klasserna. Barnen få derigenom ofta eu maning att gå längre på 
lärdomsbanan; de tigga sig fram der under do största svårigheter och 
försakelser, och så se vi en massa af hyddornas barn i elementarläroverket. 
Men härvid är dock att märka, att dessa icke äro de utmärkta anlagen, 
utan de ganska enfaldiga. Ur undervisningssynpunkten kan jag således 
icke finna, att elementarläroverket skulle lida något men, derigenom att 
det slipper dessa förberedande klasser. Jag har också svårt att fatta den 
ifver, hvarmed elementarläroverkets lärare motsätta sig denna reform. De 
förklara, att folkskolans lärare borde få högre aflöning, innan man hade 
rätt att ställa på dem så stora fordringar, som Utskottet gjort. Detta är 
rätt egendomligt att höra från den ståndpunkten, der man sätter de bäst 
aflönade lektorerne icke vid botten af skolan, utan vid dess spets. För 
öfrigt är icke ovilkorligen med det högsta mått af lärdom förenadt den 
största skicklighet att undervisa, och följaktligen är det icke heller sagd!, 
att man till undervisningen i det första stadiet vill hafva dåliga lärare, 
derföre att desse icke innehafva den höga akademiska kunskapsbildning, 
som ligger i examen för den filosofiska graden.

För min del tror jag, att qvinliga lärarekrafter, för ändamålet danade, 
väl skulle kunna öfvertaga den undervisning, som meddelas i de båda 
klasser, hvilka nu äro i fråga att indragas; och jag anser att qvinnan just 
är härtill mest passande, äfven om hon icke tagit graden. Om således å 
ena sidan det icke kan lända till skada för elementarläroverket att vid
taga den reform, som här åsyftas, är den deremot å den andra af obe
stridlig vigt för folkundervisningen. I män, som mera bemedlade föräldrar 
sätta sina barn i folkskolan, få de ökad anledning att omfatta den med 
intresse och hugna, den med understöd. Också har det varit ett önsk- 
ningsmål hos många af folkskolans varmaste vänner att se folkskolan bragt 
till den ståndpunkt, som här finnes angifvet. Undantagsfall finnas, der
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föräldrar föredraga folkskolan redan nu. Jag känner en stad på vestra 
kusten, der i pedagogien gå en eller två lärjungar, men i folkskolan mer 
än hundra. Nå val, om det är utförbart, hvad Utskottet här föreslagit, 
kan då folkskolan redan nu remplacera de båda lägsta klasserna af ele
mentarläroverket? Denna fråga anser jag vara så nöjaktigt besvarad af 
den ärade representanten från Södertörn, att jag icke behöfver sysselsätta 
mig med den. Jag vill blott i afseende å en anmärkning, som blifvit 
framställd mot redaktionen af Betänkandet i denna del, anföra en moti
vering. Här gällde att besvara eu motionärs förslag, som föreslog be
stämda kunskapskurser med kursafslutning för hvarje klass. Man fann 
mycket svårt att fastställa sådana kurser med afseende å lokala förhål
landen, med hvilka det icke vore förenligt att hålla kunskapsfordringarne 
i samma bundna sammanhang för alla delar af riket, men man måste 
angifva 'något dels med afseende å elementarläroverken och dels i den 
högre folkskolan, och då föredrog man att i allmänna ordalag uttala sitt 
gillande af sjelfva grundsatsen. Man trodde, att man gjorde detta lättast 
genom att välja orden: “stältås i jemnbreddmen ingalunda har afsigten 
varit att derigenom förhindra att icke den egentliga folkskolan skulle 
kunna gå utöfver, hvad elementarläroverket bjuder på; något som en ta
lare befarat och derföre yttrat sig emot Utskottets Betänkande i detta 
fall. Att emellertid förebygga ett sådant missförstånd, vill jag ansluta 
mig till Herr Siljeströms redaktionsförslag; men jag vill förbereda den 
värde talaren uppå, att, då man kommer längre fram i Betänkandet, man 
får göra om saken, ty jag vågar tilltro Utskottets förslag med dess brister 
i öfrigt förtjensten att hafva strängt logiskt sammanhang. ,

Herr Rosenberg: Om jag icke vore motionär i frågan, skulle jag 
icke upptaga Kammarens tid med något yttrande; men då härtill kommer, 
att jag äfven är skollärare, torde jag hafva skäl att med några ord be
möta de tillvitelser, som under denna diskussion blifvit framkastade mot 
mig, både som motionär och skollärare.

Man har till och med insinuerat, dels att det väckta förslaget nästan 
syntes hafva uppkommit på det sätt, att man kastat in papperslappar med 
olika innehåll i eu urna, och sedan derur dragit hvad man först fått 
fram, och dels att folkskolelärarnes oskicklighet skulle göra det omöjligt 
att antaga det förevarande förslaget. Det är emot dessa beskyllningar jag 
ber att få inlägga en allvarlig protest. Jag erkänner gerna, att bland 
folkskolans lärare mången kan finnas, som besitter mindre skicklighet för 
sitt kall — och ofta ligger orsaken till ett sådant förhållande deri, att 
församlingarne, vid val af skollärare, företrädesvis antaga sådana personer, 
som äro födda inom församlingen eller eljest stå i några relationer til! 
församlingsboarne, heldre än att fästa tillbörligt afseende på skickligheten — 
men i regeln torde dock få antagas, att folkskolelärarne med lika skick
lighet i allmänhet utöfva sitt kall som andra tjenstemannaklasser; och 
jag hemställer till de elementarskolelärare, som här finnas, om icke äfven 
bland denna skolas lärare undantag finnas från den i allmänhet rådande 
skickligheten. Hvad betyda eljest alla dessa kuggningar i studentexamen 
eller numera maturitetsexamen ? Vill man lägga all skolans skröplighet
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ensamt på lärarnes skuldror, så torde elementarskolans lärare lika väl som 
folkskolelärarne böra taga sin andel af det allmänna klandret!

Hvad sjelfva saken angår, förundrar det mig, att man satt sig emot 
denna punkt. Den är ju blott eu del af förslaget i sin helhet, och detta 
förslag går ju hufvudsakligen icke ut på annat, än att hos Kongl. Maj:t 
i underdånig skrifvelse begära vidtagande af de åtgärder, som äro nödiga 
för undervisningens ordnande på ett ändamålsenligare sätt än hittills skett, 
och i enlighet med de grundsatser, som af Riksdagen blifva godkända. 
Här är icke fråga om att upprätta ett detaljeradt förslag till ny skollag, 
utan endast att uttala allmänna grundsatser för en sådan lag; och under 
sådana förhållanden torde väl sjelfva den föreliggande redaktionen vara af 
mindre betydenhet.

Mine Herrar! Den strid, som nu i många år hos oss fortgått emel
lan den lärda skolan och folkskolan, gäller något helt annat än huruvida 
skollärarne äro för sitt kall skicklige eller icke. Såsom jag uppfattat 
saken, är här fråga, om allmän bildning skall fortfarande, som hittills, 
vara en uteslutande tillhörighet för vissa klasser, eller om den skall ut
sträckas till äfven den stora allmänheten. Jag erkänner lika varmt som 
någon annan nyttan och nödvändigheten af en bildad embetsmannakår, 
men för detta ändamål iir nu icke nödvändigt bibehålla dessa två- och 
treklassiga elementarläroverk. Enligt min kännedom om förhållandena 
framstår allmogens fordran på delaktighet i bildningens förmåner alltmera 
oafvislig och gifver sig icke tillfreds, innan man utsträcker bildningen så, att 
den blir tillgänglig för så många som möjligt. Man börjar blifva trött 
af dessa dryga utgifter för att litet här och litet der tillfredsställa en hop 
fåfänga anspråk på företrädesrättigheter — och som fordra ett annat 
slags undervisning endast för att kunna inbilla sig stå på en annan grund 
än den stora mängden. Denna skilnad i afseende å undervisningsanstal
ter för olika klasser af medborgare är ingalunda nyttig. Den föder af sig 
högmod och inbillning om företräde. Om blott bakom en boddisk finnas 
tvänne strutmakare, af hvilka den ene gått i den lärda skolan, den andre 
endast i folkskolan, så anser nog den förre sig stå några grader öfver den 
sednare, och öfver allt i lifvet möter man denna lärdomshögfärd. Jag vill 
icke befrämja denna rangskilnad, helst jag vet, huru benägen man sär
deles i småstäderna är att sätta sina piltar i elementarskolan, enär denna 
anses vara för mer än folkskolan. Att åstadkomma en jemnlikhet i detta 
afseende föresväfvade mig äfven, då jag skref min motion i ämnet. Jag 
önskade, att man så skulle kunna rycka upp folkskolan, att i densamma 
kunde beredas undervisning åt alla medborgares barn, och att endast de, 
som under denna allmänna skoltid visade synnerliga anlag för en högre 
bildning, sedermera borde fortsätta i elementarläroverken med förhöjda 
fordringar för inträde deri. Liksom en föregående talare anser äfven jag 
fördelaktigt, om man finge använda de medel och de lärarekrafter, som 
härigenom kunde besparas, till allmänhetens nytta, i stället för att de, 
såsom hittills varit förhållandet, endast tillkommit ett fåtal medborgares 
barn, af hvilka aldra största delen dock aldrig beträdt embetsmannabanan 
och aldrig haft något egentligt gagn af den lärda men ofulländade skol
undervisning, som borttog deras bästa lärotid.
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Helst skulle jag önskat bifall till denna punkt, oförändrad, men då 
jag icke vågar hoppas på ett så stort steg framåt efter den utgång, den 
föregående punkten rönt, får jag förena mig i det af Herr Siljeström fram
ställda förslag, under hopp om att man dermed åtminstone skall uttala ett 
erkännande af att något i denna fråga bör åtgöras, för att komma ifrån 
den närvarande oefterrättligheten, som kostar långt mer än den är värd.

Herr Carl Ifvarsson: Det torde vara hvars och ens skyldighet
att yttra sig så kort som möjligt, då diskussionen redan upptagit så lång 
tid; och jag vill äfven nu söka göra det; men jag kan dock icke under
låta att i frågan yttra några ord, hufvudsakligast dertill föranledd af ett 
yttrande utaf en Kammarens ledamot från Kronobergs län. Han har 
nemligen uppgifvit, att han ofta i landsorten förnummit oro deröfver, att 
nya förändringar ständigt vidtagas i afseende å undervisningsväsendet: äf
ven jag har hört denna oro öfver det nya, man bjudit på i undervisnings
väsendet; men anledningen till denna oro har icke varit, att man gått 
för fort framåt utan deremot att man för sakta närmat sig målet.

Jag vill också för min del icke yrka afslag utan bifall till det nu 
förevarande förslaget, på det denna oro måtte försvinna och vi ju förr 
dess heldre komma till en ställning, som verkligen åstadkommer ett bättre 
ordnande af undervisningen och hvilken på grund deraf äfven må kunna 
under en längre tid ega bestånd. Jag vill icke klandra, att man hittills 
gått trappvis tillväga, under den tid då undervisningsväsendet ännu be
funnit sig i sin första utveckling; men nu torde dock vara hög tid att 
med kraft söka ordna denna angelägenhet.

Jag tror dock icke, att man med denna fråga kommer på det klara, 
förrän man så ordnat saken, att den första undervisningen meddelas af 
småskolan, att den egentliga folkskolan derefter vidtager, att, der denna 
slutar, antingen den högre folkskolan eller elementarläroverket börjar samt 
att universitetet slutligen utgör en fortsättning af elementarläroverket. Ge
nom att indraga de lägre klasserna af elementarläroverken skulle man 
vinna ganska betydliga besparingar i de löner, som nu åtgå till lärare i 
dessa klasser, och dessa besparingar skulle blifva mer än tillräckliga för 
det större antal lärare som erfordras för folkskolans utvidgning på sätt 
här föreslagits. Man skulle sålunda på samma gång vinna besparingar 
och på ett vida bättre sätt än hittills betrygga folkundervisningen. Såvidt 
jag kunnat rigtigt uppfatta Utskottets förslag, är det efter dessa mål Ut
skottet sträfvat; och jag tror också att, äfven om Utskottet icke alltid 
lyckats finna de lyckligaste uttryck, dess förslag dock i allmänhet torde 
vara förtjent af bifall.

Hvad särskildt denna punkt beträffar, torde det af Herr Siljeström 
framställda förslag vara bättre derutinnan, att detsamma tydligen bestäm
mer, att inom folkskolan den undervisning skulle kunna meddelas, som 
erfordras för inträde i elementarläroverkens nuvarande tredje klass. Skulle 
man deremot antaga ordalydelsen i Utskottets förslag, skulle deraf blifva 
eu följd, att hvarje lärjunge inom folkskolan skulle inhemta detta kun- 
skapsmått. Detta torde dock icke vara meningen, utan blott att bereda 
tillfälle att i folkskolan kunna inhemta de kunskaper, som erfordras för 
inträde i tredje klassen af elementarläroverken.



För min del anser jag de skollärare, som numera utexamineras, vara 
fullt skicklige att meddela denna undervisning.

Jag ber således att få förena mig med Herr Siljeström i afseende å 
sjelfva redaktionen af den nu förevarande punkten.

Med Herr Carl Ifvarsson förenade sig Herr Per Nilsson från Christian- 
stads län.

Herr Hedenberg: Jag önskade, att denna punkt såväl som Ut
skottets förslag i dess helhet skulle kunnat tillämpas på vårt skolväsende; 
men ledan andra punktens afgörande i denna Kammare visade svårighe
terna härför, och belyste tillståndet i allmänhet med arbetet vid folk
skolorna.

Mot tredje punkten och de dermed sammanhängande sjette och åt
tonde punkterna hafva flere föregående talare anfört betänkligheter. Jag 
medgifver, att jag delar flera af dessa betänkligheter.

När, för att nämna ett exempel, under nuvarande förhållanden for
dras för en gosse med vanliga anlag minst tio år för att fullständigt ge
nomgå elementarläroverket, så synes han sannerligen ej hafva tid att till
bringa de 4 å 5 första åren med att genomgå den kurs af folkskolan, som 
eifoidias för inträde i elementarläroverkets tredje klass. Hetta pensum 
anser en sådan då böra inhemtas på privat väg, för att icke störande 
inverka på folkskolans jemna gång och undervisning.

För (ifrigt anser jag, att folkskolan bör ordnas och få utveckla sig 
sjelf och för sitt ändamål, utan att dervid fästes något bestämdt afseende 
på fordringarne för inträde uti elementarskolornas ena eller andra klass.

Jag tror dock icke, att någon fara för folkskolan ligger uti det för
slag, som innefattas i den nu förevarande punkten; och det torde så
lunda vara fördelaktigast att utan förändring bifalla densamma så som 
den blifvit af Utskottet föreslagen.

Herr Siljeström:

Herr Anders Jonsson: Jag afstår från det af mig begärda ordet 
och ber att få förena mig med dem, som yrkat bifall till det af Herr 
Siljeström framställda förslaget till förändrad redaktion af Betänkandets 
nu diskuterade tredje punkt.

Öfverläggningen förklarades vara slutad. Derunder hade yrkats: dels 
bifall till Utskottets hemställan i oförändradt skick, dels bifall till samma 
hemställan, men med den förändrade ordalydelse som af Herr Siljeström 
blifvit föreslagen, dels äfven afslag på Utskottets hemställan.

A dessa olika yrkanden gaf nu Herr Talmannen propositioner, af 
hvilka den som afsåg bifall till Utskottets förslag besvarades allmänt med 
nej, och de bada öfriga med blandade ja och nej. Efter förnyade propo
sitioner förklarade Herr Talmannen sig'hafva funnit den mening besvarad 
med öfvervägande ja, som önskade antagandet af Utskottets hemställan 
med den af Herr Siljeström föreslagna förändrade lydelse. Votering blef 
då begärd; med anledning hvaraf och sedan Kammaren beslutat, att kon
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trapropositionen skulle lyda å afslag, följande voteringsproposition upp
sattes, justerades och anslogs:

Den, som bifaller hvad Andra Kammarens Tillfälliga Utskott N:o 1 
tillstyrkt i tredje punkten af dess Utlåtande N:o 39, likväl med den för
ändrade lydelse som föreslagits för Utskottets hemställan, eller “att under
visningen i folkskolan bör ställas så, att det kunskapsmått, som är före- 
skrifvet för elementarläroverkets två nedersta klasser, med undantag af 
tyska språket, der må kunna inhemtas“,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, är Utskottets hemställan i förevarande punkt utslagen.
Omröstningen utföll med 109 ja mot 46 nej, i följd hvaraf Kam

maren beslutat i enlighet med ja-propositionens innehåll.

Mot detta beslut anmälde Herr A. von Proschwitz sin reservation.

Punkten 4.
Härvid yttrade:

Herr Siljeström: Med anledning af den förändrade redaktion af
tredje punkten som nu blifvit beslutad, torde det vara nödigt att bringa 
den nu föreliggande fjerde punkten i full öfverensstämmelse med densamma, 
och jag får i sådant syfte anhålla, det Betänkandets fjerde punkt måtte 
erhålla följande förändrade lydelse: “att det kunskapsmått, som i föregå
ende paragraf är omnämndt, bör utgöra vilkoret för inträde i högre folk
skola. “

Herr Leffler: För såvidt jag rigtigt uppfattade den föregående
talaren, önskade han, att det kunskapsmått, som enligt stadgandet i före
gående punkt blifvit inhemtadt, skulle utgöra grunden för intagande i den 
högre folkskolan. Om jag emellertid å andra sidan rätt fattat det för
slag, hvarom vi nyss voterat, finnes deri icke stadgadt något bestämdt 
kunskapsmått, som bör i den egentliga folkskolan inhemtas, utan endast, 
att undervisningen i densamma må ställas så, att det kunskapsmått, som 
erfordras för elementarläroverkens två lägsta klasser, med undantag af 
tyska språket, der må kunna inhemtas. Antaga vi således detta stad
gande såsom grund för förslaget i denna fjerde punkt, blir det ju allde
les obestämdt, hvilka kunskaper som erfordras för inträde i den högre 
folkskolan, och i thy fall synes mig Utskottets egen formulering af punkten 
vara bättre såsom innehållande eu verklig bestämmelse.

Herr Hedlund: Om det här gällde att formulera eu lag, läge det
utan tvifvel vigt uppå, att noga öfverväga hvarje uttryck, men då så icke 
är förhållandet, utan det blott är fråga om att gifva ett någorlunda klart 
uttryck åt Kammarens åsigt i ämnet, behöfver man, enligt mitt förme
nande, icke vara, så utomordentligt nogräknad i detta fall.
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I det nyss fattade beslutet står ju, “att undervisningen i folkskolan 
må ställas så, att det kunskapsmått, som erfordras för elementarlärover
kens två lägsta klasser, med undantag af tyska språket, der må kunna 
inhemtas“, och då man icke talat om något annat, torde tydligtvis framgå, 
att det just är detta kunskapsmått, som i nu förevarande fjerde punkt 
föreslås såsom vilkor för inträde i den högre folkskolan.

Herr Siljeström: Då i denna punkt hänvisas till det kunskaps
mått, som finnes i nästföregående tredje punkt omnämndt, och då i denna 
tredje punkt icke omförmäles något annat kunskapsmått, än det som er
fordras för elementarläroverkens två lägsta klasser, med undantag af tyska 
språket, kan jag icke finna annat, än att det just är andra klassens i 
elementarläroverket kunskapsmått, som i nu förevarande moment föreslås 
böra utgöra vilkor för inträde i den högre folkskolan.

Öfverläggningen var slutad. Herr Talmannen upptog de yrkanden, 
som derunder blifvit gjorda dels på bifall till Utskottets hemställan i 
oförändradt skick och dels på bifall till samma hemställan, men med den 
förändring som föreslagits af Herr Siljeström. Derefter framställde Herr 
Talmannen i nu angifven ordning propositioner å dessa yrkanden, och då på 
framställningen om bifall till Utskottets förslag i oförändradt skick sva
rades allmänt nej samt på propositionen om bifall till samma förslag med 
den af Herr Siljeström ifrågasatta förändring svaren utföllo med öfver
vägande ja, hade alltså Kammaren i öfverensstämmelse med denna sed
nare proposition fattat sitt beslut.

Punkterna 5—7.
Biföllos.

Punkten 8.

På begäran lemnades ordet åt

Herr Ho Hand er: Bland de inkonseqvenser, hvarpå detta Betän
kande är så rikt, har jag i denna punkt funnit en af de större, på hvil
ken jag ber att få fästa Kammarens uppmärksamhet.

I ett af de följande momenten, det elfte, tillstyrker Utskottet, “att 
de en- och tvåklassiga läroverken må ombildas till högre folkskolor un
der de vilkor, som för sistnämnda skolor aro gällande och i nu före
liggande åttonde moment föreslås, “att de två lägsta klasserna af de full
ständiga elementarläroverken må helt och hållet bortfalla11. Det afses så
ledes i detta åttonde moment, att i vissa städer de ifrågavarande klasserna 
måste försvinna; men jag har förgäfves i Betänkandet sökt efter någon
ting som i dessa städer skulle ersatta samma klasser. Har man möjligen 
tänkt på, att städerna sjelfva skulle för sådant ändamål bekosta högre 
folkskolor, så är ju detta något, som helt och hållet beror på städernas 
eget bestämmande enligt nu gällande författning om högre folkskolor. Här 
skulle således nödvändigt, om Utskottets förslag genomfördes, uppstå en
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lucka i undervisningen; och huru skall denna fyllas? Utskottet har före
slagit, att de lägsta läroverken skulle ombildas till högre folkskolor; och 
de städer, i hvilka sådana läroverk finnas, fingo sålunda fortfarande åt
njuta statsbidrag till sina blifvande folkskolor, hvilket deremot icke skulle 
blifva förhållandet med de städer, der fullständigare elementarläroverk 
funnos; ty i dessa skulle läroverkets båda lägsta -klasser helt enkelt för
svinna utan att något bidrag från Statens sida lemnades samma kommu
ner till upprättandet af folkskolor, som kunde supplera de ifrågavarande 
klasserna. De mindre städerna skulle således, efter som till dem merän- 
dels de lägsta läroverken äro förlagda, gynnas framför de större städerna: 
hvaraf' följden skulle blifva den, att om i de sednare folkskolan icke vi
sade sig kunna lemna den undervisning, som kunde berättiga till inträde 
i elementarläroverkets nuvarande tredje klass, hvilket då skulle blifva dess 
första, skulle förmögnare föräldrar aldrig insätta sina barn i folkskolan, 
utan så godt först som sist bestå dem privat information, på samma gång 
naturligtvis för de fattiga barnen, som icke voro i tillfälle att erhålla eu 
sådan privat undervisning, inträde i elementarskolan skulle helt och hållet 
omöjliggöras. Om nu de förmögnare icke skulle vilja begagna folkskolan, 
der denna ej förmådde föra till tredje klassen, men de mindre bemedlade 
icke kunde begagna elementarskolan, skulle således icke vinnas det afsedda 
målet, de särskilda samhällsklassernas förening och sammanträffande i 
skolan.

Det har dock alltid varit målet för svenska skollagstiftningen, att 
äfven för de mindre bemedlade vägen skulle stå öppen för kunskapers in- 
kemtande och, på grund af dessa, embeteus erhållande i Statens tjenst. 
Då till exempel på 1820-talet det stadgande inflöt i skolordningen, att de 
mindre bemedlade, för att få åtnjuta elementarläroverkens undervisning, 
skulle kunna visa, att det fanns för dem en möjlighet att vid dem uppe
hålla sig, så uppväckte detta eu allmän storm af ovilja, och Konung Carl 
Johan måste snart nog borttaga hela detta stadgande. Här är dock icke 
fråga om materiela, utan om andliga hinder för de fattiges fortkomst på 
bildningens bana; och vill man från denna utestänga allmogens barn, då 
gifves dertill, i min tanke, intet bättre medel än - ätt stryka öfver de båda 
lägre klasserna i elementarläroverken på sådant sätt, att de icke ens få 
förändras till högre folkskolor för att derigenom fylla den lucka, som el
jest otvifvelaktigt skall uppstå genom deras totala borttagande. Då jag 
icke kan medgifva någonting sådant, och då jag icke vill att vissa städer 
skola utan skäl blifva bättre lottade än andra, yrkar jag utslag å Ut
skottets hemställan i förevarande punkt, samt att hvad i elfte momentet 
föreslås, äfven må få gälla om läroverk med flera klasser än tvänne.

Herr Dallra: Då Kammaren redan bifallit sjette och sjunde punk
terna af Betänkandet, visar det sig klart, att den äfven bör till nu före
liggande åttonde punkt lemna sitt bifall, alldenstund denna är ingenting 
annat än en nödvändig konseqvens af de beslut, som förut fattats. Då 
man nemligen beslutat, att för inträde i elementarskolans lägsta klass 
skall erfordras samma kuuskapsmått, med undantag, af tyska språket, 
som nu erfordras för inträde i dess tredje, är det tydligt, att elementar
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läroverkens nuvarande båda lägsta klasser måste bortfalla, och att hvad 
som sedan kommer att heta första och andra klassen i desamma blir nå
gonting helt annat än hvad dermed nu förstås. Det går således icke an, 
i fall man vill vara konseqvent, att afstå den nu förevarande punkten, 
något som dock ingalunda hindrar, att, med bibehållande af dess hufvud- 
mening, ändringar i densamma kunna göras. Det är ett par obetydliga 
sådana, som jag vill taga mig friheten påpeka.

Såsom den föregående talaren antydt, är det naturligt, att det skulle 
vara inkonseqvent att i somliga städer bortstryka de båda lägsta klas
serna, men i andra låta dem stå qvar. Kan nemligen folkskolan på ett 
ställe ersätta dem, så bör den äfven kunna det på ett annat. För min 
del tror jag, att folkskolan småningom öfverallt skall förmå ersätta dessa 
klasser, och att de kunna utstrykas såsom varande eu börda för elemen
tarläroverken, då de blott utgöra, så att säga, en sofringsanstalt, som med 
samma, om ej bättre verkan kunde vara förlagd på annat ställe, än der 
den uu finnes. Jag vill således föreslå den förändring af punkten, att 
epithetet: “fullständiga" framför “elementarläroverken" må utgå, och att 
det således må stadgas, att de två lägsta klasserna af elementarläroverken 
öfverallt må helt och hållet bortfalla.

Dock icke ens detta bör, i min tanke, vid detta tillfälle fastställas 
såsom Kammarens beslut. Jag tror nemligen att, då fråga är om en så 
genomgripande förändring af skolväsendet som denna, den bör tillkomma 
icke genast, utan först efter förberedande anordningar såväl inom elemen
tarläroverken som folkskolan; man skulle i annat fall kunna åstadkomma 
allt för stora rubbningar i det bestående, hvilka för skolans sunda ut
veckling vore allt annat än helsosamma. Jag skulle derföre önska att 
vid denna punkt göra den ytterligare förändring, att orden: “småningom" 
komme att i densamma inskjutas. Den åttonde punkten borde således, 
enligt mitt förslag, i sin helhet få denna förändrade lydelse: “att de två 
lägsta klasserna af elementarläroverken må småningom helt och hållet 
bortfalla“.

Det är detta förslag, som jag velat hos Kammaren förorda och hvarå 
jag hos Herr Talmannen vågar anhålla om proposition.

Herr Leffler: Det kan ingalunda vara min mening, att, sedan
nästföregående punkter blifvit af Kammaren godkända, yrka afslag å nu 
ifrågavarande punkt, men, i likhet med Herr Dahm och på grund af
samma skäl som han anfört, anser jag, att det icke går an att från ele
mentarläroverken bortklippa de två lägsta klasserna, förrän det visat sig,
att folkskolan verkligen är i stånd att ersätta dem. Äfven jag har der
före varit betänkt på en redaktionsförändring af denna punkt i samma 
syfte som nyssnämnde talare. Den lyder sålunda: “att de två lägsta klas
serna af elementarläroverken må bortfalla i den mån det af folkskole- 
inspektörernes berättelser visar sig, att folkskolorna uppnått den fulländ
ning, att de kunna ersätta dessa båda klasser. “

Förordande antagandet af detta mitt förslag anhåller jag, det Herr 
Talmannen å detsamma täcktes framställa proposition.
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Herr Magnell: Jag har redan förut vant i tillfälle att förklara 
att jag ur elementarläroverkens synpunkt icke har någonting emot, att 
dessa båda lägsta klasser från dem borttagas. Men jag har ock påpekat, 
hvilka svårigheter för barnens föräldrar och målsmän skulle uppstå, om 
andra klassen komme att bortfalla, på samma gång jag uttalat den me
ning, att den första klassen skulle saklöst kunna försvinna. Nu kan na
turligtvis, sedan Betänkandets båda nästföregående punkter blifvit af Kam
maren antagna, det icke falla mig in att yrka afslag å den förevarande 
punkten, men jag tror, att om det stadgande, som deri föreslås, äfven hos 
Första Kammaren och sedan hos Regeringen kommer att vinna bifall och så
ledes blifva lag, man dermed icke gjort landet någon tjenst, utan snarare 
motsatsen. Då emellertid Herr Dahm, genom den redaktionsförändring af 
Utskottets förslag han framställt, förebyggt faran af ett alltför starkt bråd
störtande på denna väg, kan jag inskränka mig till att med honom in
stämma.

Herr A. von Proschwitz: Jag afstår från ordet och instämmer
med Herr Leffler i det af honom uppgjorda redaktionsförslag af den nu 
föreliggande punkten.

Herr C. A. Larsson: Den förste talaren påstod, att genom den 
förändring af elementarläroverken, som genom förslaget i förevarande punkt 
åsyftas — eller att dessa läroverks båda lägsta klasser skola bortfalla — 
städerna skulle få bekosta den undervisning, som förut i dessa klasser 
meddelats. Till bemötande af denna anmärkning vill jag blott påminna 
den värde talaren om, att densamma hvilar på den felaktiga förutsättnin
gen, att i städerna icke skulle finnas några folkskolor, som kunde supplera 
de ifrågavarande klasserna.

Samme talare nämnde också, att genom denna förändring en lucka 
skulle uppstå i elementarundervisningen. Hvar denna lucka skulle vara 
till finnandes, har jag icke lyckats upptäcka. Men möjligt, ja troligt 
skulle vara, att de nya adepter, som ifrån folkskolan sökte inträde i den 
förändrade elementarskolans första klass — hvilken då komme att mot
svara dess nuvarande tredje — skulle anlända till skolan, utrustade med 
mångdubbelt rikare och solidare kunskaper, än som nu inhemtas i de om- 
förmälda två högsta klasserna; och i detta förhållande skulle jag för min 
del icke finna annat än anledning till glädje.

Talaren yttrade vidare, att, om Utskottets förslag i denna punkt 
vunne framgång, skulle följden blifva, att de mindre städerna blefve lyck
ligt lottade på de större städernas bekostnad. Ja, om så skulle inträffa, 
vore det, i min tanke, någonting utmärkt bra. De större städerna hafva 
genom mångfaldiga förhållanden så stora företräden framför de smärre, 
att om man kan gifva de sednare en eller annan fördel, det måste be
traktas såsom någonting godt och nyttigt, och deri ligger, minnsann, icke 
den ringaste våda.

Hvad slutligen angår talarens påstående, att det mål, hvartill man 
syftar, icke på denna väg skulle kunna vinnas, måste jag förklara mig 
vara af eu alldeles motsatt åsigt. Jag tror nemligen, att det just är på 
detta sätt, genom folkskolans lyftning och förkofran, som målet — svenska
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folkets bildning — både kan och bör vinnas, och jag är förvissad, att 
herrar elementarskolelärare sjelfve en gång i framtiden, om den nu ifråga
varande reformen går igenom, skola känna sig, om jag så får säga, “ flata “ 
öfver, att de kunnat motarbeta en så i alla afseenden nödig förbättring, 
som skulle lända till gagn för hela vårt skolväsende. Såsom detta nu är 
stäldt, kostar det orimligt mycket pengar, och den vinst man hemtar af 
dessa är den, att barnen, snart sagdt, mördas till både kropp och själ af 
detta till den aldra yttersta grad drifna mångläseri och hopandet af läro
ämnen på hvarandra.

Beträffande några talares förslag att i denna punkt inflicka en klausul, 
så att meningen skulle blifva, att de ifrågavarande tvänne klasserna skulle 
bortfalla antingen “så småningom'*, eller då det genom folkskoleinspek- 
törernes berättelser visade sig, att folkskolan vore i stånd att meddela den 
undervisning, som nu i dessa klasser meddelas, så anser jag, att dylika 
bestämmelser äro alldeles öfverflödiga och endast afse reformens undan
skjutande. Skulle man icke dessutom i skolväsendet, liksom i flera andra 
dylika ärenden, öfverlemna åt folkets eget sunda förnuft att bestämma, 
när tiden för nödiga förändringar vore inne, utan t. ex. nu göra dessa 
förändringar beroende af herrar skollärares eget bepröfvande, huruvida 
tiden vore mogen för deras åvägabringande, är det min mening, att vi 
skulle kunna först som sist taga afsked af allt reformerande, åtminstone i 
den rigtning som med förslaget i fråga åsyftas. Säkerligen skulle vi icke 
då i vår lifstid få se och skörda frukterna af det steg framåt till folk
skolans höjande, som genom ett bifall till hvad som Utskottet i denna 
punkt föreslagit kan tagas.

Jag yrkar bifall till Utskottets förevarande hemställan.

Herr Staaff: Innan jag öfvergår till framställningen af något yr
kande i förevarande punkt, ber jag att få med några ord vända mig mot 
den siste värde talaren, hvilken här tagit på sin del att företrädesvis re
presentera det sunda förnuftet. Jag vill endast för honom förklara, att 
det förefaller mig högst märkvärdigt, att han kunnat framkasta ett sådant 
påstående, som att, såsom vårt skolväsende nu är ordnadt, så länge de 
två lägsta klasserna i elementarläroverken ännu der qvarstå, den under
visning, som i dessa skolor meddelas, fortfarande såsom hittills, kommer 
att mörda ^de stackars lärjungarnes alla bättre och intellektuela krafter; 
och jag vågar, i motsats till den värde ledamoten af svenska folket, tro 
och hoppas, att dessa institutioner med lugn kunna bära den förebråelse, 
han mot dem framslungat. Jag är nemligen öfvertygad, att våra elementar
skolors verksamhet -— så väl hvad angår de lägre som högre af dem __
tryggt kan bestå både nutidens och framtidens dom och tåla vid en 
granskning, fullt så sträng och måhända något bättre och tillförlitligare 
än den, som bemälde talare presterat. Han har sagt, att folkskolan redan 
nu vore i stånd att supplera de ifrågavarande begge klasserna, och att, om 
de boittoges, det visst icke skulle uppstå någon lucka i undervisningen, 
utan att tvärtom just genom deras bortfallande väg bereddes för den 
sanna bildningens spridande o. s. v. Sedan han emellertid predikat om 
allt detta, och då en föregående talare sagt, att det visserligen vore godt 
och väl, om dessa klasser bortfölle, men att detta icke genast torde gå
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för sig, utan att man borde vara försigtig och inskjuta en liten klausul, 
för att icke denna betydande reform i undervisningsväsendet skulle komma 
allt för brådstörtadt, tog han sig deraf anledning påstå, att herrar skol
lärare alltid satt sig emot nyttiga reformer i detta hänseende, och att, om 
det skulle bero på dem att afgöra, när tiden för den förändring, som med 
förslaget i fråga åsyftas, vore inne, skulle vi vara både döda och begrafna, 
innan densamma skulle åvägabringas. Jag vill, utan att höra till herrar 
skollärares antal, skydda dem från den beskyllningen, att skråmässigbet 
skulle ligga till grund för deras uppfattning af skolväsendets sunda ut
veckling; ty jag tror att den åsigt, de förfäkta, delas icke blott af dem, 
utan af mången annan, nemligen att förevarande förändrings genomförande 
i närvarande stund skulle skadligt inverka på undervisningen i båda sko
lorna och fördyra foskskoleundervisningen, i stället för att göra den bil
ligare.

Hvad i öfrigt sj elfva saken i fråga beträffar, förvånar det mig, att 
flere talare, som förut uppträdt och uttalat ogillande öfver Betänkandets 
tredje punkt, nu påstått, att, sedan man godkänt densamma, konseqvensen 
fordrade, det äfven den nu förevarande åttonde punkten antoges. Jag för 
min del kan icke finna, att konseqvensen skulle fordra någonting sådant. 
Desse talare hafva tydligen utgått från samma förutsättning som Herr 
Siljeström, eller att här icke skulle vara fråga om några åsigters ut
talande, utan om positiva åtgärders vidtagande. Men icke behöfver eller 
bör man, då man i ena punkten sagt, att man icke hyser den eller den 
åsigten, i den andra punkten säga, att man icke hyser denna åsigt. För 
Tnin del tror jag konseqvensen fordra, att man motsätter sig upprepandet 
af åsigter, som man ogillar, och derföre yrkar jag afslag å den nu före
liggande punkten.

Herr Hedlund: Jag ber att få erinra den siste värde talaren, att
antagandet af åttonde punkten utgör en konseqvens, icke af den tredje, 
utan af den sjette punkten. Har man förordnat, att för inträde i ele
mentarskola skall erfordras samma kunskapsmått, som nu erfordras för 
inträde i samma skolas tredje klass, så lärer väl härutaf följa, att om man 
vill bibehålla sju-klassiga läroverk, så skall kunskapsmåttet höjas till något, 
som motsvarar ytterligare två klasser. Om man deremot ej vill gå så 
långt, så återstår ingen annan utväg än att taga bort de två lägsta klas
serna af våra fullständiga elementarläroverk. Utskottets hela resonnement 
går ut på att undersöka, huruvida det vore nyttigt och gagneligt att öka 
skolan uppåt. Och Utskottet har kommit till det resultat, att snarare en 
nedsättning i de kunskapsfordringar, som nu äro föreskrift^ för den s. k. 
maturitetsexamen, vore högt af behofvet påkallad. Det återstår i en 
kommande punkt att tala om de två-, tre- eller femklassiga läroverken; 
men här är endast fråga om de fullständiga, och då föreligger oss åt
gärden att borttaga tvänne klasser, såsom Utskottet föreslagit.

Hvad beträffar att införa ordet “småningom11, må erinras, att Utskot
tet icke velat utstaka någon tid, utan endast uttala en princip för läro
verkens ombildning, enligt hvilken Kongl. Maj:t skulle till nästsamman- 
trädande Riksdag framlägga sitt förslag. Det är ju naturligt, att om man 
vill omgestalta läroverken, detta icke kan ske genom rubbning af bestå
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ende förhållanden; ty man kan icke förordna om upphäfvande af tjänster, 
hvars innehafvare blifvit af Staten vissa löneförmåner sig tillförsäkrade. 
Här är alltså icke fråga om tiden, utan om grundsatserna och målet. Och 
om Riksdagen går in till Kong!. Maj:t med begäran om reform i detta 
fall, så kan jag icke fatta annat, än att Utskottet måste uttala vissa 
grundsatser eller åsigter såsom ledande för denna reform, hvadan jag ej 
rätt fattar den anmärkning, som här blifvit gjord emot Utskottets förslag 
till uttryckande af sådana grundsatser. Jag förordar bifall till Betän
kandet.

Herr Jonas Andersson: Äfven jag har svårt att fatta, huru man
yrkar afslag å förevarande åttonde punkt, sedan man i sjette punkten 
bestämt, att för inträde i elementarskolorna fordras samma kunskapsmått, 
som nu erfordras för inträde i tredje klassen; ty dermed är ju också be
stämdt, att de två nedersta klasserna skola bortfalla. Skulle man upp
fatta saken på annat sätt, så blefve det ju två slags folkskolor bredvid 
hvarandra i hvarje stad, som har två- och tre-klassiga läroverk. Ty när 
folkskolan skall afsluta en lärokurs, så kan man väl med skäl anse två 
sådana skolor öfverflödiga, så vidt man ej vill, att i städerna skola finnas 
en för s. k. bättre och en med samma pensum för mindre bemedlade. 
Men jag hemställer, om detta är förenligt med den princip, som för öfrigt 
genomgår vårt folkskoleväsende.

Min öfvertygelse är äfven, att ordet “fullständiga** i åttonde punkten 
kan och bör utgå. Ty, såsom der förutsättes, skola tvänne klasser bort
tagas i de fullständiga elementarläroverken, men bibehållas i de fem- och 
sex-klassiga. För min del ser jag dock i alla händelser icke den ringaste 
våda att låta dessa två klasser stryka; och jag hemställer, om Sveriges 
finanser och förhållandena i allmänhet äro af den beskaffenhet, att man 
kan hålla två läroverk, som hafva samma skyldigheter, nemligen att för
bereda lärjungar till inträde i tredje klassen af elementarläroverken. Man 
ser äfven, att det finnes en- och tvåklassiga läroverk och pedagogier med 
fyra lärjungar, hvarest hvarje barn kostar ända till 850 riksdaler i under
visning, och i ett sådant förhållande kan man väl ej säga att det ligger 
tillbörlig hushållning; ty det synes mig i sanning blifva alltför dyrt att 
offra så mycket på de barn, som genomgå denna knapphändiga kurs.

Jag hemställer derför, att åttonde punkten bifalles, med uteslutande 
af ordet “fullständiga**.

Herr Rosenberg: Sedan Kammaren godkänt sjette och sjunde
punkterna, vet jag ej huru det skulle taga sig ut, om man skulle afslå 
den åttonde. Man skulle derigenom förklara sig vilja bibehålla dessa så 
kallade elementarläroverk, hvilka kosta så betydliga belopp och dock i 
sjelfva verket endast äro folkskolor, ja det skulle för vissa samhällen 
blifva temligen öfverflödigt att bredvid dessa hafva en folkskola med sam
ma undervisningsskyldighet som de förra. För min del vill jag derföre 
att åttonde punkten bifalles. Äfven tror jag det vara öfverflödigt att 
tillägga ordet “småningom**, såsom den värde Calmare-representanten före
slagit, ty utan att man specielt uttalar detta sätt att gå till väga, kom
mer nog detta att följa af sig sjelf. Man kan väl icke kasta pojkarne på
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gatan, utan låta dem, som redan befinna sig i de två nedersta klasserna, 
hålla uti tills de hunnit upp i tredje klassen, innan förstnämnda klasser 
indragas. Dylika specialiteter draga nog vederbörande försorg om, blott 
hufvudsaken blir af Riksdagen afgjord. Hvarföre jag egentligen begärde 
ordet, var för att motsätta mig det förslag, som utgått från en af hufvud- 
stadens representanter, att de två lägsta klasserna af elementarläroverken 
må bortfalla i den mån det utaf folkskoleinspektörernes berättelser visat 
sig, att folkskolorna uppnått den fulländning, att de kunna ersätta dessa 
tvänne lägsta klasser. I så fall fruktar jag vi skulle nödgas uppgifva allt 
hopp, ty huru än folkskoleväsendet förbättras, komma dock alltid särskilda 
församlingar att finnas med dåligt skolväsende, och vi skulle då nog få 
vänta, hvem vet huru länge. Är verkligen så olyckligt i någon särskild 
församling, att dess folkskolelärare ej kan bibringa det kunskapsmått, som 
erfordras för inträde i elementarskolan, så är det ju icke svårt att sända 
en och annan pilt för någon kort tid till grannsocknens skola, livilket 
torde kosta vida mindre, än att i åratal hålla honom i en aflägsen stad. 
Jag vill emellertid nu icke ingå i någon närmare pröfning af de särskilda 
förslag, som här blifvit af visse talare framställda, utan öfverlemnar åt 
Regeringen att närmare ordna saken, och yrkar endast bifall till punkten.

Herr Siljeström:

Herr Bergman: I likhet med Herr Dahm anser jag, att den åttonde 
punkten bör i någon mån annorlunda formuleras, och jag har intet emot 
hvad han föreslår, att nemligen de två nedersta klasserna måtte “små
ningom11 bortfalla. Om jag kunde hoppas sympatin hos Kammaren, skulle 
jag hafva velat föreslå följande formulering: “att dessa klasser måtte bort
falla, när det enligt Kongl. Maj:ts pröfning lämpligen ske kan14. Men då 
till framgång af ett sådant förslag ingen utsigt för närvarande torde finnas, 
åtnöjer jag mig med tillägget af ordet “småningom11. För detta tillägg 
finner jag ett stöd såväl uti Herr Hedlunds motion, eller hvad Utskottet 
deraf anför på sidan 9 andra raden, nemligen att ifrågavarande klasser 
— de tvänne nedersta — skulle ordnas så, att de motsvara den högre 
afdelningen af folkskolan, för att, “i den mim denna utbildas11, af den
samma ersättas, som äfven uti Herr Otterströms reservation, der det i 
Utlåtandet (sid. 20 punkten bj, heter: “att, såsom en följd häraf, de första 
två klasserna inom det fullständiga läroverket böra efter hand försvinna11. 
Jag vågar derföre föreslå, att detta ord: småningom eller efterhand, måtte 
ingå i Betänkandet, ty eljest synes det mig vara alldeles för mycket bråd- 
störtadt att, sedan man i tredje punkten uttalat den önskan och det 
hopp “att den egentliga folkskolans kunskapsmått må ställas i jemnbredd 
med det, som nu gäller för elementarläroverkets två lägsta klasser etc.“, 
genast vilja borttaga dessa klasser från elementarläroverket. Yi höra se 
till, att vi uti den blifvande skrifvelsens ordalag gifva Kongl. Maj:t en an
visning, om hvad Kammaren i detta hänseende anser nyttigt och nödigt. 
Och då man besinnar, att af våra 3,425 egentliga folkskolor endast 2,174 
äro fasta, men 1,251 ännu flyttande, samt att undervisningstiden i dessa 
sednare beklagligen är endast 6, 9 eller 12 veckor eller så vid pass, och 
olika i olika orter; så måste man, med all den upprigtigaste aktning och
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kärlek för folkskolan, hvilken ådagalagt högst berömvärda sträfvande^ och 
som i allmänhet gjort betydliga framsteg (såsom en jemförelse mellan de 
officiela berättelserna för inspektionsperioden 1861—1863 och dem för 
perioden 1864—1866 på ett lika otvetydigt som glädjande sätt utvisar)
__ man måste, säger jag, inse, att åtminstone dessa flyttande skolor icke
så lätt och så snart kunna åstadkomma hvad som erfordras, och uppfylla 
de anspråk, man måste, efter antagandet af Utskottets förslag, ställa på 
desamma. Såsom jag redan yttrat, skulle man således, genom att, enligt 
hvad Herr Dahm föreslagit, tillägga ordet “småningom “, för Regeringen 
antyda, att man anser ett öfvergångsstadium önskligt och behöfligt; ett 
sådant stadgades både 1856 och 1859, då ändringar i elementarskolstadgan 
blifvit anbefallda, och läroverken befunno sig deraf synnerligen väl, det 
var förmånligt både för lärare och lärjungar.

Må det äfven tillåtas mig att nu, i förbigående, nämna, att om ele
mentarläroverkens rektorer och lärare-kollegier endast såge på sin egen 
beqvämlighet, så skulle de med all magt skjuta på framgången af Ut
skottets förslag, ty det är just de tvänne nedersta klasserna, söm hittills 
och för närvarande genom det betydliga antalet af lärjungar gjort och 
göra läroverken det mesta bekymret. Och då välbekant är, att det är 
stor brist på kompetenta sökande till lediga lärareplatser vid elementar
läroverken, så kan motståndet ifrån elementarläroverkens lärare icke gerna 
tydas såsom någon slags egennyttig kamratanda eller skråsinne; utan jag 
tror, att de, som här talat mot förslaget, endast varit ledde af en ärlig 
öfvertygelse och endast tänkt på ungdomens verkliga bästa.

Tiden är långt framskriden, och jag vill derföre ej vidare trötta Kam
maren, utan slutar med att yrka bifall till den af Herr Dahm föreslagna 
redaktionen, hvilken jag gillar såsom rigtig och lämplig.

Herr Dahm: Med anledning af åtskilliga yttranden under diskus
sionen har jag sett mig nödsakad att åter begära ordet för att rätta en 
missuppfattning, som gjorts om min förut uttalade mening. Då jag före
slog, att elementarskolornas tvänne nedersta klasser skulle borttagas, så 
menade jag icke att anslagen till lärarne vid de fullständiga skolorna 
skulle bortfalla, utan endast att undervisningen i dessa båda klasser skulle 
ifrån elementarskolan försvinna. Följden skulle blifva, att ett läroverk, 
som nu är treklassigt, äfven hädanefter skulle fortfara att hafva trenne 
klasser, men att undervisningen skulle börjas från och med tredje klassen 
och fortgå till och med femte, och så vidare; dock så att de läroverk, 
som nu äro fullständiga, skulle förblifva oförändrade uppåt. Det var så
ledes icke min mening att stympa de lägre läroverken, utan endast att 
folkskolan skulle lemna den undervisning, som nu fås i elementarskolans 
tvänne nedersta klasser, och att de ofullständiga elementarläroverken i 
sammanhang dermed skulle höjas.

Det är visserligen sannt, att den tolfte punkten, om den bifalles, gör 
denna förändring obehöflig; men skulle deremot den elfte punkten bifallas 
såsom Utskottet framställt den, så vore mitt förslag alldeles nödvändigt 
att antaga för att motverka de skadliga verkningarne af denna elfte punkt. 
Derföre yrkar jag fortfarande bifall till den af mig föreslagna redaktionen.
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Herr O. B. Olsson: Sedan sjette och sjunde punkterna redan äro 
bifallna, så lärer väl icke gerna kunna ifrågasättas att afslå den åttonde, 
och anser jag mig således icke behöfva vidare orda för densamma. Men 
egentliga anledningen, hvarför jag begärt ordet, ligger uti ett yttrande 
som fälldes af en talare ifrån Norrland, hvilken sade, att om de tvänne 
nedersta klasserna borttoges ifrån elementarskolan, så skulle folkundervis
ningen derigenom komma att fördyras. Men lika litet, som denne talare 
närmare bestämde hvaruti denna fördyring bestode, lika litet lärer han 
hafva beräknat hvad dessa tvänne klasser för närvarande kosta Staten. 
Öfver hela riket uppgår antalet lärjungar, som uti dem erhålla undervis
ning, för närvarande till 4,586, enligt hvad tabellerna utvisa, och kost
naden för hvarje lärjunge är beräknad till 118 riksdaler om året; multipli
cerar man dessa båda tafmed hvarandra, så blir produkten 541,148 riksdaler, 
som dessa klasser kosta Staten för år. Frågas nu, om den nytta, de 
åstadkomma, motsvarar denna dryga summa, så tror jag litet hvar derpå 
måste svara nej.

Jag yrkar för min del bifall till punkten med borttagande af ordet 
“fullständiga**.

Herr Wigardt: Jag vill bifalla punkten oförändrad, så mycket 
mera, som den står i harmoni med de öfriga punkterna.

Herr Uhr: Äfven jag vill bifalla punkten oförändrad. Men egent
ligen har jag begärt ordet, emedan jag hört en talare öfverensstämma 
med Herr Dahm om intagande af ordet “ småningom detta vill jag all
deles icke gå in på, ty jag tror att det kommer att gå tillräckligt smått 
ändå; utan snarare vill jag få in orden “så fort ske kan“. Jag tror att 
det ändock icke skall gå fortare än som vill behöfves.

Herr Hedlund: Jag anser mig böra fästa den ärade Calmare-
representantens uppmärksamhet derpå, att här icke är fråga om bort
tagandet ifrån elementarskolan af undervisningen uti de två lägsta klas
serna, ty den frågan är redan afgjord uti sjette punkten, utan nu gäller 
frågan endast hvad som måste följa af detta beslut. Hvad då först de 
en- och tvåklassiga läroverken beträffar, så återkommer Utskottet till dessa 
uti elfte punkten, under det att den nu förevarande endast handlar om 
de fullständiga läroverken, hvilka Utskottet anser icke böra utvidgas uppåt. 
Beträffande deremot de fem- och treklassiga läroverken, så har Utskottet 
om dem uttalat alternativa förslag, hvartill vi komma i tolfte punkten.

Jag tror således icke någon förändring böra göras i det nu förelig
gande momentet.

Sedan öfverläggningen förklarats vara slutad, tillkännagaf Herr Tal
mannen, att under densamma yrkats: dels bifall till Utskottets hemställan 
utan någon förändring; dels bifall till samma hemställan, men med den 
förändring som föreslagits af Herr Dahm; dels vidare bifall till berörda 
hemställan, men med den förändrade lydelse som Herr Leffler ifrågasatt; 
dels jemväl bifall till Utskottets förslag i öfrigt, men med uteslutande, på 
sätt Herrar Jonas Andersson och O. B. Olsson under öfverläggningen yr
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kat, af de deri förekommande orden: “de fullständiga“, och slutligen 
afslag å punkten. A alla dessa yrkanden afgaf Herr Talmannen propo
sitioner och förklarade sig hafva funnit den mening besvarad med öfver
vägande ja, som önskade bifall till Utskottets förslag i oförändradt skick. 
Detta förklarande befästades med klubbslag, och hade Kammaren alltså 
bifallit hvad Utskottet under denna punkt hemställt.

Den 16 April, e. m.

I anseende till den långt framskridna tiden afslöts nu föredragningen 
och Kammarens ledamöter åtskiljdes kl. 3 e. m. men sammanträdde åter

Kl. 6 e. m.

§ 4.

Herr Talmannen tillkännagaf, att Herr Beronius, enligt anmälan, vore 
af sjukdom fortfarande hindrad att bevista Kammarens sammanträden.

§ 5.
Härefter föredrogs, i fortsättning från förmiddagens sammanträde, 

Andra Kammarens Tillfälliga Utskotts N:o 1, Utlåtande N:o 5 (i samlin
gen N:o 39), med anledning af väckta motioner rörande folkskolan och 
elementarläroverken:

Denna fortsättning började med
Punkten 9.

Ordet erhölls af

Herr It i b b i n g som yttrade: De nionde och tionde punkterna i 
Utskottets Utlåtande synas mig stå i oskiljaktigt sammanhang med hvar
andra, alldenstund de behandla samma fråga, eller den om undervisningens 
ordnande, och jag får derför till Herr Talmannen hemställa, om det må 
tillåtas mig att på en gång utveckla mina åsigter i afseende å båda dessa 
punkter.

Med bifall till Herr Eibbings hemställan beslöt Kammaren, att äfven 
tionde punkten skulle i sammanhang med den nionde nu föredragas, 
hvarefter vidare anfördes af

Herr Ribbing: Det synes vara utan allt tvifvel att hvad Utskot
tet i nionde punkten föreslagit är väl värdt uppmärksamhet och af be- 
hofvet påkalladt. Af undervisningen vid våra elementarläroverk begagnar 
sig nemligen en mängd lärjungar, som icke ämna fortsätta på studieba
nan, utan endast hafva för afsigt att der inhemta en viss grad afbildning 
för att sedan ingå i praktisk verksamhet. Dock tager jag mig friheten an
märka, att hvad Utskottet med afseende på sådana lärjungar, i nionde 
punkten, yttrar om nödvändigheten af den förändringen i läseordningeu, 
att lärokurserna blifva afslutade på vissa stadier inom skolan, endast kan
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ega giltighet i de fall, då skolan besökes i och för förvärfvande af en så
dan viss grad af bildning; att ändamålet med skolgången alltså, så att säga, 
ligger vid sidan af skolan i det hela. I de fall deremot der hela skolan 
blott skall utgöra eller meddela en förberedelse till förvärfvande af vidare 
theoretisk bildning vid ett ännu högrö läroverk, der det slutliga ändamå
let med skolans undervisning alltså ligger ofvanför äfven den högsta punk
ten af sjelfva skolan, der finnes naturligen ej något skäl att ordna skol
undervisningen så, att densamma kommer att förete vissa afdelningar, med 
vissa mer eller mindre afslutade kurser för hvarje afdelning, för att från 
en sådan, med en viss grad af förvärfvad bildning, utgå i det praktiska 
lifvet.

Detta — att skolan eger ett theoretiskt mål ofvanföre äfven slutet 
af skolan — är händelsen med den klassiska linien af skolundervisningen, 
eller bör åtminstone vara det, såvida studiet af de gamla språken, såsom 
Utskottet sjelft anmärker, ej synes vara fullt motiveradt för dem, som ej 
ämna fortsätta sina studier vid universitetet, då de otvifvelaktigt kunnat 
för det praktiska bättre använda sin skoltid med lärande af andra ämnen. 
Jag skulle derför önska, att hvad Utskottet i den nionde punkten före
slagit måtte inskränkas endast till den reala linien.

Men i närmaste sammanhang med denna fråga står just derföre ock 
frågan om de båda liniernas förhållande till hvarandra. I samma mån 
som de äro med hvarandra sammankedjade, i samma mån uppstår hinder 
för undervisningens på den reala linien indelande i vissa afslutade kurser. 
Ty att ordna en och samma undervisning så, att den för vissa lärjungar 
skall i sin helhet utgöra förberedelse för fortsatta studier vid universitetet, 
för andra åter innebära inhemtandet af vissa, för olika yrken och ställ
ning i det praktiska lifvet nödiga insigter i olika grader; sådant är, om 
ej omöjligt, dock ej verkställbart, utan att hvartdera syftet betydligt skall 
hindras af det andra. För mig synes derför yrkandet om en kursafslut- 
ning på vissa stadier inom skolan utgöra ett motiv, icke till hvad Utskot
tet i tionde punkten föreslagit, eller att ännu ytterligare binda ihop de 
båda linierna, utan tvärtom till att söka ända från början skilja dem åt. 
För vidtagande af en sådan åtgärd tala dessutom äfven alla andra om
ständigheter.

Frågar man sig, hvilka de allmännaste önskningsmål äro, som vid vår 
nu befintliga anordning af elementarläroverken återstå, så vill jag för min 
del svara, att dessa önskningsmål äro undervisningens större koncentre
rande till färre läroämnen; en mindre lärjungarnes öfveransträngning; att 
skolundervisningen måtte, om möjligt, kunna på kortare tid än nu fullbor
das; att på den reala linien kursafslutningar måtte förefinnas; och slut
ligen att en del af den dryga kostnaden för elementarläroverken om möj
ligt måtte kunna besparas. Allt detta talar för det åtskiljande från bör
jan af de båda linierna, hvarom jag yttrat mig, i förening med en reduk
tion af antalet läroverk, som på båda dessa linier lemna undervisning, 
hvilken reduktion, om linierna skiljas, utan skada synes mig kunna ske.

Om hvardera af de båda linierna organiserades med uteslutande af
seende på det slutliga ändamålet med den bildning, som på den ena och 
den andra linien skall meddelas, så är det att börja med klart, att hvar
dera liniens lärjungar skulle kunna befrias från ett mer eller mindre flyg-
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tigt studium af hvad de nu lära för den andra liniens skuld, för att i 
stället grundligare göra sig hemmastadde i färre ämnen. Det är vidare 
af alla kändt, att mödan eller lättheten af ett arbete ej ensamt heror på 
huru mycket som skall göras, utan äfven på om det får företagas i vigtig 
ordning, så att hvarje föregående moments fullgörande tillika blir ett förarbete 
för det sednare momentet, eller såsom en länk griper in i den följande, och på 
sådant sätt redan innefattar fullgörandet af en del af det, som detta sednare 
moment innebär, samt derigenom tillika medför tidsbesparing såväl som be
sparing af krafter; likaledes ock, att en besparing af krafter uppstår, om 
hvart och ett får ske för sig och man får blifva något hemmastadd i det 
ena, innan man nödgas börja det andra; hvaremot krafterna långt hasti
gare uttömmas om mycket på en gång skall ske, och stor ansträngning 
behöfves för att ej hopblanda olika saker, om man skall börja med ett 
sednare innan man fått särdeles reda på det föregående.

Till förtydligande af hvad jag nu yttrat anhåller jag att få anföra 
några exempel. Det är otvifvelaktigt, att det för den lärjunge, som en 
gång, förr eller sednare, skall läsa latin, är en lättnad om han får börja 
sina språkstudier med detta, det äldre språket, ur hvilket de andra ut
vecklats. Han lär då i och med studiet af latinet mycket som jemväl 
förekommer vid de andra språken, och vid dem i sjelfva verket utgör här
ledningar från det förra, som derföre, när han från latinet öfvergår till de 
nyare språken, vid dessas inhemtande blir honom sjelfklart, hvaremot, 
med en motsatt undervisningsordning, det nämnda två gånger behöfver 
arbete och tid för att inläras: i dess användning i de nyare språken först, 
i dess ursprungliga betydelse i latinet sedan. Om jag tager exempel från 
undervisningen i historien, ett för båda linierna gemensamt ämne, visar 
sig der enahanda förhållande. Ingen lärer väl bestrida lämpligheten af 
att läraren vid denna undervisning bör fästa lärjungens uppmärksamhet 
på exempel, som ligga inom sferen af lärjungens vetande, och att för de 
lärjungar, hvilka läsa klassiska språk, sådana exempel vid gamla historien 
äro synnerligen lämpliga från de klassiska, historiska auktorer, med hvil- 
kas studerande de samtidigt äro sysselsatta; så mycket mer lämpliga, som 
dymedelst på samma gång bibringas dem insigt om sambandet emellan de 
särskilda vetenskaperna. För de lärjungar åter, som icke studera klas
siska språk, äro dylika anvisningar utan all nytta, de angå saker, som 
dessa ej känna, åhörandet blir för dem förspilld tid. Om jag å andra si
dan fäster afseende vid naturvetenskaperna, också ett för båda linierna 
gemensamt ämne, så ega dessa, såsom bekant, en latinsk terminologi. Denna 
behöfver äfven språkligt förklaras för de lärjungar, som ej läsa latin, för 
dem åter, som studera detta språk, är det förspilld tid att höra på dessa 
förklaringar. Man kan på detta sätt fortsätta med exempel från under
visningen i de särskilda ämnena, hvilka visa att hvad som är särdeles 
nyttigt och nödigt för lärjungarne på den klassiska linien endast är för
spilld tid för lärjungarne på den reala och vice versa.

Mot detta tidigare skiljande af linierna har man nu ofta sett den an
märkning, att sådant skulle strida mot eller hindra skolans syfte att bi
bringa allmän medborgerlig bildning. Denna invändning synes mig bero 
på tvetydighet eller oklarhet i den betydelse, som tillägges uttrycket: all
män medborgerlig bildning. Förstår man dermed sådan bildning, som
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alla skulle ega, så är det egentligen blott folkskolan, som skulle meddela 
denna bildning; redan i elementarläroverkens lägre klasser läres mera, än 
alla Statens medborgare inhemta. I något vidsträcktare bemärkelse åter 
af ifrågavarande uttryck, kan dermed rätteligen ej menas annat än den 
bildning, som till utveckling bringar förmåga, vilja och karaktersfasthet 
hos lärjungen att gagna det allmänna, fäderneslandet. Men för en 
sådan bildning är ej nödigt, att alla lära detsamma och blott detta. Låt 
vara, att vissa ämnen äro gemensamma, icke skadas dessa och den bild
ning, som med deras studium är förenad, deraf, att den ena derjemte får 
lära latin, den andra kemi eller något annat,

Jag tillåter mig taga ett exempel. En gosse går i skolan för att 
vinna allmän medborgerlig bildning; antag att han derjemte får lära sko
makareyrket. Skadas hans allmänna bildning deraf? Fordrar icke tvärtom 
samhället af dess medborgare bildning, specialitet och arbetsfördelning?

Med det sagda sammanhänger nu den ekonomiska frågan på det när
maste. Jag vänder mig, för att visa detta sammanhang, inledningsvis till 
de förtjenstfulla tabeller, Utskottet vid sitt Utlåtande fogat, och de kon
klusioner, som Utskottet på elfte sidan i Utlåtandet deraf dragit. Ut
skottet visar huru oerhördt lärjungarnes antal på den klassiska linien ifrån 
tredje till sjunde klassen minskas. Under det dessa lärjungar i tredje 
klassen utgöra ett antal af 1,486, uppgå de i femte klassen, om jag nem
ligen enligt Utskottets anvisning delar hela lärjungeantalet 1,976 i två 
hälfter efter klassen är tvåårig, till 988 och i sjunde klassens andra af
delning till endast 298.

Utskottet drager af dessa siffror två slutsatser: dels att för många 
lärjungar läsa latin, och dels att de båda linierna för tidigt skiljas åt. 
Jag tager mig friheten uttala, att jag af dessa båda slutsatser endast så
som konklusion begriper den första. Är det så, att lärjungar på den 
klassiska linien afgå i så stor mängd, att deras antal reduceras från 1,486 
i tredje klassen till 298 i sjunde klassens andra afdelning, så bevisar detta 
onekligen att för många lära latin, att alltså ock öfverflödig undervisning 
deri finnes; men ej mer. Antag att man, såsom Utskottet, af anförda 
sifferförhållanden, droge den slutsats, att latin ej förr än i femte klassen 
skulle börja, då vore visserligen lärjungarne i tredje och fjerde klasserna 
befriade från den för dem, som ej ämna gå skolan ut, onödiga latinläs
ningen, men för lärjungarne från och med femte till och med sjunde, första 
året, vore det ju lika illa; de skulle likaväl i onödan läsa latin, om de ej 
ämnade gå från skolan till universitetet. Och likväl är proportionen af 
minskningen i latinläsare ej mindre stor från femte till sjunde än från 
tredje till femte; 988 är 498 mindre än 1,486, 298 är 200, således mer 
än hälften mindre än 988.

Deremot bevisa dessa siffror, såsom sagdt, onekligen att latinundervis
ning lemnas åt och af öfverflödigt många, att alltså eu reduktion af an
talet latinlinier kan och bör ske.

Utskottet har å sid. 15 yttrat, att det för närvarande finnes alltför 
många på den klassiska linien fullständiga läroverk, och ansett ett långt 
mindre antal sådana, hufvudsakligen inskränkta till stiftsstäderna, böra 
vara fullt tillräckligt. Jag medgifver detta och tager derpå fasta. Från 
inalles 58 läroverk, hvari nu latin läses, skulle latinläroverkens antal så
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lunda reduceras till 15, det är eu fjerdedel af hela antalet; en fjerdedel 
af 1,486 eller lärjungar, som i tredje klassen lära latin, är 373, och om 
man till de 298, som i sjunde klassens andra år lära latin, tillägger några, 
som i alla fall börja med latinläsning i skolan, men utgå före skolans 
slut, synas nämnda siffror temligen väl passa ihop. Men om latinstudiet 
sålunda skulle inskränkas till endast ett läroverk i hvarje stiftsstad, så 
skulle naturligen dermed ock en högst betydlig besparing uppstå. Med 
ledning af de vid Utskottets Utlåtande fogade tabeller har jag uppgjort 
en beräkning öfver huru stor denna besparing ungerär skulle blifva. Der
vid har jag likväl helt och hållet bortsett Irån läroverken i Stockholm, 
som behöfva en särskild anordning.

För närvarande finnas — oberäknad! Stockholm — 29 på båda 
linierna fullständiga läroverk. Om man nu antager blott ett sådant i hvarje 
stift, som vore blott klassiskt, men deremot att alla de öfriga vore blott 
reala, med undantag blott för vissa läroverk i Norrland, i följd af de 
långa af stånden, t. ex. utom Hernösand, ett i Östersund, ett i Umeå och 
ett i Lulelå; skulle alltså antalet af läroverk med klassisk linie endast 
blifva 14. Vidare äro de fem-klassiga läroverken 13, hvilka alla skulle 
blifva blott reala; hvaremot Haparanda fyra-klassiga skulle qvarstå såsom 
också klassiskt.

För att nu kunna öfverhufvud beräkna antalet af de lärare och ut
gifter, som på detta sätt skulle kunna indragas, antager jag dels en 
lärare för hvart år och hvar linie i skolan — en ganska låg beräk
ning isynnerhet för de högre klasserna; dels tredje gradens lön: 2,000 för 
adjunkterne, 3,000 riksdaler för lektorerne, i öfverensstämmelse med hvad Herr 
Meijerberg gjort vid beräkning af besparingen genom indragning af första 
och andra klasserna. Indragningen i de 13 femklassiga läroverken blir 
då 52 platser å 2,000; i de 29 fullständiga 116 med samma lön, summa 
168 platser å 2,000, gör 336,000 riksdaler; samt vidare i de 29 full
ständiga 116 platser å 3,000, gör 348,000 riksdaler; summa 684,000 
riksdaler, som årligen skulle besparas, under det, om, enligt Utskottets förslag, 
latinlärarne i tredje och fjerde klasserna indragas men linierna sedan be
hållas i samma ställning som nu, besparingen blott blir 232,000 riksdaler.

xllltså: endast på reala linien behöfvas afdelningar i skolan med af- 
slutade kurser och endast der äro sådana lämpliga; men derföre fordras 
fullständigt skiljande af linierna, för hvilken åtgärd i allt fall talar önsk
värdheten att det nuvarande mångläseriet och dermed förenade öfveran
strängning må minskas, att en tid må besparas; slutligen att utgifterna 
för skolan må kunna minskas, hvilket på detta sätt blifver möjligt.

Detta är i korthet min åsigt i frågan och jag tager mig friheten att, 
på grund al hvad jag nu anfört, yrka: i afseende å nionde punkten, att 
hvad Utskottet deri föreslagit måtte inskränkas till den reala linien, och 
punkten till följd deraf erhålla följande lydelse: att elementarläroverkens 
undervisningsplaner på den reala linien så ordnas, att ynglingen må kunna 
med en viss afslutad kunskapskurs utgå i lifvet från olika stadier af sko
lan ; samt i afseende å tionde punkten, att Kammaren i stället måtte fatta 
följande beslut:
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att den klassiska och den reala linien skiljas och, på hvardera, 
undervisningen ordnas med uteslutande afseende till densammas särskilda 
ändamål;

att derför latin på den klassiska linien blifver det första främmande 
språk, hvari undervisning lemnas, samt att på den reala linien undervis
ningen i främmande språk ordnas med särskildt afseende på läroverkets 
ordnande i särskilda afslutade lärokurser; och

att ett fullständigt läroverk inom hvarje stift blifver endast klassiskt, 
de öfriga endast reala, med de undantag för vissa läroverk i rikets nord
ligaste delar, som af de långa afstånden föranledas; dock att denna an
ordning ej afser Stockholms läroverk.

Herr Witt: Om det finnes något, som verkligen har och framdeles 
kan komma att skada undervisningen vid våra elementarläroverk, så är 
det de olika åsigter i afseende å densammas ordnande, som oupphörligen 
göra sig gällande. Elementarläroverken hafva gjorts till ett experimental
fält för dessa vexlande åsigter. Genom den sednast utfärdade skolstad- 
gan skedde en ganska stor reform i undervisningsväsendet, men detta har 
äfven derefter tidtals undergått förändringar, och det synes som om det 
ej så snart skall komma att få någon ro. Hvem garanterar att ej förslag 
i en motsatt rigtning, än de som Utskottet bär framställt, skola komma 
att vid nästa riksdag väckas, och att de åsigter, som då kunna vara mo
derna, komma att gå åt ett helt annat håll? Vill man komma framåt, 
så skall man gå med fasta och jemna steg mot ett gifvet mål, men att 
springa än hit och än dit är vådligt ej mindre då det gäller att lagstifta 
i intellektuel än i ekonomiskt afseende. Jag tror att en dylik osäkerhet 
verkar nedslående på såväl lärare och lärjungar, hvilka hvarje stund 
hafva att vänta, att om någon tid förändrade föreskrifter rörande under
visningen kunna komma att meddelas, som äfven på föräldrar hvilka icke 
kunna hysa någon trygghet, att deras barns undervisning skalf komma att 
bedrifvas efter en viss gifven plan.

Här har nyligen fattats beslut om ganska väsendtliga förändringar i 
den första undervisningen. Jag vill blott säga, att jag önskar det dessa 
förändringar skola komma att bära alla de goda frukter, som man väntar 
sig deraf, något hvarpå jag tviflan Jag har ej kunnat inse, att folkskolan 
och elementarläroverken böra blandas tillsammans, då de sistnämnda skola 
meddela en förberedande bildning för de lärda yrkena, men folkskolan 
deremot är ämnad till en förberedelse för de praktiska yrkena. Under
visningen i folkskolan måste derför meddelas på ett mera populärt sätt.

Men nu vill man derjemte försöka att åter reformera inom elementar
läroverken, på hvars organiserande man förut arbetat så länge.

För min del anser jag den nu gällande skollagen visserligen icke vara 
den bästa. Jag tror tvärtom, att undervisningen vid elementarläroverken 
borde inskränkas till ett mindre antal ämnen, hvilka borde studeras så 
mycket djupare. Jag tror att man nu för tiden i allmänhet läser för 
mycket och kan för litet. Denna min öfvertygelse uttalade jag inom 
Ekonomi-Utskottet vid 1862—1863 årens riksdag, då läroverksfrågan der 
förevar, och sedermera vid flera tillfällen inom Borgare-Ståndet. Men då 
påstod man, att våra elementarläroverk voro förträffliga, samt att man
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borde utvidga dem ännu mer och göra dem så storartade som möjligt, 
och derför har man ej heller sparat medel, såsom de vid Utlåtandet fo
gade, särdeles förtjenstfulla tabellerna utvisa. Ty af dessa får man nu se 
att kostnaden för hvarje lärjunges undervisning vid ett läroverk, det i 
Luleå, uppgår till öfver 900 riksdaler om året. Lägger jag nu härtill ter- 
minsafgifter, intresset för kostnadssumman för läroverkshuset, utgifter för 
reparationer derå, eldning m. m., så uppgår kostnaden för hvarje lärjun
ges undervisning till öfver 1,000 riksdaler. Om lärjungarne i stället skic
kades hit till Stockholm, så skulle de här kunna både inackorderas och 
erhålla undervisning för vida mindre pris än 1,000 riksdaler.

Det må nu så vara, att särskilda förhållanden kunna göra undervis
ningen i Luleå så dyr, och att den der icke kan åstadkommas för billi
gare pris, så kan man väl ej påstå, att det är i sin ordning, att under
visningen i Kungsholmens skola här i Stockholm skall kosta nästan lika 
mycket.

Men, som sagdt, förr var det på modet att ej se på hvad elementar
läroverken kostade, utan blott att gorå dem så storartade som möjligt. 
Nu deremot föreslår man indragningar. Önskligt hade varit att Utskottet, 
i stället för indragningar af de nedersta klasserna i alla elementarläroverk, 
hade föreslagit indragning af sådana hela läroverk och sådana gymnasial- 
afdelningar, der kostnaden är alltför öfverdrifven.

Jag får emellertid tillkännagifva, att jag ej finner skäl att bifalla de 
nu föredragna punkterna, ty derigenom skulle man återigen rifva sönder 
skolstadgan. Hvad den siste talarens beräkningar beträffar, lemnar jag 
dem i sitt värde. Hans förslag att förlägga de fullständiga läroverken 
uteslutande till stiftsstäderna måste jag deremot bestämdt ogilla. Under 
det nemligen en stiftsstad, t. ex. Strengnäs, icke ligger långt ifrån en an
nan, äro distanserna emellan andra högst betydliga. Så är det 22—23 
mil från Lund till gränsen af närmaste stift. Då tror jag det vore lämp
ligare att se till hvarest undervisningen kostar mindre och förlägga läro
verken på de orter, der undervisningen kunde ega rum för billigaste pris. 
Så t. ex. är kostnaden för undervisningen i stiftsstaden Strengnäs ganska 
hög, under det att den i Carlskrona som ej är stiftsstad är mycket billig 
och icke utgör på långt när hälften af hvad den uppgår till i Strengnäs. 
Jag föreställer mig emellertid, att i fråga om de städer, till hvilka de full
ständiga läroverken borde förläggas, de särskilda städernas belägenhet med 
flera omständigheter måste tagas i betraktande.

Ehuru benägen att om möjligt vore göra ändringar i åtskilliga delar 
af skolstadgan, finner jag likväl ej skäl att nu åter åstadkomma rubbnin
gar i undervisningen vid elementarläroverken, hvarför jag yrkar afslag å 
såväl nionde som tionde punkten.

Herr Hedlund: Det torde vara en bland de mera egendomliga 
satserna i Utskottets Utlåtande, då man förordat denna kursafslutning vid 
olika stadier af skolan. Åsigten är dock ej alldeles ny. Så har under
visningsministern i Frankrike föreslagit, att i vissa skolor hvarje klass 
skulle hafva en afslutad kurs, derföre att så många lärjungar tid efter an
nan utgå ur skolan. Denna tanke har också Herr Grafström i sin mo
tion upptagit, men Utskottet har ansett sig icke kunna förorda kurs-
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afsilning i hvarje klass, emedan deraf skulle försvåras den konti
nuitet, som är nödvändig. Deremot har Utskottet trott denna kurs- 
afslutning kunna ske i hvarannan klass, men har ansett sig icke böra 
yttra sig detaljeradt, utan blott generelt uttala att skolan bör hafva af
skräde kurser. Jag tror att rigtigheten af denna åsigt är tillräckligt be
visad af de Utlåtandet vidfogade tabeller, åt hvilka inhemtas hurusom 
större delen af lärjungarne faller ifrån i de lägre klasserna och blott ett 
tåtal af dem stadnar qvar. Representanten från Upsala har godkänt denna 
åsigt hvad beträffar den reala linien, men jäfvat den angående den klas
siska. Jag medgifver gerna att den sednare mera har karakteren åt en 
förberedelse till universitetet, och detta gör att denna linie icke bör börja 
för tidigt, ty antalet af dem, som afgå till universitetet är jemförelsevis 
ringa. Men jag kan dock icke finna någon olägenhet deri, att äfven å den 
klassiska linien för t. ex. hvartannat år gjordes en kursafslutning, enär erfa
renheten lärer oss, att äfven å denna linie hundradetals lärjungar falla ifrån 
skolan äfven etter den femte klassen. Månne det icke kunde vara godt 
äfven för desse att hafva erhållit eu afslutad undervisning i andra ämnen 
än latinet? Det finnes äfven en klass åt ynglingar, som vid omkring 16 
års ålder utgå i lifvet, och hvilka behöfva hafva inhemtat någon kännedom 
i latinet. De kallas farmaceuter. Deras antal är icke stort, men de äro 
ungefär lika många som prestkandidaterna, och de böra således lika väl 
som desse tagas i betraktande. Jag får således anhålla, att nionde punk
ten måtte oförändrad antagas, då jag tror att den innehåller ett vigtigt 
moment i organisationen af våra läroverk.

Vid den tionde punkten mötes man åt en mångårig strid angående 
de döda språkens plats. Denna strid har icke allenast länge pågått i 
Sverige, utan i nästan alla Europas länder. En bland de vigtigaste kul
turhistoriska epoker var, då man från medeltidens mörker återvände till 
den klassiska bildningen, till Hellas och Rom. Man har några århundra
den dväljts i denna klassiska bildning och kommit till ett annat utveck
lingsstadium; och lika berättigadt som det förra var, lika berättigadt är 
det nuvarande. De som tro sig se hotande moln i följd åt klassicitetens 
förfall, böra lugna sig dermed att klassiciteten icke är förlorad, ty om 
den klassiska bildningen har något stort i sig står den qvar, om den 
också ej vid ynglingens inträde i skolan framträder i form åt en latinsk 
grammatika. De, som sörja öfver klassicitetens förfall, äro de som för
blanda bildning och språkkunskap. Man ser med hänförelse tillbaka på 
den grekiska kulturen. Den bestod dock icke i läsningen åt en gramma
tika, utan i de stora yttringar af den grekiska anda som historien om
talar, i de olympiska spelen som lifvade ynglingens sinne och utbildade 
honom i kroppsligt och andligt hänseende, i den håg som förmådde ho
nom att offra sitt lif för fäderneslandet, i deras sedermera utbildade skön
hetssinne in. m.

När man talar om de döda språken såsom ett underlag för andra 
språkstudier, har jag aldrig hört något bevis för denna sats, blott påstå
enden. Men mot ett påstående, äfven om det kommer från den bästa 
auktoritet, har man rättighet att sätta ett annat påstående. Beviset 
fattas dock. Såsom sådant har blifvit anfördt den undergörande verkan 
på förståndsutvecklingen, som latinstudiet skulle medföra, och den öfver-

lagsna

Den 1C April, e. m.



289

lägsna bildningen hos dem, som tillegnat sig klassiska språk. Jag kan 
dock icke finna att detta håller streck. Långt ifrån att anse de klassiska 
språken ega något företräde framför de lefvande, vågar jag uttala att de 
sednare befinna sig i ett högre utvecklingsstadium än de förra. Jag har 
kommit i temligen stor beröring med menniskor af begge kategorierna, 
men, aldrig funnit att den klassiska bildningen gifvit någon företräde fram
för andra. Representanten från Upsala påstod, att studium af de klassiska 
språken var nyttigt för grundläggande af de lefvande språkens studium. 
Ja sanskrit är också nyttigt. Ju längre man vill gå tillbaka till källan, 
ju mera gemensamhetsmoment för de lefvande språken kan man upp
taga; men det är väl högst få som hinna dit. Hvad angår den klassiska 
litteraturen såsom ett moment i historiens studium, antager jag, att man 
heldre kan inhemta denna litteratur i de många göda öfversättningar, som 
på detta område förefinnas.

Det har vidare blifvit sagdt, att de klassiska språkens studium skulle 
underlätta botanikens studium. Jag tror dock, att man kan lära sig namn 
på växter ganska bra utan att hafva studerat latin.

Under förmiddagens diskussion har vigten af de klassiska språkens 
studium för den grundligare forskningen blifvit vältaligt framställd. Man 
har sagt, att detta studium är nödvändigt för dem, som vilja nedtränga i 
vetenskapens schakter och der hemta visdomens skatter. Jag tror dock, 
att man gjort ett språng i bevisningen. Jag tror nemligen, att den med 
snille begåfvade anden, äfven om han i ett sednare stadium får inhemta 
de klassiska språken, tränger lika bra ned i dessa schakter som den, hvil
ken i tredje klassen börjat studera dessa språk. Jag anser derföre, att 
man bör befria ynglingen från att härpå förspilla sin tid, och att man 
utan fara för vår bildning kan när som helst taga det lilla steg, hvarom 
här är fråga. Det finnes i hufvudstad en en skola, den så kallade nya 
elementarskolan, hvilken har fått stor berömmelse, ehuru der studium af 
de klassiska språken först vid ett framskridet stadium börjas.

Hvad angår representantens från Upsala påstående, att hans förslag 
skulle medföra besparing, så kan jag ej följa hans kalkyl. Mig synes det 
nemligen skola medföra besparing att i vissa klasser bibehålla den klassi
ska och den reala linien förenade. Så om jag än är om Statens utgifter, 
anser jag det dock icke vara detta som här vid lag spelar hufvudrolen, utan 
är det svenska folkets barns uppfostran till goda och nyttiga medborgare. 
Meningen är att de, som kunna vinna medborgerlig bildning i högre mått, 
skola vinna denna utan att betungas med en speciel bildning, som seder
mera icke kan lända dem till något gagn. Om likväl dermed kunde, på 
sätt den värde Upsala-representanten yttrade, förenas undervisning i sko- 
makareyrket, skulle jag gerna derpå ingå; ty jag anser det vara en brist 
att föräldrar icke låta sina barn lära ett yrke, såvida icke denna special
bildning inkräktar för mycket på tiden för öfriga studier.

Man har från en viss sida önskat en reform i den retning, att en 
klassisk läroanstalt skulle finnas i hvarje stiftstad; jag anser det icke vara 
omöjligt att på denna basis vinna en kompromiss emellan lärarnes och 
föräldrarnes föreställningssätt. Väl synes mig sådana läroverkens bestäm
mande till ett antal af fjorton, såsom den lärde representanten från Upsala
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föreslagit, vara för högt tilltaget, likasom jag anser det betänkligt att de 
skulle hafva endast en lärd linie. Dock är faran häraf mindre, sedan vi 
hafva så många läroverk på den reala linien. Under inga förhållanden 
anser jag likväl betänkligheter möta för bifall till den tionde punkten, 
hvarom jag således anhåller.

Herr Leif ler: I afseende på den nionde punkten instämmer jag
uti det förslag, som Herr Ilibbing framlagt. Jag anser nemligen i likhet 
med honom, att den klassiska linien egentligen har blott en naturlig ut
slutning, eller den som sker genom mogenhetsexamen. Likaledes är jag 
med samme talare ense derom, att sådana afslutningar på lämpliga punk
ter af den reala linien äro nyttiga. Erfarenheten ger ock vid handen, att 
å denna linie lärjungar till stort antal afgå under åtskilliga stadier af 
skolan, och för dessa vore då otvifvelaktigt ganska nyttigt att hafva en 
sådan afslutad kurs inne.

Beträffande den tionde punkten, så kan det synas vågadt att upp
träda mot Utskottets förslag, då det är kändt, huru i denna Kammare 
åsigterna i denna fråga vid förra riksdagen gestaltade sig. Jag tvekar 
dock icke att öppet uttala en annan åsigt, som, efter hvad mig är bekant, 
delas af alla dem bland mina embetsbroder, hvilka antingen sjelfve syssel
satt sig med att undervisa i det latinska språket, eller varit i tillfälle att 
närmare iakttaga verkningarne på ungdomen af detta språks studium. 
Dessa verkningar visa sig deruti, att lärjungar, hvilkas språkstudier blifvit 
grundlagda genom latinet, icke blott derigenom vunnit en ojemförligt större 
lätthet att inhemta andra språk än deras kamrater, hvilka börjat med ett 
modernt språk, utan äfven genom latinstudiet vunnit en skärpa i förstån
det, en noggrannhet i behandlingen af hvarje kunskapsämne, som sätta 
dem i stånd att utan svårighet tillegna sig äfven de mera abstrakta af 
skolans discipliner. Sanningen af denna reflektion visar sig bäst och på
tagligast hos sådane lärjungar, som efter att någon längre tid hafva till
hört den klassiska öfvergå till den reala bildningslinien. Flera gånger 
har jag varit i tillfälle iakttaga, huru dessa gossar, äfven om de på huf- 
vudets vägnar icke varit särdeles väl utrustade, icke allenast snart upp
hinna sina nya kamrater i engelska språket, utan äfven inom kort blifva 
med dem jemngoda i de mathematiska ämnena. En sådan erfarenhet har 
man visserligen från latinska språkets motståndares sida velat jäfva, men 
jag har aldrig sett den vederlagd. Dessutom torde det vara i hög grad 
betänkligt att försvaga latinstudiet vid våra skolor, så länge detta språk i 
större eller mindre mån ingår i alla universitetets examina.

Många skäl tala efter min förmening för de båda bildningsliniernas 
fullkomliga skiljande från hvarandra hela läroverket igenom. Jag vill dock 
icke nu taga Kammarens tålamod i anspråk för afhörandet af dessa ar
gument, men ber dock att få fästa uppmärksamheten derpå, att genom 
de båda bildningsliniernas förening de så kallade realisterna alltför länge 
qvarhållas vid läroverket, hvilket de borde vara färdiga att lemna vid 16 
å 17 år, i stället för, såsom nu är förhållandet, vid 18 å 20.

En talare har omnämnt Kungsholms skola. Den var äfven förra 
riksdagen på tapeten, och det erkändes då att ett abnormt förhållande 
med densamma eger rum. Denna skola utgjordes länge af en elementar-
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klass och en folkskoleafdelning, hvilken sednare från början hlifvit grun
dad genom en enskild donation. När nu Stockholms folkskolor ombil- 
dades och vunno förtroende, förlorade den nedre afdelningen sina lärjun
gar, hvilka öfvergingo till den egentliga folkskolan, och elementarafdelnin- 
gens alumner följde snart efter, så att det nu småningom gått derhän, att 
för närvarande ingen enda lärjunge finnes i skolan. Skolan har i anled
ning häraf blifvit tillsluten, och lärarne hafva hos vederbörande skolsty
relse anmält sig till tjenstgöring vid andra skolor i hufvudstaden.

En af Utskottets ledamöter har till bevis derpå, att latinet utan skada, 
ja till och med till studiets fördel, kan, såsom Utskottet föreslagit, fram
flyttas till femte klassen, åberopat nya elementarskolan i Stockholm. Det 
kan icke förundra mig att åter få höra detta utnötta argument. Jag ber 
emellertid få försäkra, att jag aldrig varit bland dem af gamla skolans 
lärare, som enligt talarens uppgift hyst afund mot nya elementarskolan, 
icke ens på den tid då hon befann sig på sin mest lysande ståndpunkt. 
Jag erkänner tvärtom med största nöje, att denna skola visat högst ly
sande resultat, isynnerhet under den gamla studentexamens tider, men 
kan icke medgifva, att dessa resultat framstått inom de klassiska stu
diernas område, hvarföre jag för att härom öfverbevisas måste anhålla hos 
den ärade talaren om uppgift på några män, utgångne från nya elemen
tarskolan, hvilka vunnit någon utmärkelse inom ifrågavarande vetenskap
liga område.

Af hvad jag nu yttrat kan slutas, att jag hyser en helt annan åsigt 
än Utskottet derom, huru latinstudiet bör ordnas. Förutsatt att de två 
lägsta klasserna af elementarläroverket skulle bortfalla, har jag tänkt mig, 
att skolan genast från och med sin första klass (den nuvarande tredje) 
bör vara skiljd efter de båda bildningslinierna, att på den reala linien, så
som Kammaren för sin del beslutat, tyskan bör vara begynnelsespråk, men 
att på den klassiska latinet bör grundlägga hela språkundervisningen och 
således på ett noggrannt grammatiskt sätt behandlas. I andra klassen 
(nuvarande fjerde) kan tyskan inträda, men icke för att, såsom det nu 
sker då det är begynnelsespråk, och såsom fortfarande på reala linien 
hör ske, underkastas en utförligare grammatisk behandling, utan för att, 
etter nödtorftligen inhemtad kännedom af formläran, läsas kursivt, för att, 
sedan nödig färdighet blifvit vunnen, begagnas såsom bildningsmedel. I 
öfrigt skulle språket inträda i samma ordning och hafva samma timantal 
som nu, blott med den skilnad att i sjette klassen en af de fyra timmar i 
veckan, som nu äro anslagna åt franskan, användes för tyskan.

I afseende på behofvet af klassiska läroverk instämmer jag i Utskot
tets åsigt att deras antal kan i betydlig mån reduceras. Jag vågar dock 
ej nu framställa något bestämdt förslag om hvilka af dessa läroverk, som 
böra indragas eller bibehållas; men jag anser det vara betänkligt att be
stämma, att de skola förläggas företrädesvis till stiftsstäderna, och tror att 
mera afseende bör göras å lokala förhållanden.

Jag vill icke framställa något yrkande, då jag anser det icke tjena 
till något, men jag har ansett mig böra uttala mina åsigtcr i ämnet och 
icke undanhålla halfva min lefnads erfarenhet.

Den 16 April, e. m.

Herr Siljeström:
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Herr Ocklind: Då det förslag, representanten från XJpsala fram
ställt, synes mig tillfredsställa alla billiga fordringar, som kunna ställas på 
elementarläroverken, och då detta förslag tillika afser att bereda statsver
ket ekonomisk fördel, tvekar jag ej att instämma med honom under åbe
ropande af hvad jag under förmiddagens plenum i dessa frågor yttrat. 
Medan jag har ordet, vill jag derjemte, med anledning af hvad en värd 
representant på Stockholms-bänken yttrat, erinra, att professor Ribbing 
ingalunda föreslagit, att ett på klassiska linien fullständigt elementarläro
verk skulle finnas i hvarje stiftsstad, utan i en stad inom hvarje stift.

Herr Meijerberg:

Herr Leffler: Den siste talaren har yttrat, att han önskade det 
en lärjunge, som genomgått femte klassen, egde någon mera kunskap i 
naturvetenskaperna, än hvad som kan vinnas genom insamling af 100—150 
växter, samt skulle hafva genomgått allmänna historien i sin helhet efter 
ett kort sammandrag, icke blott gamla historien. Jag vill derföre ur läro- 
verksstadgan uppläsa hvad en yngling i femte klassen i dessa ämnen skall 
genomgå. Det heter nemligen: “Botanik: kännedom af växtens inre
organer, samt deras utbildning och verksamhet. Insamling af ytter
ligare 100 ä 150 växtarter. Zoologi: de icke vertebrerade djuren. 
Fysik: framställning af de fysiska grundbegreppen, tillika såsom in
ledning till kemien*1. I historia och geografi skall meddelas ynglin
gen allmänna historien i kortare öfversigt, eller just hvad talaren önskade. 
Geografi: Repetition. Utförligare beskrifning af de vigtigaste kultur
länderna. Allt detta på reala linien. Å latinlinien äro fordringarne föl
jande: I botanik kännedom af växtens inre organer samt deras utbildning 
och verksamhet. Insamling af ytterligare 100 till 150 växter. Zoologi: 
fortsättning af läran om däggdjuren. Läran om de öfriga vertebrerade 
djuren. I historia och geografi enligt talarens uppgift. Jag ber härvid 
att få observeradt, hvad som i naturvetenskap fordras utom de 100 å 150 
växter talaren omnämnt, äfvensom att, då frågan är om en afslutad kurs, 
också måste tagas i beräkning, hvad som i de föregående skolans klasser 
blifvit genomgånget i ämnet, hvarigenom ett helt annat resultat uppstår 
än det, som af talaren framhållits.

Herr Meijerberg:

Öfverläggningen rörande de föredragna tvänne punkterna var slutad, 
och efter derom framställda särskilda propositioner blefvo båda punkterna 
bifallna.

Punkten 11.

Herr A. W. Nilson: Då jag anmält min reservation emot denna 
punkt, anser jag mig böra uppgifva skälen dertill. I likhet med Utskottet 
anser jag att det ingalunda kan vara olämpligt, att de en- och tvåklassiga 
läroverken ordnas på ett sådant sätt, att man af dem får ett slags högre

Den 16 April, e. m.
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folkskolor; men det synes mig som detta mål bäst kunde vinnas genom 
att helt enkelt för dem föreskrifva en förändrad undervisningsplan i denna 
rigtning, en åtgärd som Regeringen kan när som helst vidtaga, och hvar
om Riksdagen är oförhindrad att hos Regeringen göra hemställan. Att 
deremot, på sätt Utskottet föreslagit, diktatoriskt påbjuda, att de ovilkor
ligen skola ombildas till högre folkskolor, under de vilkor som för dylika 
läroverk äro gällande, ligger, enligt min tanke, utom både Riksdagens och 
Regeringens befogenhet. De båda statsmagterna ega visserligen rätt att 
indraga de en- och tvåklassiga läroverken, om skäl dertill skulle förefinnas. 
Men då deras förvandling till högre folkskolor förutsätter, att vederbörande 
kommuner skola med en tredjedel bidraga till deras underhåll, så följer 
ock deraf, att dessa kommuner icke blott måste i saken höras, utan ock 
sjelfva taga initiativ genom att ingå till Regeringen med begäran om att 
få högre folkskolor hos sig upprättade. Om nu indragningen sker, men 
kommunerna i följd af den deraf uppkommande kostnaden icke göra fram
ställning om upprättandet af högre folkskolor i stället, så har man tagit 
bort dessa bildningsanstalter, som, säge hvad man vill, väl dock icke få 
anses som så alldeles värdelösa länkar i vårt undervisningsväsende, utan 
att få dem ersatta genom andra. Utskottets förkastelsedom öfver de en- 
och tvåklassiga läroverken är troligen till stor del framkallad deraf, att 
det vid ett och annat af dem ej skall stå så särdeles väl till. Men om 
ock något eller några bland dem redan sotdött eller nu ligga på sitt yt
tersta, så borde dock detta icke för Utskottet hafva varit ett skäl att 
aflifva äfven dem, som ännu ega full lifskraft och utveckla en berömvärd 
verksamhet, hvilket likväl nog kan sanningsenligt sägas om de flesta af 
dem, om man icke sträcker sina fordringar utöfver billighetens gränser. 
Der mer eller mindre orimliga missförhållanden ega rum, der måste dessa 
naturligtvis rättas, derom kunna vi väl alla vara ense. Men detta synes 
mig, som sagdt, bäst kunna ske genom att gifva dem en annan organisa
tion, som mera motsvarar tidens kraf. Jag är således ense med Utskottet 
deri, att dessa läroverk böra ombildas, ehuru jag icke kan förorda deras 
indragning, hvilket i sjelfva verket, fastän ej öppet uttaladt, ligger i det 
förslag Utskottet i denna punkt framställt.

Af de Betänkandet vidfogade tabellerna visar sig ock, att, då några 
alltför framstående undantag frånräkas, kostnaden för dessa läroverk i allmän
het är mindre, fördelad på antalet lärjungar, än vid de andra läroverken, 
och kan jag således icke finna, att Utskottet från kostnadens synpunkt 
haft något särskilt skäl för deras utdömande. Då nu härtill lägges den 
omständigheten, att de kommuner, hvilka den föreslagna åtgärden skulle 
drabba, åtagit sig stora uppoffringar för byggande af läroverkshus m. m., 
i förlitande på att Staten skulle, om ej gifva ökadt anslag till utvidgande 
af deras läroverk, åtminstone låta dem behålla hvad de en gång fått, så 
kan jag icke undgå att tycka, det Utskottet väl styfmoderligt behandlat 
dessa kommuner. På dessa grunder kan jag ej i vidsträcktare mån bi
träda Utskottets förslag, än att jag yrkar, att Riksdagen ville hos Kongl. 
Maj:t i underdånighet anhålla, det en sådan undervisningsplan måtte blifva 
fastställd för de en- och tvåklassiga pedagogierna och elementarläroverken, 
att dessa komma att motsvara våra högre folkskolor.
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Herr Widell: Utskottet har vant särdeles hårdt mot de små läro
verken, d. v. s. pedagogierna och de en- och tvåklassiga elementarläro
verken, enär det föreslagit, att dessa läroverk skola upphöra att exsistera. 
Utskottet har föreslagit, att kommunerna i stället derför skulle erhålla 
högre folkskolor; men på detta förslag, om det blir en verklighet, skulle 
kommunerna förlora större delen af de förmåner, som de nu ega, hvilket 
jag anhåller få bevisa. De nuvarande tvåklassiga elementarläroverken tyc
kes man, enligt hvad en af reservanterne derom yttrar, anse vara sämre 
än pedagogierna, emedan dessa sednare skulle ega större frihet att ordna 
sin undervisning och icke vara bundna vid så bestämda kurser som ele
mentarläroverken. Men jag ber få fästa uppmärksamheten derpå, att de 
tvåklassiga elementarläroverken kunna verka med icke mindre frihet än 
pedagogierna och ingalunda äro inskränkta till de kurser, skolstadgan för 
tvåklassiga läroverk föreskrifver. Till bevis härför vill jag åberopa ett 
kongl. bref af den 23 Januari 1863, hvilket Utskottet säkerligen icke 
kännt till, och som ej heller i allmänhet är mycket bekant. Deruti heter 
det: “att Kongl. Maj:t velat tillåta samt till vederbörandes efterrättelse 
meddela: att vid tvåklassiga elementarläroverk, der med redan anställd 
lärarepersonal undervisningen utan olägenhet kan utöfver sitt nuvarande 
omfång utsträckas, sådant må, utan hinder af läroverksstadgans bestäm
melser, för framtiden ega rum.“ — Såsom skäl för denna “utvidgning" 
anföres: “att den måste bereda så väl lärjungarne som deras föräldrar en 
väsendtlig fördel/*

Med stöd af detta kongl. bref hafva de tvåklassiga läroverken i all
mänhet utsträckt sin undervisning utöfver det omfång, skolstadgan anvisar 
för de två lägsta klasserna i elementarläroverket, och derigenom hafva de 
äfven kommit i tillfälle att åt sina lärjungar meddela en — jag vill icke 
säga allmän — men åtminstone tarflig medborgerlig bildning med temligen 
afslutade kurser, till fromma för dem, som från dessa läroverk utgå till 
de olika yrkena, handel, sjöfart eller till särskilda tillämpningsskolor. 
Något dylikt skulle icke kunna vinnas, om, såsom Utskottet föreslagit, 
dessa kommuner blott erhölle en högre folkskola, hvarest lärarekrafterna 
inskränktes till en enda lärare, som enligt Utskottets förslag icke ens 
nödvändigt måste ega akademisk bildning. Det kan väl icke nekas, att 
de högre folkskolorna, såsom Utskottet äfven sjelf antydt, hufvudsakligen 
äro afsedda för landet och för arbetarens barn, samt att gossarne i stä
derna kunna ega behof af något större kunskaper, än den högre folk
skolan kan meddela. Sålunda behöfva de kännedom om något främmande 
språk, t. ex. det engelska, och att det kan vara ganska lämpligt att till
fället underlättas att vinna någon kunskap i detta språk, vill väl ingen 
bestrida, då man besinnar att 4 till 5,000 personer årligen ifrån Sverige 
emigrera till ett land, der man icke kan taga sig ut, så länge man icke 
är något så när mägtig det engelska språket.

Vidare bör man komma ihåg, att dessa kommuner, som hafva peda
gogi eller en- och tvåklassiga elementarläroverk, men skulle få dem er
satta af högre folkskolor, derigenom komme att mista större delen af det 
nuvarande statsanslaget, oaktadt flera för sina skolor uppfört dyrbara 
byggnader, under förutsättning att få behålla hela statsanslaget och fort
farande få påräkna lika stora lärarekrafter som hittills. Genom förvänd-
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lingen till högre folkskolor skulle dessa läroverk dessutom komma i saknad 
af särskilde lärare i gymnastik och musik, två omständigheter hvarpå jag 
vet, att åtminstone en af Utskottets ledamöter lägger ganska stor vigt. 
Slutligen bör man besinna, att dessa högre folkskolor blifva kommunal- 
skolor, hvilkas underhåll kommunen fått till betydlig del sjelf bekosta, 
och hvilka derföre kunna stängas för den kringliggande landsbygdens 
gossar; ty staden kan då säga: detta är vår skola och uteslutande be
stämd för vår skolungdom; hvadan alltså äfven den kringliggande lands
bygden skulle, jemte staden, komma att lida af den föreslagna för
ändringen.

Man har velat lägga stor vigt vid de tabellariska uppgifter, som fin
nas bifogade detta Betänkande. Villigt erkännande det stora besvär Ut
skottet gjort sig vid uppgörandet af dessa tabeller och medgifvande, att 
de kunna tjena till någon ledning vid frågans bedömande, vill jag dock 
anmärka, att de afse förhållandet endast under eu termin, nemligen vår
terminen år 1867, och att man, för att komma till ett tillförlitligare re
sultat, hade bort känna förhållandena för en längre tid, t. ex. 5 å 10 
år. Ingen har naturligtvis kunnat begära att Utskottet skulle åtaga sig 
ett så stort arbete, men nog hade det varit behöfligt, för att gifva en be
stämd ledning åt omdömet, ty de siffror man här angifvit kunna vexla 
betydligt; lärjungarnes antal kan den ena terminen vara vida högre än 
den andra, och Statens kostnader för skolan variera äfven i följd åt äldre 
lärares afgång och ersättande med yngre, hvilka äro i en lägre löneklass.

Gerna medgifver jag, att förändringar med dessa mindre läroverk 
kunna erfordras, och i detta afseende har jag fästat mig vid Herr Otter- 
ströms reservation, hvilken motsvarar ungefär det ändamål som åsyftas, 
eller dessa smärre skolors reorganisation, med bibehållande af deras stats
anslag och rättighet för de kommunala myndigheterna att ordna dessa 
undervisningsverk efter de lokala förhållandena. Den nyssnämnde reser
vanten tillstyrker nemligen uti fjerde punkten af sin reservation, under 
litt. e och f: “att med klassernas och lärarekrafternas bibehållande vid 
de lägre läroverken, dessa, med egentliga folkskolans högre minimikurs 
såsom fordran för inträdet, må vinna den höjning, som deraf möjliggöres; 
men att åt vederbörande kommun förbehålles, om den det önskar, att få 
sitt en- eller tvåklassiga läroverk förvandladt till högre folkskola, utan 
rubbning af dess nuvarande rätt till Statens understöd, men ock med 
samma skyldighet att stå öppen äfven för barn utom kommunen.*1

Jag får derföre yrka, att Kammaren, med skäligt afseende å hvad jag 
nu anfört till stöd derför att de små städerna icke må göras sämre lot
tade, med afseende å offentliga bildningsanstalter, än de nu äro, behagade 
lemna sitt bifall till Herr Otterströms reservation uti dess fjerde punkt 
(litt. e och f).

Herr Hedlund: Jag vill i viss mån medgifva, att, strängt taget,
konseqvensen verkligen skulle hafva fordrat, såsom här äfven på förmid
dagen erinrades, att Utskottet bort tillstyrka ett totalt upphörande af 
pedagogierna och de tvåklassiga elementarläroverken, för så vidt bidrag 
från Statens sida till dem utginge; men man skulle säkerligen hafva an
sett detta allt för härd t, och derföre trodde Utskottet sig kunna, utan att
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tråda rättvisan för nära, göra hemställan derom, att dessa smärre läro
verk skulle lemnas tillfälle att vinna den upplyftning, som låg deri att 
de förvandlades till högre folkskolor. Då det kunskapsmått, som nu in- 
hemtas i de två lägsta klasserna af elementarläroverket, enligt Utskottets 
förslag borde meddelas i den egentliga folkskolan och utgöra vilkor för 
inträde i den högre folkskolan, skulle naturligtvis de smärre kommuner, 
hvilka nu endast ega pedagogier eller tvåklassiga läroverk, i följd af detta 
förslag erhålla högre undervisningsanstalter, än de nu hafva, men Utskot
tet ansåg hinder icke möta för en dylik koncession åt dessa kommuner, 
på grund af de större fördelar hvaraf de hittills varit i åtnjutande. Der
emot fann man det ingalunda vara med rättvisa förenligt, att dessa kom
muner skulle få bibehålla för sina läroverk samma statsanslag som hittills.

Om man vill se på den vidfogade tabellen, skall man finna att utaf 
30 mindre läroverk af ifrågavarande slag 11 för närvarande icke hafva 
större statsanslag än 1,000 riksdaler, ett af dem har till och med icke mer 
än 800 riksdaler. Eu tredjedel af dessa läroverk skulle sålunda icke heller 
förlora något i anslag genom den nu föreslagna reformen, ty anslaget till 
de högre folkskolorna utgår för närvarande med 1,000 riksdaler till hvarje. 
Det är visst sannt, att i sådant fall städerna sjelfva finge tillskjuta en 
tredjedel af kostnaderna, men då redan nu kommunerna äro skyldiga att 
hålla lokal m. in. för sina nuvarande läroverk, antager jag, att detta upp
går till ungefär samma belopp, och äfven om det framdeles skulle blifva 
något mera, vore det väl icke så farligt, då det gäller uppfostran af kom
munens egna barn. Enligt Utskottets förslag har man ju blott ställt de 
smärre stadskommunerna i paritet med landsbygden, och jag förstår icke 
med hvad rätt man kan säga, att Staten skulle hålla de relativt mera 
bergade stadskommunernas barn med den undervisning, som landsbygden 
får sjelf bekosta. Sådant vore icke rättvist, och jag tror att man bör 
strängt hålla på rättvisan i alla våra sociala förhållanden. För öfrigt tror 
jag, att den fördel, som en del af stadskommunerna skulle komma att 
vinna genom denna reform, fullkomligt uppvägde förlusten af det nuvarande 
statsanslaget. De finge t. ex. rätt att ordna undervisningen efter lokala 
förhållanden, en rätt hvilken jag åtminstone, såsom fader eller målsman, 
skulle skatta ganska högt. Härigenom kan det också vara möjligt att 
lemna undervisning i ett främmande språk, t. ex. det engelska, såsom en 
talare här bredvid mig ansett så vigtigt. Sådant går nu för tiden icke 
för sig uti dessa städer eller åtminstene endast med stora svårigheter.

Tillika bör man ej förbise, att uti de högre folkskolorna undervisning 
kan beredas äfven åt flickor. Det är, såsom bekant, en öfverklagad brist, 
att vi icke ega några offentliga undervisningsanstalter för den qvinliga 
ungdomen. Men på detta sätt skulle man bereda de ifrågavarande stä
derna ett tillfälle att uti sin högre folkskola bestämma vissa lektionstimmar 
i veckan för flickors undervisning, hvarigenom man skulle för dessa vinna 
en betydlig fördel genom inrättande af de högre folkskolorna, som natur
ligtvis i första rummet voro egnade för den manliga ungdomen.

Jag tror således icke, att man med någon rätt kan klaga, i händelse 
detta förslag blefve en sanning, men det är naturligt, att Utskottet icke 
velat, det förändringen skulle ske våldsamt. Hafva vissa städer, derigenom 
att de byggt skolhus för sina nuvarande läroverk, fått rättighet att fort
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farande åtnjuta sitt statsanslag, eger Staten ingen rätt att bryta sin för
bindelse, och omöjligen kunna de nuvarande lärarne emot sitt begifvande 
förflyttas från de läroverk, der de äro anställde. Förändringen kan så
lunda genomföras endast småningom, och Utskottet har utomdess velat 
föreslå det medgifvande åt dessa kommuner att, om deras skolor växa så, 
att de icke af en lärare kunna skötas, Statens bidrag bör ökas med 1,000 
R:dr till en ytterligare lärare. Skulle de befinnas ega behof af tre- till 
fyraklassiga läroverk, så må de såsom hittills gå in till Statsmagterna med 
framställning härom, och, der den är skälig, äfven få den beviljad — det 
har jag ingenting emot; men i principen tror jag det vara rätt att, då 
man tager bort de två nedersta klasserna af elementarläroverket, man, i 
öfverensstämmelse dermed, ombilda!- de fristående elementarläroverk, hvilka 
endast bestå af en eller två klasser.

Herr Otterström: Den siste talaren började sitt anförande med
att framhålla konseqvensen af Utskottets förslag, och jag ville äfven något 
fästa mig vid denna besynnerliga konseqvens hos Utskottet och den siste 
talarens i synnerhet. Herr Hedlund sade, att, då man toge bort de två 
lägsta klasserna i det fullständiga elementarläroverket, det vore konseqvent 
att äfven låta de en- och tvåklassiga elementarläroverken och pedagogierna 
falla bort. Konseqvensen är hård, det medgaf han sjelf; men något värre 
finner jag den konseqvens vara, Utskottet vill tillämpa, ty det stadnar 
icke vid att dessa smärre läroverk skola försvinna såsom Statens skolor, 
utan dertill kommer hvad som, rent af, är ett våld, att Staten skulle de
kretera eller rättare diktatoriskt påbjuda, att dessa smärre städer och 
köpingar, sedan Staten indragit sitt anslag till deras läroverk, skulle upp
rätta högre folkskolor. Detta är något, som hittills stått i kommunernas 
fria skön, och det finnes i närvarande stund icke flera än tio högre folk
skolor i hela riket, hvaraf fem tillhöra Skåne. Hela det öfriga landet 
har sålunda blott fem dylika skolor, och det på tolf år, mine Herrar. 
Huruvida de högre folkskolorna framdeles komma att uppstå i större an
tal, vill jag lemna osagdt, men tviflar derpå. Men att nu med maktspråk 
vilja tvinga stadskommunerna att inrätta dylika skolor, då dessa kommu
ner icke åtnjuta någon fördel framför landsbygden, hvilken det står fritt, 
att anlägga högre folkskolor eller ej, är, enligt min tanke, icke med rätt 
och billighet öfverenstämmande.

Men märkvärdigt nog, kom den siste talaren till något, som gjorde 
om intet hans föregående resonnement, då han sade: har kommunen, ge
nom att bygga skolhus, fått det nu utgående anslaget sig tillförsäkradt, 
kan man naturligtvis icke borttaga det eller ålägga kommunen att för
ändra sin skola annat än der den frivilligt ingår derpå. Nu är dock för
hållandet öfverallt, att denna byggnadsskyldighet åligger kommunen, och 
de vid Betänkandet fogade tabellerna upptaga tvänne tvåklassiga skolor, 
till hvilka Staten beviljat anslag, men hvilka icke komma att öppnas förr 
än nästa höst, emedan skolhuset ännu icke är färdigbygdt. Skulle nu 
Staten kunna säga till dessa kommuner: ni få ej hafva det beslutade 
läroverket, statsanslaget måste indragas och vi måste upprätta en högre 
folkskola. Jag förstår ej konseqvensen af ett dylikt språk. Vill man 
handla med rättvisa och billighet och såsom det ligger inom Statens be

Den IG April, e. m.
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fogenhet, bör man åtminstone till dessa kommuners eget afgörande öfver
lemna, huruvida deras nuvarande läroverk skola förvandlas till folkskolor 
eller förblifva länkar i elementarkedjan; och om Staten indrager sitt an
slag till dem, måtte det väl stå kommunerna fritt att upprätta högre 
folkskolor, om de vilja, eller att låta bli. Vi se ju, huru svårt det är att 
kunna åvägabringa högre folkskolor, då hela landet utom Skåne på 12 år 
icke kunnat förskaffa sig mer än fem. Dessutom böra vi besinna det 
gagn landsbygden har deraf, att i närmaste lilla stad finnes en skola, der 
de bättre lottade och mera begåfvade barnen i folkskolan kunna få till
fälle att öka sina kunskaper. I min tanke bör det således stå dessa stads- 
kommuner fritt att bestämma, huruvida kommunen vill hafva sitt en- eller 
tvåklassiga läroverk förvandladt till en högre folkskola, utan rubbning af 
läroverkets nuvarande rätt till Statens understöd, men ock med skyldighet 
att stå öppen äfven för ortens barn. Derigenom förenar man det ena med 
det andra och handlar så i min tanke klokast. Jag får derföre, i likhet 
med en föregående talare, förorda bifall till min reservation i denna del, 
och får jag särskildt bedja Kammaren hafva godheten att fästa uppmärk
samheten vid punkten f, hvari just föreslås den frihet för kommunerna 
att bestämma sig i detta fall, som jag nyss antydt. Jag är öfvertygad, att, 
der missförhållandena äro sådana, att pedagogier finnas med 2 till 4 lär
jungar, kommunerna icke skola underlåta att begagna sig af tillfället att 
få sina pedagogier förvandlade till högre folkskolor. Dessutom finnes i 
min reservation en punkt, hvarigenom möjligheten icke afskäres för Staten 
att reducera läroverk, som uppstått på platser, der lärjungarnes fåtal un
der en följd af år visat, att platsen icke har behof af ett läroverk, för 
hvilket Statens årliga utgift icke står i rimligt förhållande till gagnet.

Jag yrkar bifall till min reservation i denna punkt.

Herr Sven Nilsson: Genom bifall till denna punkt skulle, efter
mitt förmenande, en hel del stadskommuner komma i sämre ställning än 
nu, hvad undervisningen beträffar; men för min del vill jag icke försämra 
undervisningsväsendet hvarken på landet eller i städerna, utan snarare 
söka förbättra det. Det kan nog vara troligt, att i åtskilliga städer, som 
hafva en- och tvåklassiga läroverk, dessa äro föga besökta; men så finnes 
det andra städer, der lärjungarnes antal i skolan är så stort, att det 
skulle vara en mannamån att förändra skolans beskaffenhet. Uti Falkö
ping t. ex., en så liten stad, finnas 48 lärjungar i skolan, således nära 
ett hälft hundrade. Men kommunikationerna till denna stad äro lätta, 
och derföre är det af vigt, att ett elementarläroverk finnes der. Dess
utom tror jag, att, der nu finnas tvåklassiga elementarläroverk, det icke 
skulle vara förenad! med stor kostnad att göra dem till tre- å fyrklassiga. 
Vidare böra vi komma ihåg, att lärarne vid de nu befintliga smärre ele
mentarläroverken ingalunda kunna degraderas till folkskolelärare; om sko
lorna indragas, kan man visserligen pensionera lärarne, men derigenom förspil
ler man en mängd arbetskrafter och tillskyndar Staten en stor utgift. 
Här är visserligen föreslaget, att man skulle antaga Herr Otterströms re
servation, hvarigenom man dock skulle göra alla dessa smärre skolor till 
högre folkskolor samt- och synnerligen, men jag tror, att på sina ställen 
omständigheterna äro sådana, att man bör lemna större frihet vid skolor-
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nas organisation, och vill jag derföre föreslå, att punkten måtte erhålla 
följande lydelse: "att de en- och tvåklassiga läroverken nui, der deras upp
höjande till läroverk af högre klasser ej erfordras, ombilda» till högre 
folkskolor, under de vilkor som för sistnämnda skolor åro gällande."

Herr Ma gild 1: Redan i förmiddags påpekade jag huru omöjligt
det är för statsmagterna att utan våld och maktspråk utstryka de en- 
och tvåklassiga läroverken, så länge städerna, der do förefinnas, fullgöra 
de vilkor, under Indika dessa läroverk bilfvit bildade. Denna åsigt har 
bekräftats af flere talare; och för att åt densamma nu gifva ett uttryck 
tillåter jag mig föreslå följande redaktion åt den nu föredragna punkten: 
"En- och tvåklassiga läroverk ordnas så, att nuvarande tredje och fjerde 
klassens kurser på reala linien der genomgås, så snart ej kommunen heldre 
vill ingå på att i stället erhålla eu högre folkskola, så snart detta kan sko 
utan att nuvarande ordinarie liirares rätt trades för nära."

Detta innebär i det närmaste detsamma som Utskottets förslag, 
med don skillnaden endast, att man undvikit allt som kan benämnas ett 
våldsamt ingripande från Riksdagens sida.

Herr Lönnberg: Det vill nästan synas, som om Utskottets till
styrkande i denna punkt vore clikteradt al sparsamheisskäl; ithy att, derest 
de eu- och tvåklassiga läroverken ombildades till högre folkskolor, Statens 
för ändamålet erforderliga bidrag efter Utskottets kalkyl skulle utgöra 
34 ä Öl,000 riksdaler i stället för nu utgående 100,000 riksdaler. Det med- 
gifves visserligen, att sparsamheten är eu dygd, synnerligen i desse tider; 
men man bör dock tillse, att densamma ej tillämpas i oträngd! mai samt 
på bekostnad åt' andra och högre intressen.

Dä Utskottet sålunda föreslagit ifrågavarande liirove’ 
till högre folkskolor, bör dervid erinras, att dessa äro kom 
lor, och att tillträde till dem egentligen iir Öppet uteslut 
munens egna barn, men ej för den omkringliggande land 
föreställer mig att, derest Kammaren, jemte Mod-Kammaren, m,. 
slut i det af Utskottet föreslagna syftet, samt detta beslut vunne Kong!. 
Maj:ts bifall, landsbygden ej skulle hafva anledning att dermed vara sär
deles belåten.

För min del yrkar jag rent utslag å punkten, isynnerhet af det skäl 
att i frågor, sådana som den förevarande, Riksdagen synes mig böra vara 
inskränkt till uttalande af någri allmänna, åsigter, men öfverlemna åt 
Regeringen att förordna om detaljbestämmelserna, ty dertill eger Riksda
gen, enligt ruin tanke, hvarken tel eller sakkunskap nog. Och med all 
aktning för Utskottets nu föredraga produkt synes mig densamma sjelf 
bära spår af en mindre uttömmande och tillfredsställande utredning, då 
förslaget tillkommit blott genom fyra medlemmars beslut och cj mindre 
än tre reservanter bifogat sina afvikande meningar, för att cj tala om de 
skiljaktiga förslag, som under diskussioi eu från flera båll blifvit fram
lagda.

.lag tror alltså, som jag redan luv,t äran yttra, att man med full 
tillförsigt kan till Regeringen öfverlemna (flina fråga, vid hvars ordnande
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hänsyn utan tvifvel tillbörligen kommer att egnas den härstädes förda 
diskussionen; och yrkar jag afslag å Betänkandet.

Ilerr Siljeström:

-Oen 16 April, e. m„

Herr Dahrn: Då, man känner sned iiviiket synnerligt intresse de
små kommunerna omfatta ifrågavarande läroverk, äfvensom det gagn kring
liggande landsorter åt dem hemta, kan man icke annat än yrka utslag 
till den nu föredragna punkten.

Jag har dertill så mycket större anledning, som för min del jag an
ser den ifrågasätta förändringen hvarken med rättvisa eller billighet öf
verensstämmande, utan lika med den siste talaren tror, att (lossa skolor 
böra tillsvidare lemnas orubbade, och att deras blifvande omorganisation 
ma lampas efter lokala f irhållanden, samt öfverlemnas åt Regeringen i 
samråd med kommunerna sjelfva,

Aldrahelst skulle jag. i enlighet med dessa åsigt er, finska t framgång 
åt_Herr Sven Nilssons förslag; men dä Herr Lönnbergs yrkande, såsom 
enklare, har större utsigt att kring sig samla eu pluralitet, förenar jag 
irrig med honom, och yrkar på de af nämnde ledamot samt Herr Siljo- 
ström anförda skäl utslag å Utlåtandet i denna punkt.

fullkomliga vigtighet, att UtskottetHerr Svensén: Det har sill
grundat sitt förslag älven på sparsamhetsskäl. Utskottet har nemligen 
föreställt sig, att ingen svårighet, skulle möta att indraga ett eller flora af 
dessa tvåkiassiga läroverk, om Indika det, såsom om läroverket i Sken- 
ninge, kast uti den algifna årsberättelsen sägas, att det har “eu eller ingen 
lärjunge, huru man fager det.11 Det synes v 
Staten lör ett sådant gyckelspel får betala 1.000 riksdaler årligen

n fyra tvåkiassiga elementarläroverk, som samtliga utan af
kunna indragen-. Likaså ett treklassigt, i Örnsköldsvik, som eger 

kväka med eu kostnad för staf' arket af 3,400 riksdaler undervisa

öfverflödigt, att 
Så ega

att verkställa 
folkskolan väl 

Dertill kom 
qvinliga upp-

VI 1 StoCf

saknad 
tre, läran 
— -1 lärjungar.

Man både trött, att .Regeringen ga fria händer
dessa indragningar och ombildninga. »m den högre
i intet afseende står tillbaka för de -a läroverken,
äfven eu annan omständighet, nemli, m-gen om den
fostran, hvilken åtminstone ännu icke m elementarläroverken meddelas. 
Korn bekant ingick 1 S(H> års Riksdag i..; Kong!. Maj:t med hemställan om 
åtgärders vidtagande i och för qvinna as uppfostran. Man känner äfven 
att Regeringen remitterade saken till konsistorierna och akademierna; 
men mera vet man ej om fortgången ån att frän akademiernas fakulteter 
inkommit utlåtanden, det ena tillstyrkande, det andra afstyrkande. Utskot
tet bär emellertid föreställt sig, ,tt de högre folkskolorna skulle kunna 
lämpa sig äfven för qvinnans undervisning, och derföre ställt frågan på 
denna punkt,

Het vore ock, enligt min tanke, icke det ringaste vådligt, om Utskot
tets förslag antoges, ty Regeringen lärer i allt fall betänka sig innan den 
utdömer sådana tvåkiassiga läroverk, som med afseende ä lärjungeantalet
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visa sig ega lifskraft qvar; och jag hemställer alltså för min del om bifall 
till den nu föredragna punkten.

Herr Jonas Andersson: Jag skulle icke hafva något emot, att
de stadskommuner, hvilka för närvarande ega en- och tvåklassiga läroverk, 
äfven finge behålla dem, derest de sjelfva så önskade; men det förefaller 
vid granskning af de vid Betänkandet fogade tabellerna, att dessa läroverk 
äro oskäligt dyra i förhållande till antalet af de lärjungar, som der un
dervisas. Man har dessutom på förmiddagen ju fattat det beslut, att folk
skolans kurser skulle utvidgas till jemnlikhet med undervisningen i ele
mentarskolans två lägsta klasser; och då hvarje stadskommun har folk
skola, så tjena ju de en- och tvåklassiga läroverken till rakt intet; helst 
ifrågavarande kommuner utan tvifvel äro bättre betjenta med att erhålla 
en högre folkskola, hvilken måste anses ega ett betydligt företräde fram
för de en- och tvåklassiga skolorna. Det enda företräde dessa sistnämnda 
ega framför de högre folkskolorna utgöres af undervisningen i tyska språ
ket; men, såsom kändt är, har man på sednare tider alltmera lutat till 
den åsigt, att det icke vore fördelagtigt att alltför tidigt begynna med 
främmande språk, utan att modersmålet borde vara det grundläggande.

Af de ifrågavarande tabellerna inhemtas bland annat, att vid ett läro
verk fyra lärjungar kosta Staten en utgift af 3,400 riksdaler, och vid ett an
nat åtta lärjungar kosta 5,751 riksdaler, hvilket för hvarje skolbarn motsva
rar en utgift af respektive 850 och 719 riksdaler. Det frågas: ärdetrigtigt 
och låter det sig försvaras att längre fortfara med en sådan skola? Öf
ver hufvud taget torde åtminstone kunna antagas, att undervisningen i dessa 
skolor lätteligen bör kunna meddelas af en i stället för två eller tre 
lärare.

Dessutom tillkommer här en annan oegentlighet. Man har förut i 
Betänkandet uttalat den grundsats, som äfven af Kammaren med bifall 
omfattats, att alla folkklassers barn böra genomgå en och samma skola. 
Men bibehållas de en- och tvåklassiga läroverken, så lider denna grund
sats ju eu vigtig och alldeles obehöflig inskränkning.

Af hvad jag bär anfört framgår att, om jag för min del icke skulle 
hysa någon betänklighet att till Regeringen öfverlemna omorganisationen 
af dessa läroverk, jag ingalunda stödjer mig på den grund, att det vore 
en förlust för landsbygden, om de eu- och tvåklassiga skolorna ej upp
rätthållas. Jag har förut yttrat, att man på landsorten, så vidt möjligt, 
undviker att sända in sina barn till de en- och tvåklassiga läroverken och 
föredrager att låta dem åtnjuta någon längre tids undervisning i folksko
lan; och jag vidhåller detta likasom det påstående, att det utgör en ren 
vinst för de små stadskommunerna, om deras skolor blifva ombildade till 
högre folkskolor.

Herr Hedlund: Jag har begärt ordet endast för att erinra de 
Herrar, som förkasta denna punkt, att ett afslag derå förorsakar en lucka 
i Betänkandet, en ofullständighet i planen, och att derföre hvar och en 
som gdlar sjelfva saken, bör förena sig om ett förslag i den rigtning Ut
skottet angifva, om än med någon modifikation i formen.
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Då man talat om de af Utskottet uppgjorda tabellerna såsom ej till
räckligt bevisande, så har man till någon del rätt, ty de deri meddelade 
sifferuppgifterna afse endast förhållandet vid en viss gifven tidpunkt, eller 
under loppet af hela vårterminen 1867. De upptaga alltså ett större 
lärjungeantal, än som i verkligheten är på en gång närvarande. Då der
jemte kostnaderna genom lönetillökningar höjas, men ej minskas, så blifva 
de ofördelaktiga sifferresultaten snarare för lågt tilltagna än motsatsen. 
Då man anmärkt, att pedagogiernas lärjungar kosta mindre än elementar
läroverkens, bör man ej förbise, att dessa kostnader då beiäknas efter 
lärjungeantalet i elementarläroverket i dess helhet. Häri ingår således 
äfven gynmasialafdelningen, hvilken af lätt insedda skäl alltid är dyiaie 
än de lägre klasserna; och man skulle tvifvelsutan komma till ett annat 
och motsatt resultat i afseende å kostnaderna, om man vore i tillfälle med 
hvarandra jemföra elementarläroverkens lägsta klasser och pedagogierna, 
och det är så jemförelsen hör utföras.

Jag yrkar bifall till Utskottets Utlåtande i denna punkt.

Den IG April, e. in.

Herr Yougt: Jag har begärt ordet, för att förklara att jag instäm
mer med Herrar Dahm och Siljeström i hvad denna punkt beträffar, samt 
äfven förenar mig med hvad Herr Stendahl i sin reservation yttrat. Jag 
yrkar alltså af slag å Utskottets Betänkande i denna punkt.

Herr John Ericson: Största delen af de anslag, som äro beviljade
till en- och tvåklassiga läroverk samt pedagogier, äro tillkomna under en 
tid, då det i statskassan var godt om penningar. Att under närvarande 
förhållanden fortfarande belasta Staten med underhållet af läroverk, som 
i jemförelse med kostnaden göra ganska litet gagn, anser jag vala föga 
välbetänkt. Till styrkande af denna min åsigt och för att visa till huru 
ringa gagn penningar vid åtskilliga af dessa läroverk rent af bortkastas, 
ber jag att få fästa uppmärksamheten på några data, som förekomma å 
sidd. 31 och 32 i Utskottets Utlåtande. Man finner der t. ex. att: 
i Skenninge utgör lärareaflöningen 1,000 riksdaler med ingen lärjunge,

Örnsköldsvik 
i Ulrika Eleonora 
i Hedvig Eleonora 
i Marstrand 
i Kongsbacka 
i Cimbrishamn

3.400 
5,751 
4,157
5.400
3.400 
1,000

för 4 lärjungar,
8

16 
21 
14

8 „ o. s. v.
Att ett sådant hushållningssystem är orimligt, ligger för öppen dag. 

Att stadskommunernas rätt skulle kränkas genom dessa skolors afskaffande, 
kan jag icke inse, och anser jag derföre i sin ordning, att, då icke eu 
med kostnaden öfverensstämmande nytta vinnes genom dessa läroverk, 
Staten indrager dem. Att det skulle, såsom här har framhållits, vara 
obligatoriskt för dessa kommuner att i händelse af de ifråga vai ande sko
lornas indragning inrätta högre folkskolor, kan jag icke fatta. Jag yrkar 
bifall till Utskottets förslag.

Öfverläggningen förklarades slutad. Herr Talmannen upptog de sär
skilda yrkanden som förekommit, dels på bifall till Utskottets hemställan,
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dels på afslag derå och antagande af Herr A. W. Nilsons förslag, dels 
på afslag med antagande af hvad Herr Otterström föreslagit under litt. 
e, f och g uti hans vid Betänkandet fogade reservation, vidare på af
slag med antagande af Herr Magnells förslag, dernäst på afslag med an
tagande af Herr Sven Nilssons förslag och slutligen på afslag utan något 
bifogadt motförslag. Propositioner framställdes å alla dessa yrkanden, och 
utföllo svaren för hvar gång med blandade ja och nej. Efter förnyad 
proposition på bifall till Utskottets hemställan, förklarade Herr Talmannen 
sig hafva funnit framställningen härom besvarad med öfvervägande ja. I 
anledning af då begärd votering och sedan afslag antagits till kontra
proposition, uppsattes, justerades och anslogs denna voteringsproposition:

Den, som bifaller hvad Andra Kammarens Tillfälliga Utskott N:o 1 
tillstyrkt i elfte punkten af dess Utlåtande N:o 39,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, är Utskottets hemställan i förevarande punkt af Kamma

ren afslagen.
Vid omröstningens slut funnos 97 ledamöter hafva röstat ja och 41 

nej; hvadan Utskottets hemställan blifvit af Kammaren bifallen.

Punkten 12.

Herr Ribb ing: Vid mer än en punkt af detta Betänkande har det 
synts mig egendomligt, att Utskottet mindre föreslagit en bestämd åtgärd, 
än uttryckt allmänna tankar. Så har Utskottet ofta nog blott i allmän
het angifvit önskvärdheten af en ändring men ej sagt hvarken huru eller 
när Utskottet anser att de föreslagna förändringarne skola utföras. Så
dana skrivelser till Kongl. Maj:t, som den hvilken här är i fråga, bruka 
dock alltid innehålla något bestämdt formuleradt förslag. Ingenstädes fram
träder emellertid denna Betänkandets egenskap starkare än i den nu före
dragna tolfte punkten. Det visar sig att det är tre saker, hvartill Ut
skottet äskar bifall, den första, att de treklassiga och femklassiga lärover
ken så ordnas, att de antingen upplyftas i ett högre stadium, med bibe
hållande af det närvarande antalet af klasser och lärare, eller ock så att 
en eller två klasser indragas; de två sednare bestå, den ena uti ett allmänt 
resonnement derom att de fullständiga läroverken för klassiska studier 
skulle kunna minskas och inskränkas till stiftsstäderna, den andra i utta
landet af den åsigten, att många nu ofullständiga läroverk skulle genom 
att befrias från de klassiska språken kunna utvecklas till fullständiga real
skolor. Om dessa sednare frågor har jag yttrat mig i sammanhang med 
den nionde punkten, och då Kammaren afslagit mitt yrkande derutinnan, 
kan jag ej föreställa mig att Kammaren nu vill lemna bifall till hvad Ut
skottet blott i mera sväfvande ordalag föreslagit, hvarföre jag nu icke mer 
med dem vill sysselsätta mig. Det är det första momentet i den nu före
varande punkten jag här vill hålla mig till, och frågan blir då, huru man 
skall göra med de lärare, som genom de nämnda indragningarne blifva öf-
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ver, och antingen de lediga lärarelönerna skola användas till nya platser 
eller icke. Ser man härvid på Utskottets förslag, så skulle skrifvelsen till 
Kongl. Maj:t innehålla, att han täcktes vidtaga eller ock icke vidtaga en 
viss åtgärd i indragningen. Men icke behöfver man anhålla om sådant ? 
Ett tredje är ju rent af omöjligt och ett af de två måste ske, äfven om 
vi ej anhålla derom. Men utom denna formela har saken äfven en an
nan sida, i följd af det fattade beslutet om de två lägre klassernas in
dragning: hvilket alternativ är det lämpliga? Jag anser hvad beträffar 
de femklassiga läroverken det icke lämpligt, att de indragna lärareplatserna 
sättas öfver den femte klassen, ty sjette och sjunde klasserna äro gym
nasialklasser, och till erhållande af lärarebefattningarne inom dessa klasser 
med dem åtföljande löneförmåner berättigas man icke genom blotta tjenste- 
åldern, utan dertill erfordras äfven afiäggandet af särskilda prof. Hvad 
åter de treklassiga läroverken beträffar, så skulle man, om man indroge 
de två lägre klasserna, få ettåriga läroverk, men eu ettårig kurs skulle 
medföra bra litet gagn. I dessa läroverk synas derföre de två lägre klas
serna böra utbytas mot tvänne högre. Skrifvelsen till Kongl. Maj:t bör 
alltså enligt min tanke komma att innehålla det förslag, att lönerna för 
de tvänne lägre klasserna indragas hvad angår de femklassiga läroverken, 
men i de treklassiga användas till att skapa två högre klasser och göra 
dem lika med de nuvarande femklassiga. I öfverensstämmelse härmed 
yrkar jag alltså, i stället för den obestämda klämmen i Utskottets Be
tänkande, att de nuvarande treklassiga läroverk, i hvilka lärjungarnes an
tal är tillräckligt stort för att göra deras bibehållande lämpligt, blifva 
lika med de femklassiga, men att de andra indragas, äfvensom att lärare
lönerna för de två lägsta klasserna i de femklassiga läroverken indragas.

Herr Siljeström: Jag kan icke annat än instämma i hvad den
förre talaren yttrat angående behöfligheten af en bestämdare proposition 
i förevarande punkt än Utskottets. Efter det beslut som fattats angående 
de en- och tvåklassiga läroverkens indragning, är det nödvändigt att Riks
dagen äfven uttalar sig beträffande de tvänne lägsta klasserna i de tre-, 
fyra- och femklassiga läroverken. Beträffande de särskilda bestämningarne 
angående den ifrågavarande förändringens genomförande tror jag icke att 
Kamrarne böra befatta sig dermed, utan öfverlemna sakens närmare be
handling och genomförande åt departementet. Den föregående talaren har 
emellertid i sitt yrkande icke omfattat hela frågan, hvarföre jag yrkar, 
att de tre-, fyr- och femklassiga läroverken så ordnas, att allt efter lokala 
omständigheter de antingen upplyftas i ett högre stadium med bibehållande 
af det närvarande antalet af klasser och lärare, eller ock så, att en eller 
två klasser indragas.

Herr Hedlund: Jag vill gerna medgifva, att Utskottet varit mindre 
lyckligt i den tolfte punkten. Det har varit svårt att i klämmen samman
fatta det resonnement som innehålles i motiveringen. För min del vill jag 
gerna förena mig med Herr Siljeström. Likväl ber jag att derjemte få 
fästa Kammarens uppmärksamhet derpå, att i Utskottets yttrande äfven 
ligger den antydningen, att de nu ofullständiga läroverken genom att be-
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fnas från de klassiska språken, skulle kunna anordnas till fullständiga 
realskolor. Emellertid vill jag nu icke vidlyftigare yttra mig, utan förenar 
mig korteligen med Herr Siljeström.

Herr H ier t a: Båda de förslag som blifvit framställda, så väl Herr 
Ribbings som Herr Siljeströms, anser jag förtjena bifall, men i främsta 
rummet Herr Siljeströms, emedan det lemnar större frihet åt Depar
tementschefen. Skrifvelsen till Kongl. Maj:t måste naturligtvis formuleras 
annorlunda än Utskottet föreslagit, och torde det i förevarande punkt 
böra ske i öfverensstämmelse med hvad Herr Siljeström föreslagit, med 
hvilken jag anhåller att få förena mig.

Vidare anfördes icke. De propositioner, som framställdes först på bi
fall till Utskottets hemställan och derefter på afslag å samma hemställan 
samt bifall till Herr Ribbings förslag, besvarades begge med nej, hvarefter, 
och sedan proposition på afslag af Utskottets hemställan i förening med 
bifall till Herr Siljeströms förslag besvarats med öfvervägande ja, Herr 
Talmannen förklarade, att Kammaren, i öfverensstämmelse med sistnämnda 
proposition, fattat sitt beslut.

Punkterna 13 och 14.
Biföllos.

Punkten 15.

Herr Lönnberg: Jag önskar de privata läroverken allt godt, men
kan dock icke gå så långt som Utskottet, att tjenstgöring vid enskilda 
läroverk skall gälla lika mycket som tjenstgöring vid Statens. Det för
undrar mig så mycket mer, att Utskottet kunnat framställa ett sådant för
slag, som man vet huru stor bristen på lärare för närvarande är vid Sta
tens läroverk. Faran att man genom ett sådant stadgande som det här 
föreslagna skulle ännu mer beröfva Statens läroanstalter de krafter, som 
eljest möjligen skulle komma att stå dem till buds, är desto större, som 
de enskilda läroverken ofta gifva yngre lärare högre löner, än de af Staten 
lönade erhålla inom motsvarande kategori, så att t. ex. en som vid ett 
offentligt läroverk skulle erhålla 1,000 riksdaler erhåller vid ett privat 
1,500 o. s. v. Hvad blefve då följden af att antaga ett sådant stadgande 
som det här ifrågavarande? Jo, att de yngre vände sig till de privata 
läroanstalterna, der de erhöllo högre lön än vid Statens, men räknade 
samma tjenstemeriter, och att de först när de blifvit äldre och kanske 
voro utslitne och pensionsåldern började nalkas sökte sig in vid Statens. 
Häraf torde man finna, att, i fall Utskottets förslag i denna punkt an- 
tages, icke blir det de offentliga läroverken som komma att vinna derpå. 
Jag yrkar afslag.

Herr C. A. Larsson: Jag är icke af samma åsigt som den före
gående talaren. Det har visserligen under de sednare åren vid de offent
liga läroverken visat sig brist på lärare, men detta har icke kommit deraf, 
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att lönerna äro för små, utan att så många nya läroverk i en hast in
rättats, att ett tillräckligt antal lärare icke hunnit att utbilda sig. För 
öfrigt vore det ju ganska lyckligt, om upplysningsnitet blefve så stort, att 
man genom de privata läroverken kunde inbespara någon eller några mil
lioner, som nu utgå till de offentliga. Jag ser icke att de enskilde lä- 
rarne äro mindre oförhindrade att bibringa lärdom än lärarne i de klaf- 
bundna statsläroverken. Jag yrkar bifall äfven till denna punkt.

Herr Rosenberg: För framgången af den sak, för hvilken vi nu
sträfva, eller läroverkens ombildning, tror jag det vara orätt att inblanda 
ett nytt ämne, om kompetens för privatlärare. Ett beslut härom skulle 
kunna blifva ett hinder hos Kongl. Maj:t för den tilltänkta reorganisatio- 
nen, som nog ändock har tillräckligt många svårigheter att öfvervinna. 
För att således icke i saken inblanda ett främmande ämne förenar jag 
mig med dem som yrka afslag å den nu förevarande punkten.

Herr Magnell: Jag vill i hufvudsaken instämma med den siste
värde talaren. Jag vill i afseende på hvad en annan talare sagt gerna 
unna privatlärare alla skäliga förmåner, men icke på rättvisans bekostnad. 
De antagas på god tro. Statens elementarläroverk äro vid valet af lä
rare bundna; de kunna icke antaga andra än sådane, som aflagt veder
börliga prof och tagit lärdomsgrad. Det skulle ju dessutom äfven med 
hänseende till dessa tvänne olika kategorier af lärare vara obilligt att 
tillerkänna dem, som icke genomgått dessa prof och lärdomsgrader, samma 
rättigheter med dem som fullgjort dessa prestanda. Det skulle naturligt
vis bringa dessa i förakt, och man skulle söka att gå i de privata läro
verken för att på denna omväg bereda sig kompetens till lärarebefattnin
gar vid Statens läroanstalter. Jag yrkar afslag å Utskottets Betänkande 
i denna punkt.

Herr C. A. Larsson: Man tyckes alldeles glömma att pensions
förmånerna vid Statens läroverk äro så betydliga, att redan deruti ligger 
en så stark lockelse, att Statens läroverk visst icke behöfva frukta att 
icke de skola erhålla lärare, då de enskilda läroverken icke kunna gifva 
några pensioner. Jag fortfar att yrka bifall till Utskottets Betänkande i 
den här ifrågavarande punkten.

Herr Ola Jönsson: Jag yrkar bifall, ty om icke lärarne vid de
enskilda läroverken få åtnjuta kompetens till befattningar vid de offentliga 
läroanstalterna, skall det svårligen blifva möjligt att vid de enskilda läro
verken erhålla några duglige lärare, och jag anser för min del det vara 
af ganska stor vigt, att man visar äfven de privata skolorna någon väl
vilja. Jag förenar mig med dem som yrka bifall till Utskottets Betän
kande i denna punkt.

Herr Hollander: Jag anhåller att få fästa uppmärksamheten på
såväl det ofullständiga i Utskottets sätt att formulera sitt yttrande i den nu 
ifrågavarande punkten som det betänkliga i afseende på sjelfva följden. Om 
Utskottets förslag blefve antaget, skulle kunna inträffa att eu yngre lä
rare, som vid ett privat läroverk erhölle i lön t. ex. 2,000 riksdaler, så-
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lunda skulle räkna högre lön än en lärare vid Statens läroverk och der
jemte samma meriter. Följden skulle naturligtvis blifva, att de yngre 
krafterna drogos till de privata läroverken, och att Statens läroanstalter 
fingo åtnöja sig med tröttade och förslitna. Detta vore att gå så långt i 
liberalitet mot de privata läroverken, som ännu intet land ansett sig 
kunna göra. För öfrigt har jag redan förut uttalat min åsigt, att detta 
moment innebär en orimlighet. Jag yrkar afslag.

Herr Hedlund: Jag ber att få erinra om ett litet moment. Jag 
vet många fall, då det visat sig att ett stort privat läroverk haft svårt 
att få lärare, emedan de som dertill skulle kunna vara duglige såga, att 
om det är aldrig så svårt i Statens tjenst, så är det dock bättre der än 
att tjenstgöra i de privata läroverken, som icke lemna någon garanti för 
den der tjenstgörande lärarens framtid. Det skadar icke, att de lärare, 
som Statens läroverk erhåller, först äro öfvade genom undervisning vid 
privata läroanstalter. Med ordet “befordranu har jag för min del icke 
menat, att det skulle innebära rättighet till högre lönegrad, icke heller att 
man skulle vara fritagen från de prof och lärdomsprestanda, som erfor
dras för kompetens till lärarebefattningar vid Statens läroverk, ännu min
dre att någon merit till befordran inom kyrkan skulle genom privat lä
rareverksamhet vinnas. Skulle ordet “befordran® föranleda något miss
förstånd, må det gerna gå bort.

Herr Leffler: Vid frågan derom, att godkänd undervisningsverk
samhet i privata läroverk må utgöra kompetens till anställning och be
fordran i Statens läroverk, säger sig Utskottet icke kunnat undgå att be
akta, hurusom Statens läroverk skulle vinna på att emottaga mera mång
sidigt bildade lärare. Utskottet förutsätter således, att de privata läro
verkens lärare skola vara mera mångsidigt bildade än de vid Statens läro
verk anställde. Af de offentliga läroverkens lärare fordras dock att de 
skola vara magistrar, hafva genomgått profår samt afiagt offentligt under- 
visningsprof; under det att af de privata lärarne icke fordras något slags 
prof. Och huru går det också till vid de privata läroverken? Jo, man 
använder der såsom lärare extra ordinarie tjenstemän vid embetsverken, 
studenter, telegraiister, teknologer och snart sagdt hvem man kan få fatt 
uti, och dessa, hvilka vanligen undervisa endast eu och annan timme af 
dagen, skulle, om Utskottet finge råda, njuta samma förmåner som Sta
tens lärare, hvilka draga dagens tunga och hetta? Utskottet säger vis
serligen, att tjenstgöringen skall vara godkänd. Men hvem är det då som 
skall kontrollera och godkänna denna tjenstgöring? Måhända läroverkets 
föreståndare? Men kan han väl anses tillräckligt ointresserad att utöfva 
en sådan kontroll? Kort sagdt, jag ser så många svårigheter vid det före
varande förslaget, att jag icke vet, huru man skall kunna göra det an
tagligt och betryggande.

På tal om, att de privata läroverken, i fall den önskade förmånen 
beviljades, skulle draga till sig de bästa lärai’eförmågorna, har blifvit yttradt 
att pensionshungern nog skulle draga lärarne till Statens läroverk. Ja väl; 
men är det då icke troligt att äfven privatlärare skola börja att känna 
samma hunger, då de blifva äldre och utslitne, samt att de då först skola
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söka sig in vid Statens läroverk. En talare har sagt, att han känt ganska 
mänga fall, då privata läroverk under närvarande förhållanden haft svårt 
att erhålla duglige lärare. Det är likväl att märka, att det icke finnes 
mer än två privata läroanstalter, en i Stockholm och en i Göteborg, som 
hafva rättighet att dimittera lärjungar till universiteten, och hvilka läroverk 
således äro af den omfattning, att nu ifrågavarande förhållanden på dem 
kunna hafva någon tillämplighet. Samme talare har sagt, det meningen vore 
det de privata lärarnes tjenstemeriter icke skola få räknas dem till godo 
till rännande af högre lönegrad inom Statens läroverk, och att de icke, i 
händelse de söka befattning vid de offentliga läroverken, skola vara be
friade från de prof och lärdomsprestanda, som eljest fordras för anställ
ning vid dessa läroverk. Vilja Herrarne gifva en sådan tolkning åt denna 
paragraf, då blir fördelen så obetydlig för privatlärarne och skadan så 
ringa för Statens läroverk, att jag gerna kan bifalla punkten, men i an
nat fall yrkar jag afslag å densamma.

Herr Bergman: Jag har funnit Herr Lönnbergs skäl ganska be- 
aktansvärda och ber derjemte att få fasta Kammarens uppmärksamhet 
på det af Utskottet föreslagna vilkoret: “godkänd tjenstgöring'1. Hvem är 
det, som skall godkänna dessa privatlärares tjenstgöring? “Föreståndaren", 
torde man svara. Men för att beqvämt blifva af med möjligen uttröttade 
eller mindre nitiske lärare skulle tilläfventyrs en skolföreståndare kunna 
komma att utrusta dessa med det erforderliga vitsordet, och dermed skicka 
dem på Statens elementarläroverk — ett fall som åtminstone låter tänka 
sig. Och vidare; om föreståndaren sjelf vill söka anställning vid Statens 
läroverk, hvem skall då gifva honom detta intyg? Jag anhåller, att nå
gon af Utskottets ledamöter ville upplysa Kammaren, huru Utskottet tänkt 
sig utförandet af nämnda vigtiga vilkor, och förenar mig tills vidare med 
dem, som yrka afslag å Utskottets Betänkande i denna punkt.

Öfverläggningen var slutad. Herr Talmannen upptog de gjorda yr
kandena och framställde propositioner först på bifall till Utskottets hem
ställan, hvartill svarades med öfvervägande nej, och derefter på afslag, 
hvarå svaren utföllo med flera ja än nej. I enlighet härmed förklarade 
Herr Talmannen sig hafva funnit ja öfvervägande för afslag, men då vo
tering begärdes, blek nu uppsatt, justerad och anslagen en voterings
proposition af följande lydelse:

Den, som bifaller hvad Andra Kammarens Tillfälliga Utskott N:o 1 
tillstyrkt i femtonde punkten af dess Utlåtande N:o 39,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, är Utskottets hemställan i förevarande punkt af Kamma

ren afslagen.
Den härefter företagna omröstningen utföll med 48 ja och 77 nej, 

och hade följaktligen Kammaren afslagit Utskottets hemställan.

Punkten 16.
Bifölls.
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Sedan Betänkandet sålunda blifVit genomgånget, begärde

Herr Winkrans ordet och yttrade: Då ett ändamålsenligt ordnadt 
undervisningsväsende är åt den aldra största vigt för en nations sunda lit, 
och då jag omöjligen kan medgifva, att Statens behof af duglige medbor
gare blir fullständigt tillgodosedt, utan i viss mån motverkadt genom an
tagandet af de åsigter, som af Kammaren i dag blifvit godkända; så tår 
jag emot den nu beslutade skrifvelsen afgifva min reservation.

Likaledes reserverade sig mot beslutet Herr A. von Proschwitz, Herr 
Lundström, Herr Falkman och Herr Leffler.

§ 6.

_ Upplästes och godkändes nedannämnda förslag till Riksdagens under- 
dåniga skrivelser:

N:o 27, af Kansli-deputerade, angående tillåtelse för enskilda läroverk 
att få sina åtgående lärjungars mogenhet pröfvad af egna lärare under 
tillsyn af Statens censorer;

N:o 28, af Stats-Utskottet, angående befrämjande af vattenskadade 
markers afdikning samt den odlade jordens fullständiga grunddikning; och

N:o 29, af Lag-Utskottet, i anledning åt Kongl. Maj:ts nådiga Propo
sition om antagande af en författning angående förändrade föreskrifter i 
fråga om bysättning.

§ 7.
Följande nu inkomna ärenden anmäldes och bordlädes:
Konstitutions-Utskottets Utlåtanden N:o 3, i anledning af dels Kongl. 

Maj:ts nådiga Propositioner till Riksdagen om ändringar i 6 och 7 §§ i 
Regeringsformen, dels ock enskild motion om ändring i förstnämnda §;

N:o 4, i anledning af väckta motioner om ändring i Regeringsformens 
och Riksdagsordningens bestämmelser angående tiden för val af Riksdagens 
Justitieombudsman samt Fullmägtige i Riksbanken och Riksgälds-kontoret;

Bevillnings-Utskottets Betänkande N:o 16, i anledning af väckt motion 
om förnyade stadganden rörande Sveriges och Norges ömsesidiga handels- 
och sjöfartsförhållanden;

Memorial N:o 17, i anledning af Kamrarnes skiljaktiga beslut angå
ende tullbevillningen; och

Lag-Utskottets Utlåtande N:o 31, i anledning af väckta motioner åsyf
tande ändringar dels i kongl. förordningarne den 21 Mars 1862 om kom
munalstyrelse på landet, om kommunalstyrelse i stad, om kyrkostämma 
samt kyrko- och skolråd, och om landsting, dels ock i kongl. förordningen 
den 23 Maj 1862 om kommunalstyrelse i Stockholm.

Kammaren beslöt, att dessa ärenden skulle sättas främst på före
dragningslistan vid nästa sammanträde.

Sammanträdet slöts kl. 10 ’/4 e. m.
In fidem 

IL Husberg.

Den 16 April, e. m.


